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��ح ا�تان ز�جانروز��

مدیرکل راه و شهرسازی استان زنجان گفت: پروژه های راه سازی 
استان زنجان با مشخصات احداث راه های اصلی و یا چهار خطه 
در  کرد:  اظهار  قزوینیان  است.جعفر  اصلی  محورهای  کردن 

مجموع ظرف مدت دو سال آینده...

 مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان زنجان با بیان 
اینکه ۱۳۰ دستگاه اتوبوس عمومی استان به طور کامل در ایام 
اربعین به کار گرفته می شود، گفت: باتوجه به اینکه حدود ۹۵ 

درصد زائران استان زنجان از مرز مهران...

اتمام ۹۰ درصد از پروژه های راه سازی 
استان زنجان طی دو سال

استفاده از ۱۳۰ دستگاه اتوبوس
 برای جابه جایی زوار اربعین

سال بیست وچهارم- شماره سال بیست وچهارم- شماره 28۴328۴3                                                       تک شماره  -                                                        تک شماره  - ۱۰۰۰۰۱۰۰۰۰ تومان تومان

ناکارآمدترین وزرای پزشکیان؛ از آموزش و پرورش و نیرو تا وزارت کشور و ارتباطات  در دیدار کارگزاران حج؛

هیچ منفعتی  برای امت اسلامی
 بالاتر از اتحاد نیست

رویداد۲4/  درست ۲ ماه و ۲ روز است که کابینه پزشکیان بدون وزیر 
اقتصاد تشکیل جلسه می دهد و این یعنی، دولت می تواند دست کم ۲۹ روز 
آتی را هم به همین ترتیب سر کند. با این همه، اما ظاهراً معاون پارلمانی 
جدید رئیس جمهور، بیش از آن که دنبال جلب حمایت اکثریت مجلس از 
گزینه جدید رئیس جمهور برای تصدی وزارت اقتصاد باشد، در تلاش است 
تا گروهی از نمایندگان عمدتاً اصولگرا را که در روز های گذشه، به ویژه پس 
از انفجار اسکله شهیدرجایی بندرعباس، برای استیضاح وزیر راه و شهرسازی 
و حذف تنها وزیر زن دولت خیز برداشته اند، منصرف کند. آن هم در حالی 
که محسن اسماعیلی که در حال حاضر معاون پارلمانی رئیس جمهور است، 
همین چند روز پیش، پس از آن کارش را در دولت آغاز کرد که غائله سفر 
نوروزی معاون قبلی به قطب جنوب و دروغ های جنجالی که دفتر شهرام 
دبیری درباره آن سفر به خورد ملت داد، چاره ای برای رئیس جمهور باقی 
نگذاشت، جز آن که حکم به برکناری او بدهد. مشکل دولت، اما از این بزرگتر 
است و بحث استیضاح و برکناری اعضای کابینه به همین چند نفر محدود 
نیست. در این ماه ها و هفته های اخیر، هر از گاهی نام یک یا چند نفر از 
وزیران به این عنوان به تیتر مطبوعات و رسانه ها راه یافته است. شرایطی که 
اگرچه بخشی از آن، ناشی از رفتار جناحی و سیاست زده طیفی از نمایندگان 
مجلس است، اما این واقعیت را نمی شود انکار کرد که دست کم شماری از 
اعضای کابینه نیز با کم کاری و ضعف عملکردشان، برای آتشی که تندرو های 
مجلس روشن می کنند، هیزم فراهم کرده و می کنند. شرایطی که باعث 
شده، همزمان با تلاش مخالفان برای زمین گیر کردن دولت با سواستفاده 
از حربه استیضاح، برخی از حامیان انتخاباتی و پساانتخاباتی پزشکیان نیز 
به فکر لزوم »ترمیم کابینه« بیفتند. ایده ای که همین دیروز محمدجواد 
آذری جهرمی که وزیر ارتباطات دولت دوم حسن روحانی بود و بی تردید 
یکی از چهره های اصلی ستاد انتخاباتی پزشکیان در جریان انتخاباتی که بهار 
سال گذشته برگزار شد، با انتشار یادداشتی در کانال تلگرامی خود مطرح 
کرد. یادداشتی که ظاهراً به »اتفاقاتی که برای دولت در هفت ماهی که پشت 
سر گذاشته« می پرداخت، اما جان کلامش، چیزی نبود مگر توصیه اکید به 
رئیس جمهور که تا دیر نشده، دست به کار شود و کابینه اش را پیش از آن که، 
تندرو های مجلس زیرورو کنند، شخصاً اصلاح کند. آذری جهرمی که با لحن و 
آهنگی خودمانی و نثری شکسته در این رابطه اعلام موضع کرده تا به تعبیری 
این را القاء کند که نقدش از سر خیرخواهی است و یادداشت تلگرامی اش، 
یادداشتی دوستانه، در این رابطه نوشته »هفت ماهی از عمر دولت جدید 
می گذره؛ دولتی که بعد از فقدان ناگهانی رئیس جمهور سیزدهم، سکان اداره 
کشور رو با رای مردم به دست گرفت، اما شاید اون آمادگی لازم برای یه 
شروع پرقدرت رو نداشت. توی این مدت، وسط سهم خواهی های سیاسی 
حامیان و مدعیان وفاق، قوانین فرصت کُشِ دست وپاگیر و مجلسی که انگار 
با دولت هم جهت نیست، رئیس جمهور چهاردهم، یه لیست وزرا به مجلس 

فرستاد که شاید خودش هم ته دلش به کارایی شون مطمئن نبود.«

او همچنین در ادامه آورده است: »نه ماه پر از التهاب و نگرانی گذشت؛ 
اتفاقات سنگین سیاسی توی منطقه، ناترازی های انرژی که حسابی مردم 
رو کلافه کرده و البته ناآمادگی دولت برای مدیریت این بحران ها، روزگار 
سختی رو برای ملت امیدوار به دولت جدید رقم زد. حالا اما، رئیس جمهور 
کم کم داره به معادلات سیاسی و اقتصادی کشور و منطقه مسلط می شه 
و شناخت بهتری هم از تیمش پیدا کرده، از اون طرف، جریان غالب تو 
مجلس، که انگار بیشتر دنبال رقابت سیاسیه، شمشیر اصلاح رو کشیده و 
می خواد با استیضاح وزرا، خودش رو قهرمان تغییر و ناجی مردم نشون بده!« 
آذری جهرمی در سطور پایانی این یادداشت تلگرامی در شرح »پیشنهاد 
پیش قدم  رودربایستی، خودتون  نوشت: »بدون  پزشکیان«  به دکتر  خود 
بشید برای اصلاح و ترمیم کابینه. شما جراح ماهر و دلسوز این ملتید، 
نه اونایی که تو مجلس فقط صداشون بلنده. مشکل اداره کشور با شمشیر 
اون ها حل نمی شه، نیاز به تیغ جراح ماهر داره. آقای رئیس جمهور! به صلاح 
شماست که خودتون پرچم اصلاح و ارتقای اثربخشی و کارآمدی دولت رو 
بلند کنید....« این پیشنهاد آذری جهرمی به رئیس جمهور، البته درست در 
روز هایی مطرح شده که طیفی از نمایندگان اصولگرای مجلس، خودشان 
را برای برکناری دومین وزیر پزشکیان آماده می کنند، اما بعید است به 
این معنا باشد که آذری جهرمی با جریانی که دنبال حذف تنها وزیر زن 
دولت هستند، همدل و همراه باشد. به خصوص این که عملکرد برخی از دیگر 
اعضای کابینه در این چندماه گذشته، به مراتب بیش از عملکرد فرزانه صادق 
در راس وزارت راه و شهرسازی بحث انگیز و دردسرساز بوده است. چهره های 
پرحاشیه ای همچون علیرضا کاظمی که اگرچه وزیر آموزش و پرورش دولت 
پزشکیان است، اما خود را »سرباز سردار رادان« می داند یا سیدستار هاشمی، 
وزیر ارتباطاتی که قریب به یک سال پس از آغاز وزارتش، هنوز موفق نشده 
دومین گام رفع فلیترینگ را بردارد و درنتیجه، با عملکرد ضعیف خود، 
زمینه ساز تشدید انتقاد ها به دولت شده است. همان طور که اسکندر مومنی 
به دلیل انفعال در جایگاه وزیر کشور و بی عملی علنی در مقابل اقدامات 
خودسری که این جا و آن جای کشور به بهانه »بدحجابی« صورت می گیرد، 
دولت را به سیبل منتقدان تبدیل کرده است. درست مثل عباس علی آبادی، 
وزیر نیروی دولت پزشکیان که در دولت رئیسی، وزیر صمت بود و ظاهراً 
کماکان، خود را مسئول وضعیت ناترازی انرژی و خاموشی های گاه و بی گاه 
نمی داند. رویکردی که مشابهش را همچنین می تواند در عملکرد غلامرضا 
گرانی  ماجرای  در  و  پزشکیان  دولت  کشاورزی  جهاد  وزیر  نوری قزلجه، 
سیب زمینی شاهد بودیم. علیرضا کاظمی که حتی پیش از آن که موفق 
به کسب رای اعتماد مجلس شود و رسماً کارش را راس وزارت آموزش و 
پرورش آغاز کند، همواره مورد انتقاد افکار عمومی، به ویژه فرهنگیان بود، 
طی هفته های گذشته بیش از گذشته زیر تیغ تند انتقاد ها قرار گرفته است. 
انتقاد هایی که به ویژه پس از آن به اوج رسید که کاظمی دوشادوش سردار 
رادان مقابل خبرنگاران حاضر شد و پس از امضای تفاهم نامه همکاری وزارت 

آموزش و پرورش و فراجا، در سخنانی جنجالی سردار رادان را »شخصیتی 
محبوب و دوست داشتنی« توصیف کرد و گفته که »ما در هر حوزه ای که 
سردار رادان بگوید، سرباز ایشان هستیم.« با این همه، اما چنان که اشاره شد، 
از همان روزی که نام کاظمی به عنوان وزیر پیشنهادی پزشکیان برای تصدی 
وزارت آموزش و پرورش مطرح شد، تشکل های صنفی معلمان و فرهنگیان 
به انحای گوناگون به این انتخاب عجیب، اعتراض کرده و نارضایتی شان را 
علنی کردند. اعتراض هایی که حتی وقتی طاهره نقی ئی، نایب رئیس دوم 
جبهه اصلاحات و دبیرکل سازمان معلمان به عنوان یکی از اعضاء کارگروه 
تعیین کابینه پزشکیان تاکید کرد که کاظمی، »هشتمین گزینه پیشنهادی 
به پزشکیان برای وزارت آموزش و پرورش بوده« نیز فروکش نکرد. با این 
همه، اما چنان که اشاره شد در روز ها و هفته های گذشته و مشخصاً پس از 
امضای تفاهم نامه همکاری آموزش و پرورش و پلیس، فعالان این حوزه تاکید 
دارند که دیگر نمی توانند با این شیوه رفتار و عملکرد کاظمی به عنوان وزیر 
آموزش و پرورش دولتی که با شعار »وفاق ملی« بر سر کار آمده، کنار بیایند. 
»رفع فیلترینگ« یکی از مهمترین وعده های انتخاباتی مسعود پزشکیان بود 
و حال که او به ریاست جمهوری رسیده، قاعدتاً یکی از مهمترین وظایف ستار 
هاشمی به عنوان وزیر ارتباطات دولت پزشکیان است. وعده ای که تحققش به 
این دلیل که نه به منابع هنگفت اقتصادی نیاز دارد و نه حتی آن چنان کار 
کارشناسی گسترده ای می طلبد، بیش از بسیاری از دیگر وعده های پزشکیان 
مورد مطالبه افکار عمومی است. هرچند تحقق این مهم از آن جا که به 
بهبود زندگی هر روزه میلیون ها ایرانی نیز یاری می رساند، اهمیتی ویژه دارد. 
عملکرد ستار هاشمی در این راستا، اما نه تنها منجر به ایجاد امیدواری در این 
رابطه نشده، بلکه عملاً به یکی از مهمترین دلایل و عوامل نارضایتی عمومی 
نسبت به عملکرد رئیس جمهور تبدیل شده است. آن هم در حالی که حالا در 
میانه اردیبهشت ماه ۱4۰4، جز آن اقدام جزئی که در روز های آغازین دی ماه 
سال گذشته در راستای رفع فیلتر واتساپ و گوگل پلی انجام گرفت، هیچ 
اقدام موثر دیگری رقم نخورده است. به ویژه آن که پس از تحقق آن چه تحت 
عنوان »گام نخست رفع فیلترینگ« در دی ماه ۱4۰۳ رقم خورد، اخباری 
منتشر شد که مدعی بود گام دوم این روند نیز تا پیش از نوروز ۱4۰4 و 

نهایتاً در روز های پایانی اسفندماه ۱4۰۳ عملی خواهد شد.
 اما اسفندماه ۱4۰۳ و نوروز ۱4۰4 نیز آمد و گامی برداشته نشد تا نهایتاً 
وزیر ارتباطات در یکی از سخنرانی هایش در روز های آغازین اردیبهشت ماه 
جاری، وعده داد که »امسال ان شاءالله شاهد گشایش هایی در این خصوص 
خواهیم بود.« وعده ای که باتوجه به آن که هنوز در روز ها و هفته های آغازین 
سال قرار داریم، بیشتر به »وعده سر خرمن« شبیه است تا خبری خوش از 

آن چه باید به انتظارش نشست. 
به همین دلیل و دلایلی، چون این است که شهروندان احتمالاً بیش از آن که 
منتظر شنیدن خبر تحقق گام دوم رفع فیلترینگ باشند، برای شنیدن خبر 

برکناری وزیر ارتباطات انتظار می کشند!

جماران/  حضرت آیت الله خامنه ای صبح دیروز در دیدار کارگزاران حج گفتند: این فریضه حج، یک فریضه ای است -شاید 
بشود گفت تنها فریضه ای است- که شکل و هیئت ظاهری آن، ترکیب آن، صد درصد سیاسی است. مردم را در مکان 
واحد، در زمان واحد، هر سال، برای هر کسی که بتواند یک جا جمع بکنند؛ این چیست؟ اجتماع مردم، گرد آمدن مردم 

دور هم، نفسِ این کار یک ماهیت سیاسی دارد. 
بنابراین، حج برخلاف تلاش و گفتار و رفتار بعضی ها که خدشه می کنند در این حرف ها، ماهیتش ماهیت سیاسی است، 

شکلش شکل سیاسی است ترکیبش ترکیب سیاسی است.
رهبر انقلاب در دیدار کارگزاران حج: اجتماع حج برای منافع انسان هاست؛ و هیچ منفعتی برای امت اسلامی بالاتر 
از اتحاد نیست. اگر امت اسلامی اتحاد کنند، قضایای فلسطین و غزه اتفاق نمی افتد و یمن این گونه تحت فشار قرار 
نمی گیرد. رهبر انقلاب: مشکلات پیش آمده برای دستگاه ها در حادثه بندرشهید رجایی، ان شاءالله با فوریت، قدرت و 

توانایی دستگاه های اجرایی سرحال و توانا و جوان ما جبران خواهد شد
حضرت آیت الله خامنه ای صبح روز قبل در آغاز دیدار کارگزاران حج:

لازم می دانم یک بار دیگر به حادثه تلخ بندرعباس اشاره کنم و به خانواده های جان باختگان و آسیب دیدگان تسلیت 
عرض کنم. حقیقتاً حادثه ی تلخی بود و مصیبتی شد برای همه ما به خاطر خانواده ها.

حوادث گوناگون برای دستگاه ها خب پیش می آید: زلزله، آتش سوزی، تخریب؛ عمدی، سهوی، همه جوری پیش 
می آید؛ جبران می شود. اینجا هم اگر مشکلی برای دستگاه ها پیش آمده باشد، ان شاءالله با فوریت، با قدرت، با توانایی 
دستگاه های اجرایی سرحال و توانا و جوان ما جبران خواهد شد، آنی که دل انسان را می سوزاند خانواده ها هستند. 
خانواده ی جانباختگان، عزیزان شان از دست شان رفتند؛ به آنها تسلیت عرض می کنیم و عرض می کنیم که اگر ماها در 
مصائب گوناگون زندگی صبر کنیم اجری که خدای متعال به خاطر این صبر به ما خواهد داد، هزاران برابر ارزشش و 
اهمیتش بیشتر است از تلخیِ آن مصیبت؛ »اولئک علیهم صلوات من ربهم« آنهایی که صبر می کنند، خدای متعال بر 
آنها صلوات می فرستد؛ این خیلی مهم است. و ان شاءالله خدای متعال دل هایشان را آرام کند و سکینه و آرامش به آنها 

بدهد. ۱4/۲/۱4۰4

صفحه  ۲

هیچ منفعتی  برای امت اسلامی 
بالاتر از اتحاد نیست

پیگیری برقراری پرواز مستقیم
 بین زنجان و استانبول

ایران هراسی حربه ای
 با هدف تضعیف صنعت گردشگری

زنجانی ها مرز مهران و تمرچین را برای 
پیاده روی اربعین انتخاب می کنند

طلای مسابقات قهرمانی کشور 
برگردن کماندار زنجانی

یک گزارش محرمانه باعث توقف 
پتروشیمی میانکاله شد 

برگزاری نخستین سامیت 
بین المللی فناوری های دارویی

 به میزبانی زنجان

سارق اماکن خصوصی با 20 فقره 
سرقت دستگیر شد

دبیر سامیت فناوری فارما )Techpharm( دانشگاه علوم پزشکی زنجان 
در کنفرانس مطبوعاتی مطرح کرد؛

معاون هماهنگ کننده و سرپرست رئیس پلیس آگاهی استان زنجان:

کارگران: طرح طبقه بندی مشاغل با ایجاد استاندارد برای استخدام افراد در جایگاه های مختلف شغلی، به فرایند نیروگیری نظم و هماهنگی بیشتری داده 
و از استخدام افراد ناشایست در جایگاه هایی که برای آن ها مناسب نیست جلوگیری می کند

دبیر اجرایی خانه کارگر استان: برای امنیت روانی کارگر، طرح طبقه بندی مشاغل اجرا شود تا تبعیض در پرداخت دستمزدها کنار رفته و عدالت اجرا شود
مدیرکل کار استان: اجرای بخشنامه طبقه بندی مشاغل در تمامی واحدهای تولیدی لازم و ضروری است
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صدای زنجان از وضعیت دستمزدها و انتقادات نسبت به عدم اجرای دقیق طرح طبقه بندی مشاغل
 در واحدهای تولیدی و صنعتی  گزارش می دهد؛

تبعیض تبعیض 
مزُدی!مزُدی!

برگزیده

 معاون هماهنگ کننده و سرپرست رئیس پلیس آگاهی استان از دستگیری سارق اماکن خصوصی 
با2۰ فقره سرقت در شهرستان زنجان  خبر داد.   سرهنگ کارآگاه محمد علی آدینه لو   معاون 
هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان زنجان , با اعلام این خبر، اظهار داشت: پس از وقوع چند 
فقره سرقت از اماکن خصوصی در سطح شهرستان  زنجان ، بررسی موضوع در دستور کار مأموران 
پلیس آگاهی قرار گرفت. وی تصریح کرد: کارآگاهان با تلاش شبانه روزی و به کارگیری گشت های 
نامحسوس، یک نفر از سارقان سابقه دار را شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی آن را در مخفیگاهش 
دستگیر کردند. این مقام انتظامی با بیان اینکه متهم در بازجویی اولیه به 2۰ فقره سرقت از اماکن 
خصوصی و ساختمان های نیمه کاره اقرار کرد، گفت: این سارق حرفه ای پس از سیر مراحل قانونی 

تحویل مرجع قضائی شد. معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان..

معاونت تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم پزشکی زنجان، نخستین سامیت بین المللی فناوری های 
دارویی را با هدف گردهم آیی فعالان و کنشگران ملی، منطقه ای و فرامنطقه ای اکوسیستم فناوری 
دارویی از مورخ ۱۱ تا ۱۳ شهریور سال جاری برگزار می کند. مهرداد حمیدی، دبیر سامیت فناوری 
فارما )Techpharm( دانشگاه علوم پزشکی زنجان امروز در نشست خبری با خبرنگاران با اشاره به 
برگزاری رویداد سامیت اظهار کرد: سامیت نوع جدیدی از رویداد است که باید تبیین شود.معاون 

تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم پزشکی زنجان در این جلسه با اشاره به ...

دراپ  عملیات  انجام  درنظردارد  زنجان  منطقه  مخابرات 
کشی  و فیوژن زنی در شهر سلطانیه را به اشخاص حقوقی واجد 

شرایط واگذارنماید  
سایت  در  فراخوان  آگهی  به  بیشتر  اطلاعات  کسب  توانند،جهت  می  محترم  متقاضیان 
آدرس به  زنجان  منطقه  مخابرات  سایت  و   www.tci.ir آدرس  به  ایران  مخابرات  شرکت 

www.za.tci.ir مراجعه نمایند.

اجرایی  عملیات  انجام  درنظردارد  زنجان  منطقه  مخابرات 
FAT های هم مسیر  و فاضلاب   پیام آب  نوری مرکز  فیبر  طرح 

بلوار شهید صیاد شیرازی را به اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذارنماید  
سایت  در  فراخوان  آگهی  به  بیشتر  اطلاعات  کسب  توانند،جهت  می  محترم  متقاضیان 
آدرس به  زنجان  منطقه  مخابرات  سایت  و   www.tci.ir آدرس  به  ایران  مخابرات  شرکت 

www.za.tci.ir مراجعه نمایند.
اداره پشتیبانی  و تدارکات مخابرات منطقه زنجاناداره پشتیبانی  و تدارکات مخابرات منطقه زنجان

))آگهی استعلام بهاء(())آگهی تجدید استعلام بهاء(( استعلام بهاء شماره 406- 2-1404 الفتجدید استعلام 399-1-1404-الف



دو شنبه  ۱۵  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۴۳ روز�� اقتصاد۲۲

لیلا محمدی: در حالی که مدیرکل کار استان زنجان اجرای بخشنامه طبقه بندی 
مشاغل در تمامی واحدهای تولیدی را لازم و ضروری می داند، این قانون در حق 
کارگران اجرایی نشده است. کارگران معتقدند: طرح طبقه بندی مشاغل با ایجاد 
استاندارد برای استخدام افراد در جایگاه های مختلف شغلی، به فرایند نیروگیری نظم و 
هماهنگی بیشتری می دهد و از استخدام افراد ناشایست در جایگاه هایی که برای آن ها 
مناسب نیست جلوگیری می کند با این حال هنوز اقدامی در این زمینه صورت نگرفته 
و به قول دبیر اجرایی خانه کارگر، کارگران با تبعیض مزدی و پرداخت دستمزدهای 

تبعیض آمیز از سوی برخی کارفرمایان مواجه اند.
گرامیداشت  آئین  در  ماه ۱4۰۳  اردیبهشت   ۱۱ زنجان  استاندار  صادقی،  محسن 
روز کارگر با بیان اینکه تأمین معیشت شایسته، توجه به سختی کار، اجرای دقیق 
طبقه بندی مشاغل و شناسایی کارهای سخت و زیان آور از جمله خواسته های به حق 
کارگران است که باید توسط دستگاه های مسئول با جدیت پیگیری شود، افزود: نادیده 

گرفتن این مطالبات منجر به کاهش بهره وری می شود.
اگرچه کارفرمایان موظف اند برای تأمین حفاظت و سلامت کارگران در محیط کار، 
وسایل و امکانات لازم ایمنی را تهیه و در اختیار آن ها قرار دهند، اما به دلیل نبود 
نظارت دولتی، کارفرمایان معمولا از هزینه کردن برای ایمنی کارگران طفره می روند و 
برخلاف تأکید مسئولان مبنی بر افزایش سطح ایمنی در محیط های کاری هنوز هم 
شمار افرادی که بر اثر سوانح و بیماری های ناشی از کار آسیب دیده و یا جان خود را از 

دست می دهند، قابل توجه است.
ماده ۹۱ قانون کار می گوید: »کارفرمایان و مسئولان همه واحدها مکلفند بر اساس 
مصوبات شورای عالی حفاظت فنی برای تأمین حفاظت و سلامت بهداشت کارگران 
در محیط کار، وسایل و امکانات لازم را تهیه و در اختیار آنان قرار دهند« ماده ۹۲ 
این قانون هم می افزاید: »تمامی واحدهایی که شاغلان در آن ها به اقتضای نوع کار 
در معرض بروز بیماری های ناشی از کار قرار دارند باید برای همه افراد مذکور پرونده 

پزشکی تشکیل شود...«
برای امنیت روانی کارگر، طرح طبقه بندی مشاغل اجرا شود 

طبق آمارهای اعلامی مدیرکل کار استان زنجان به صدای زنجان؛ سال گذشته با 
توجه به اینکه استان زنجان در زمینه مسکن ملی فعال است، انتظار می رفت که تعداد 
حوادث ناشی از کار بالاتر باشد. در سال ۱4۰۲، تعداد حوادث ناشی از کار در استان 
۲74 مورد بود، اما در سال ۱4۰۳ به ۱85 مورد کاهش یافته است که این یک اتفاق 
مثبت است که این کاهش ناشی از همت کارگران در رعایت ایمنی کار و نیز توجه 

کارفرمایان به توصیه های بازرسان بوده است.
به گفته طیب جعفری؛ در استان زنجان ۱4 بازرس کار فعال هستند که نظارت و 
رسیدگی به مسائل ایمنی واحدهای تولیدی به عهده آنهاست، این بازرسان نزدیک به 
8 هزار واحد را مورد بازرسی میدانی قرار می دهند و این امر به کاهش حوادث ناشی 

از کار کمک می کند.
طبق این آمار؛ در سال های ۱4۰۱ و ۱4۰۲ به ترتیب ۱6 و ۱5 مورد فوتی ناشی از 

حوادث کار ثبت شده اما این رقم در سال ۱4۰۳ به 7 مورد کاهش یافته است.
با وجود اینکه مسئولان اداره کار اقدامات پیشگیری و بررسی های صورت گرفته در 
امر کاهش حوادث ناشی از کار و فوتی ناشی از کار را رضایت بخش می دانند، کارگران 
می گویند آیتم امنیت شغلی برای این قشر فقط لباس و کفش مناسب و ایمنی نیست 
بلکه فراهم آوردن محیطی امن برای ارتقای امنیت روانی است که تحقق آن بدون 

اجرای قانون طبقه بندی مشاغل ممکن نیست!
طرح طبقه بندی مشاغل که توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایران تدوین 
شده است، هدف استانداردسازی شرایط کاری و رعایت عدالت در پرداخت ها را دنبال 
از جمله بیمه کارکنان، تعیین حداقل حقوق و  این طرح شامل قوانینی  می کند. 

دستمزد را شامل می شود. 
بر اساس پیش نیازهای هر شغل، میزان حقوق و مزایای مناسب طبق طرح طبقه بندی 
مشاغل تعیین می شود. هر شغلی بر اساس این طرح دارای وظایف مشخص و حقوق 

متناسب با آن وظایف است.
اجرای این طرح برای کلیه کسب وکارهای مشمول این طرح الزامی است و به نیروهای 

کار امکان می دهد تا به حقوق عادلانه تری دست یابند.
طبق اظهارات اصغر نجاری، دبیر اجرایی خانه کارگر استان زنجان؛ این طرح که 
جزئی از قانون کار ایران است، به طبقه بندی کلیه مشاغل در هر سازمان از بالاترین 
تا پایین ترین سطح می پردازد. این طرح بر اساس عواملی مانند تخصص، مهارت ها و 
اهمیت شغلی تعریف می شود. در طرح طبقه بندی جزئیاتی مانند میزان تحصیلات، 
مهارت های لازم، حوزه کاری و انتظارات از شاغل مشخص می شوند و بر اساس آن ها 

میزان حقوق تعیین خواهد شد. 
دبیر اجرایی خانه کارگر استان زنجان معتقد است باید برای امنیت روانی کارگر، طرح 
طبقه بندی مشاغل اجرا شود تا تبعیض در پرداخت دستمزدها کنار رفته و عدالت 

اجرا شود.
در ماده 48 قانون کار به صراحت اشاره شده است که به منظور جلوگیری از بهره کشی 
از کار دیگری، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی موظف به راه اندازی این طرح در 
کارگاه های مشمول است. همچنین در ماده 4۹ به وظیفه کارفرمایان مشمول در 

خصوص نحوه پیاده سازی و اجرای این طرح نیز اشاره اشده است.
این طرح به جلوگیری از سوءاستفاده های کارفرمایان و استانداردسازی مشاغل کمک 
می کند. در واقع با پیاده سازی این طرح بهره کشی های خارج از عرف بابت انجام 
فعالیت ها و نادیده گرفتن حقوق کارکنان کاهش پیدا می کند که هر فرد شاغل از 
حقوق، وظایف و شرح دقیق شغل خود آگاه باشد تا از انجام کار اضافی جلوگیری شود. 
سپس با توجه  به جایگاه هر فرد و با استفاده از نرم افزار حسابداری پرداخت حقوق و 

دستمزد به دقیق ترین شکل ممکن انجام شود.
مشمولین طرح طبقه بندی مشاغل

مطابق مواد 48 و 4۹ قانون کار دو دسته از کسب وکارها اعم از » کارگاه هایی با 
تعداد پرسنل 5۰ نفر یا بیشتر« و »شرکت های خدماتی، اعم از پیمانکاری و تامین 
نیروی انسانی که طرف قرارداد با دستگاه های اجرایی هستند« ملزم به اجرای طرح 

طبقه بندی مشاغل می باشند.
مواد 48 و 4۹ قانون کار به طبقه بندی مشاغل کارگری پرداخته است که مطابق با 
نظام ارزیابی فعالیت های شغلی تهیه شده و وزارت کار آن  را تایید کرده است. در این 

موارد به چند نکته اشاره شده است:
یکسان سازی: کارگران با هر نوع قرارداد )پاره وقت، تمام وقت، فصلی، موقت( بدون 

تفاوت تحت این طرح قرار می گیرند.
تطبیق مهارت ها: در صورت نبود تحصیلات لازم، سوابق تجربی و مهارت های فردی 

نیز در تطبیق با جدول طبقه بندی مشاغل لحاظ می شود.
تعیین ضریب کاری: ضریب کاری برای ساده ترین کارها با عدد یک آغاز شده و با 

افزایش پیچیدگی، تخصص و سختی کار افزایش می یابد.
ترقی سالانه: ضریب کاری با افزایش تجربه و تحصیلات سالانه افزایش یافته که در 

نهایت منجر به ارتقا جایگاه شغلی می شود.
محاسبه دستمزد: دستمزد هر کارگر بر اساس جداول مزد سالانه و طبقه بندی در ۲۰ 

گروه مختلف محاسبه می شود.
افزایش دستمزد سالانه: دستمزد سالانه با افزایش تجربه و سابقه، نسبت به حقوق پایه 

با شروع سال جدید افزایش می یابد.
 با اجرای طرح طبقه بندی مشاغل از استخدام افراد ناشایست

 در جایگاه هایی که برای آن ها مناسب نیست جلوگیری می شود
با وجود اینکه کارفرماها موظف اند طرح طبقه بندی مشاغل را پیاده سازی کرده و آن را 
برای کلیه کارکنان خود اعمال کنند، این طرح مورد توجه کارفرمایان قرار نگرفته است 
موضوعی که نماینده کارگران در همایش روز جهانی کارگر )۱۱ اردیبهشت ۱4۰4( 
که در محل سالن همایش اتاق بازرگانی برگزار شد نسبت به ان واکنش نشان داده 
و گفتند که؛ پیاده سازی این طرح به شفاف سازی سیستم حسابداری مجموعه کمک 
شایانی می کند؛ زیرا افراد طبقه بندی شده و میزان حقوق مشخصی دارند اما اجرایی 

نشده است که باید مورد توجه مسئولان ملی و نمایندگان مردم در مجلس باشد.
علی از کارگران شاغل در یکی از واحدهای تولیدی شهر زنجان با بیان اینکه اهداف 
طرح طبقه بندی مشاغل؛ دریافت عادلانه حقوق است، گفت: از جمله مشکلاتی که 
نیروهای کار با آن مواجه هستند عدم دریافت حقوق و مزایای کافی است. ممکن است 
افرادی باسابقه کار، دانش و تخصص کمتر حقوق و مزایای بالاتری از افراد باسابقه و 
متخصص دریافت کنند و این موجب نارضایتی شاغلان در یک مجموعه می شود. در 
واقع با پیاده سازی این طرح توافق مالی کارمند و کارفرما اهمیت کمتری پیدا می کند 
و جایگاه شغلی تعریف شده و سطح وظایف مربوط به هر شغل میزان درآمد شخصی 

که در آن موقعیت شغلی مشغول به کار باشد را مشخص می کند. 
این کارگر دارای مدرک تحصیلی کارشناسی ارشد رشته تربیت بدنی معتقد است: 
طرح طبقه بندی مشاغل با ایجاد استاندارد برای استخدام افراد در جایگاه های مختلف 
شغلی، به فرایند نیروگیری نظم و هماهنگی بیشتری می دهد. هم چنین از استخدام 

افراد ناشایست در جایگاه هایی که برای آن ها مناسب نیست جلوگیری می شود.
او ادامه داد: از مهم ترین اهداف این طرح، تغییر رویکردی است که حقوق و مزایا بابت 
انجام کار به شخص انجام دهنده کار وابسته نباشد و به هر کسی که در این موقعیت 
شغلی قرار می گیرد، تعلق بگیرد. در واقع می توان گفت این مزایا از حالت به تبع شاغل 
به حالت به تبع شغل تغییر می کند و هر شخصی که در این سمت شغلی قرار بگیرد، 

مستحق دریافت حقوق و مزایای این طبقه شغلی خواهد بود.
اجرای قانون، حق کارگر است

دبیر اجرایی خانه کارگر استان زنجان بر ضرورت به حداقل رسیدن فاصله دستمزد و 
نرخ تورم تاکید کرد و گفت: میزان افزایش دستمزدها جوابگوی نیاز جامعه کارگری 

نیست.
نجاری به لزوم توجه به امنیت شغلی کارگران تاکید کرد و گفت: مشکل عناوین شغلی 
در واحدهای تولیدی نیاز به توجه جدی دارد تا کارگران در زمان بازنشستگی دچار 

چالش نشوند.
بندی مشاغل، خواسته  اجرای طرح طبقه  استان زنجان  اجرایی خانه کارگر  دبیر 
کارگران واحدهای تولیدی زنجان اعلام کرد و گفت: اجرای قانون، حق کارگر است. 
براساس قانون همه کارگران شاغل در کارگاه های مشمول قانون کار باید در طرح 
طبقه بندی مشاغل رتبه بندی شوند و مزد و مزایای آنها در چارچوب ضوابط و نظام 
جبران خدمات این طرح پرداخت شود ولی این موضوع در همه واحدهای استان 

زنجان اجرایی نشده است.
 ضرورت جدی گرفتن سرمایه های انسانی

نجاری به سخنان رهبر معظم انقلاب در خصوص رسیدگی به مطالبات کارگران اشاره 
کرد و افزود: توجه به معیشت و به رسمیت شناختن اعتراضات صنفی بدون برچسب 
زدن از نکات مهم سخنان مقام معظم رهبری بود. وی با بیان اینکه تامین معیشت 
کارگران ضامن رشد تولید است، اظهار کرد: توجه به مسائل کارگری نباید منحصر به 

هفته کارگر باشد بلکه باید مسایل به صورت ریشه ای و ساختاری حل شود. 
کارفرمایانی که با کارگران قرارداد بلندمدت منعقد کنند، 

مشمول حمایت دولت شوند
طیب جعفری، مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان در گفت وگو با صدای 

زنجان با اشاره به اهمیت نقش جامعه کارگری در اقتصاد کشور اظهار کرد: جامعه 
کارگری بی تردید یکی از تکیه گاه های اصلی فرآیند تولید و رشد اقتصادی کشور است. 
نیروی کار با تمام توان و اخلاص خود در مسیر توسعه اقتصادی کشور گام برمی دارد. 
بنابراین، حمایت از این قشر شریف باید هم در سطح قانون گذاری و هم در اجرای 
قوانین، به طور جامع و کامل صورت گیرد. این یک اصل بدیهی است که همگان به 

آن واقف هستند.
وی با بیان اینکه برخی مشکلات در حوزه کارگری، جنبه ملی دارند و حل آن ها از 
حوزه اختیارات استان ها خارج است، با ذکر مثالی ادامه داد: مسئله قراردادهای موقت 
از جمله مسائل پیش روی کارگران است. سال ها در بدنه وزارت کار فعالیت داشته ام 
و بارها تأکید کرده ایم که سامان دهی این نوع قراردادها ضروری است، اما این موضوع 
نیازمند عزم ملی و گفت وگوی سه جانبه میان دولت، کارگران و کارفرمایان و همچنین 

تطابق با مقاوله نامه های بین المللی است.
جعفری با اشاره به این که در سطح استان، برخی اقدامات تشویقی می تواند برای 
ترغیب کارفرمایان به انعقاد قراردادهای بلندمدت و دائمی در نظر گرفته شود، گفت: 
کارفرمایانی که چنین قراردادهایی با کارگران منعقد می کنند، می توانند در فرآیندهای 
تصمیم گیری استان، از حمایت بیشتری برخوردار شوند. این موضوع می تواند به عنوان 

یکی از شاخص های ارزیابی عملکرد کارفرمایان مدنظر قرار گیرد.
 تغییر رویه در خصوص عناوین شغلی تعداد پرونده های متشکله را

 از 5 هزار به 9 هزار رساند!
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان درباره رسیدگی به اختلافات کارگری 
و کارفرمایی تصریح کرد: دو سال پیش، حجم پرونده هایی که در اداره کار تشکیل 
می شد، حدود 5 هزار مورد بود. رسیدگی به این اختلافات بر اساس قانون برعهده 

مراجع تشخیص و حل اختلاف مستقر در اداره کار است.
جعفری ادامه داد: اگرچه این مراجع در اداره کار فعالیت می کنند، اما اعضای آن عمدتاً 
کارمندان این اداره نیستند. این هیئت ها متشکل از نمایندگان کارگران، کارفرمایان 
و در برخی موارد نمایندگان قوه قضاییه هستند و اداره کار صرفاً میزبان و پشتیبان 

دبیرخانه ای برای آن هاست.
وی همچنین با اشاره به تغییر رویه در خصوص عناوین شغلی از سوی سازمان تأمین 
اجتماعی طی دو سال اخیر، افزود: وارد جزئیات نمی شوم، اما این تغییر رویه تأثیر 
چشم گیری بر تعداد پرونده های ورودی به مراجع حل اختلاف داشته است. در استانی 
مانند زنجان، که اساسا ظرفیت ادارات کار افزایش نیافته، تعداد پرونده ها از پنج هزار 
مورد به بیش از ۹ هزار پرونده در پایان سال ۱4۰۳ رسیده است. اگر این روند ادامه 
یابد، احتمالا در سال ۱4۰4 شاهد دو برابر شدن تعداد پرونده های تشکیل شده در 

مراجع تشخیص و حل اختلاف خواهیم بود.
جعفری با بیان اینکه تلاش هایی که سال گذشته بنده و همکارانم انجام دادیم، بر 
این محور بود که از طریق انگیزش نیروهای خود و جذب مشارکت نمایندگان جوامع 
کارگری و کارفرمایی، جلسات رسیدگی را افزایش دهیم، اظهار داشت: علیرغم کمبود 
نیرو، سعی کردیم با استفاده از نیروهای دیگر از حوزه های مختلف مانند تعاون، امور 
اجتماعی و اشتغال، آنان را به صورت تمام وقت یا پاره وقت وارد حوزه حل اختلاف کنیم 

تا دست کم افزایش مدت زمان رسیدگی در استان زنجان اتفاق نیفتد.
کاهش 15 درصدی رسیدگی به پرونده های هیئت های

 تشخیص و حل اختلاف
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان افزود: در حالی که در سطح کشور 
این مسئله به وقوع پیوسته بود، با اقدامات صورت گرفته در زنجان، حتی با افزایش 
تعداد پرونده ها، براساس گزارشات رسمی وزارت کار، مدت زمان رسیدگی در مرجع 
تشخیص و حل اختلاف در استان زنجان حدود ۱5 درصد کاهش یافت و از این 
جهت، استان زنجان به لحاظ کمترین مدت زمان رسیدگی، رتبه ششم کشور را به 
خود اختصاص داده است. در حالی که ۲4 یا ۲5 استان دیگر، مدت زمان رسیدگی 
بیشتری دارند. البته این موضوع همچنان برای ما مطلوب نیست و برخی پرونده ها 

باید ساماندهی شوند.
وی در ادامه با اشاره به موضوع طبقه بندی مشاغل گفت: در خصوص این موضوع، 
جا دارد از شهرداری زنجان که همت و تلاش فراوانی در این زمینه داشته اند، تشکر 
کنم. این موضوع چندین بار در کمیسیون امنیت کارگری مطرح شد و اختلاف نظری 
میان کارشناسان وجود داشت که طبقه بندی مشاغل در شهرداری شامل چه کسانی 

می شود. 
جعفری اجرای تمام و کمال بخشنامه طبقه بندی مشاغل در تمامی واحدهای تولیدی 

را لازم و ضروری دانست.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان در خصوص ارزیابی شاخص های 
حوزه کارگری اظهار کرد:  اگر بخواهیم وضعیت استان را بررسی کنیم، اولا باید بگویم 
که تشکل های کارگری در استان بسیار فعال هستند و این امر موجب خوشحالی است 

زیرا این تشکل ها به پیشبرد برنامه ها کمک می کنند.

صدای زنجان از وضعیت دستمزدها و انتقادات نسبت به عدم اجرای دقیق طرح طبقه بندی مشاغل در واحدهای تولیدی و صنعتی  گزارش می دهد؛

تبعیض مزُدی!
کارگران: طرح طبقه بندی مشاغل با ایجاد استاندارد برای استخدام افراد در جایگاه های مختلف شغلی، به فرایند نیروگیری نظم و هماهنگی بیشتری داده و از استخدام افراد ناشایست در جایگاه هایی که برای آن ها مناسب نیست جلوگیری می کند

دبیر اجرایی خانه کارگر استان: برای امنیت روانی کارگر، طرح طبقه بندی مشاغل اجرا شود تا تبعیض در پرداخت دستمزدها کنار رفته و عدالت اجرا شود
 مدیرکل کار استان: اجرای بخشنامه طبقه بندی مشاغل در تمامی واحدهای تولیدی لازم و ضروری است

مدیرکل راه و شهرسازی استان زنجان عنوان کرد؛

اتمام ۹۰ درصد از پروژه های راه سازی 
استان زنجان طی دو سال

مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان زنجان: 

استفاده از ۱۳۰ دستگاه اتوبوس 
برای جابه جایی زوار اربعین

رییس اتاق بازرگانی،  صنایع،  معادن و کشاورزی زنجان: 

پیگیری برقراری پرواز مستقیم
 بین زنجان و استانبول

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

صدای زنجان/ مدیرکل راه و شهرسازی استان زنجان گفت: پروژه های راه سازی 
استان زنجان با مشخصات احداث راه های اصلی و یا چهار خطه کردن محورهای 

اصلی است.
جعفر قزوینیان اظهار کرد: در مجموع ظرف مدت دو سال آینده ۹۰ درصد از 

پروژه های راه سازی در استان زنجان به اتمام می رسد.
وی به پروژه احداث محور چهار خطه محور سلطانیه – قیدار - کبودرآهنگ اشاره 
کرد و افزود: این پروژه در ۵ قطعه تقسیم بندی و ۴ قطعه از آن در حال اجرا است 
و در برنامه امسال قطعه دو این پروژه تکمیل خواهد شد و قطعه ۳ هم در حال 
بهره برداری است و امسال بخش عمده عملیات اجرایی قطعه ۵ را انجام خواهیم 
داد. مدیرکل راه و شهرسازی استان زنجان، با بیان اینکه پروژه محور چهار خطه 
کردن محور سلطانیه - قیدار -کبودرآهنگ به طول ۱۰۸ کیلومتر است، گفت: 
قطعه دو که حدود ۳۳ کیلومتر است امسال تکمیل خواهد شد و قطعه ۴ نیز به 
میزان 22 کیلومتر تکمیل شده و در مجموع از این محور مواصلاتی استراتژیک 

استان حدود ۱۷ کیلومتر تا پایان سال جاری به بهره برداری خواهد رسید.
قزوینیان تاکید کرد: خوشبختانه با برنامه ریزی که انجام شده قطعات دو از این 
پروژه امسال تکمیل می شود. او همچنین به پروژه قیدار به ابهر که یکی دیگر از 
پروژه های در حال اجرای راه سازی در استان است اشاره کرد و یادآور شد: این پروژه 
با مشخصات تعریض و بهسازی محور موجود تعریف شده و امسال تا کیلومتر ۱۳ 
محور تکمیل و بهره برداری می رسد. مدیرکل راه و شهرسازی استان زنجان، با اشاره 
به پروژه های راه سازی در شهرستان طارم، گفت: پروژه بهسازی محور سه راهی 
طارم تا منجیل، پروژه سنگینی است و در سفر هفته گذشته استاندار زنجان به 
شهرستان طارم طبق برنامه ریزی که صورت گرفت مقرر شد ظرف مدت دو سال 

۱۶ کیلومتر از این پروژه تکمیل و به مرحله بهره برداری برسد.
قزوینیان، همچنین به پروژه احداث باند دوم سه راهی سلطانیه - ابهر - تاکستان 
اشاره کرد و گفت: این پروژه در قطعات مختلف کار شده است و امسال قطعه به 
طول ۱۰ کیلومتر حدفاصل سه راهی نیماور تا خیرآباد با تکمیل تبادلات آن به 
بهره برداری کامل می رسد. مدیرکل راه و شهرسازی استان زنجان، تصریح کرد: 
پروژه سلطانیه -ق یدار به همدان در اشل چهار خطه اصلی است، پروژه ابهر به 
تاکستان هم در اشل راه شریانی است که از دو خطه به چهار خطه تبدیل می شود 

و پروژه ابهر به قیدار هم که راه فرعی است به راه اصلی ارتقا می یابد.
قزوینیان تصریح کرد: عمده پروژه های راه سازی در استان زنجان در اشل چهار 
برای  و  راه اصلی است  پروژه منجیل سه راهی طارم که احداث  و  خطه است 
ارتقای مشخصات هندسی در بخش هایی از مسیر از جاده موجود خارج شدیم تا 
بتوانیم یک راه اصلی مناسبی برای اتصال زنجان به شمال کشور را داشته باشیم 
و در نهایت با بهره برداری از این پروژه ها ضمن افزایش ایمنی و کیفیت تردد در 
محورهای مواصلاتی استان، گام بلندی در راستای شعار سال یعنی »سرمایه گذاری 

برای تولید« برخواهیم داشت.

صدای زنجان/ مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان زنجان با بیان اینکه 
۱۳۰ دستگاه اتوبوس عمومی استان به طور کامل در ایام اربعین به کار گرفته 
می شود، گفت: باتوجه به اینکه حدود ۹۵ درصد زائران استان زنجان از مرز مهران 

تردد می کنند، تمرکز اصلی ما بر این محور خواهد بود.
نخستین  در  زنجان  استان  جاده ای  و حمل ونقل  راهداری  مدیر کل  اسماعیلی، 
جلسه ستاد اربعین استان که در سالن جلسات استانداری برگزار شد، اظهار داشت: 
باتوجه به اینکه حدود ۹۵ درصد زائران استان زنجان از مرز مهران تردد می کنند، 
تمرکز اصلی ما بر این محور خواهد بود و مرزهای خسروی و تمر چین سهم بسیار 
کمتری دارند.مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان زنجان با بیان اینکه در 
بخش ناوگان، ۱۳۰ دستگاه اتوبوس عمومی استان به طور کامل در این ایام به کار 
گرفته می شود، افزود: کنترل ناوگان در سه مقطع زمانی روز از طریق سامانه های 
هوشمند صورت می گیرد و همه ناوگان و مسیرها، اعم از حضور در پارکینگ های 
مرزی یا پایانه ها، تحت رصد و پایش خواهند بود.وی اضافه کرد: در صورت بروز 
مشکلات یا نیازهای خاص، هماهنگی لازم با سازمان حمل ونقل شهرداری انجام 
خواهد شد.اسماعیلی گفت: همچنین در بخش کامیون ها، هر ساله شاهد مشارکت 
اغلب  و  به صورت خودجوش  افتخاری بخش خصوصی هستیم که  و  داوطلبانه 

رایگان، اقلام و تجهیزات موردنیاز را بارگیری و جابه جا می کنند.
حوزه  در  داشت:  بیان  زنجان  استان  جاده ای  حمل ونقل  و  راهداری  مدیر کل 
مجتمع های خدماتی و رفاهی بین راهی نیز هماهنگی های لازم برای خدمت رسانی 
شایسته در محورهای مواصلاتی منتهی به مرز انجام شده است.وی یادآور شد: سال 
گذشته بیش از ۳۸ هزار زایر با یک هزار 2۸۸ سرویس ناوگان این استان جابه جا 

شدند که بیش از 2۸ هزار نفر از زایران مربوط به استان بودند. 

صدای زنجان/  رییس اتاق بازرگانی،  صنایع،  معادن و کشاورزی زنجان گفت: ترکیه 
شریک اول تجاری استان زنجان بوده و پیگیری ها و اقداماتی برای گسترش هرچه 

بیشتر مراودات اقتصادی دو طرف در دست انجام است.  
صمد یوسفی اصل در نشست بررسی فرصت ها و چالش های تجارت با جمهوری ترکیه 
با رویکرد استان زنجان که با حضور رایزن بازرگانی جمهوری اسلامی ایران در ترکیه، 
برگزار شد، افزود: به واسطه سهم بالای ترکیه در ارتباطات تجارت خارجی زنجان، روی 
توسعه این ارتباطات متمرکز هستیم. وی ادامه داد: از جمله این موارد، پیگیری برقراری 
پرواز مستقیم بین زنجان و استانبول، برگزاری نمایشگاه ترکیه در استان و اعزام هیات 
تجاری به ریاست استاندار به ترکیه در آینده نزدیک است. رییس اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی زنجان با بیان اینکه در استان همه مسئولان پای کار هستند و 
حمایت از سرمایه گذار به صورت جدی در دستور کار مدیریت استان و اتاق بازرگانی 
زنجان است، خاطرنشان کرد: خوشبختانه تعداد سرمایه گذاری ها در کشور رو به افزایش 
است و سرمایه گذاران خارجی از کشورهای مختلف برای حضور در ایران و از جمله در 
استان زنجان اعلام آمادگی کرده اند. وی همچنین برقراری پروازهای مستمر از زنجان 
به پایتخت و نیز به برخی کشورها مثل ترکیه را که مراودات تجاری بالایی با استان 
زنجان دارند از عوامل موثر در تقویت تجارت خارجی استان عنوان کرد و گفت: این 
موارد جزو زیرساخت های مهم توسعه صادرات است و نبود آن لطمه زیادی به صادرات 
استان می زند. یوسفی اصل خاطرنشان کرد: افزایش صادرات به دست صادرکنندگان 

باید صورت پذیرد که این مهم نیز در گرو رفع موانع صادراتی است.

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

 برابر رای هیات قانون صدرالاشاره تصرفات مالكانه آقای / خانم محمدعلی غلامی فرزند مصطفی و ابراهیم بهنود فرزند کربلائی گل 
محمد و داود باغبانی فرزند نعمت اله هرکدام نسبت به دو دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 50374/20 
مترمربع تحت پلاک  29744 فرعی از  38 اصلی روستای سایان بخش 7 زنجان خریداری از آقای زارعین صاحب نسق محرز گردید.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت 
متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت عدم 

وصول اعتراض در مهلت مقررطبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:14049/02/15 * تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/30

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
برابر رای شماره140360327009007744 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم اصغر جلیلی فرزند احمد بشماره 
شناسنامه 26 صادره از در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 441/61 متر مربع از پلاک شماره 40 اصلی واقع در زنجان بخش 3 
حوزه ثبت ملک خرمدره خریداری از مالک رسمی)تیمور عطایی فرزند محمد(محرز گردیده است٪ لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی است در صورت انقضای تسلیم و پس از اخذ مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكیت صادر خواهد شد.* تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/15
ناصر کلانتری رئیس ثبت اسناد و املاک تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/30 سعید حسنی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک زنجان 



۳۳روز��دو شنبه   ۱۵   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۴۳ جامعه

ازدواج و در نهایت فرزندآوری صد در صد
 به مسائل اقتصادی برنمی گردد

 حاجی خانی سرپرست مرکز بهداشت زنجان:

دارالشفای حسینیه اعظم زنجان آماده 
خدمت رسانی میشود

خبر: کمال میانداری، کارشناس مسائل اقتصادی با اشاره به اینکه آنچه که در 
این شرایط مانع ازدواج جوان ها می شود تغییر سبک زندگی است، عنوان کرد: 
یک بعُد این سبک الگو قرار دادن شخصیت های غربی است که در آن افراد 
روش های مختلفی را جایگزین تشکیل خانواده می کنند. ممکن مسائل اقتصادی 
تاثیراتی در این زمینه داشته باشد اما قسمت اعظمی از موارد مطرح در بحث 

ازدواج بحث فرهنگی و سبک زندگی است./ موج رسا
بود که  به گونه ای  متراژ خانه ها  اقتصاددان! در دهه شصت  پی نوشت:جناب 
فرزندان بیشتری را خانواده ها می توانستند بزرگ کنند. امروز اگر به نقشه ایران 
نگاه کنیم هر جا که تراکم جمعیت وجود داشته باشد تعداد فرزندان به ازای 

هر خانواده کمتر است پس این مسئله زیاد با مسائل اقتصادی بیگانه نیست!
آقای کارشناس مسائل اقتصادی! لابد در جریانید که زنجان با افزایش قیمت 
مسکن و اجاره بها مواجه است و مسئولان در دولت های مختلف فقط رجزخوانی 
کرده اند و نتوانسته اند افسار بازار مسکن را بگیرند! از این رو زوجینی که تصمیم 
گرفته اند پدر و مادر خوبی برای فرزندانشان باشند، ترجیح می دهند فعلا صاحب 
فرزند نشوند! به قولی بی فرزند بودن بهتر از داشتن فرزندی است که در تهیه 

مایحتاج اولیه نظیر شیر خشک و پوشک هشت پدر گوی نه اش باشد!
برخی از زوجین با مشکل ناباروری رنج می برند؛ خانواده ای داریم که سقط جنین 
دارد؛ زوجینی هستند که به تک فرزندی بسنده کرده اند؛ هر کدام از این ها هم 
نیازمند کار فرهنگی و هم کار اقتصادی است. ما باید سهم بندی و این موضوعات 
را شناسایی کنیم در غیر این صورت اگر این سهم بندی به درستی انجام نشود 
و ما ان را به اشتباه تشخیص دهیم؛ درمان مسئله هم اشتباه خواهد بود، پس 
می بینیم که تخصص و وضعیت بهداشت و درمان موجود کشور و استان در 

اینجا حرف اول را می زند!
در نهایت ما هم معتقدیم که ازدواج و در نهایت فرزندآوری صد در صد به 
مسائل اقتصادی برنمی گردد اما بهتر است پیش از ان که همه چیز را گردن 
غربی ها بیاندازیم برای مسائل اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و غیره خود برنامه 
ریزی داشته باشیم مثلا در حوزه اشتغال باید اشتغال جوانان حل بشود. مسئله 
اصلی در حوزه مسکن باید برای ما مسئله مسکن جوانان باشد؛ یعنی در هر 
حوزه ای آن بخشی که مربوط به جوانان است باید مورد بررسی و چاره جویی 
قرار گیرد. اگر تمامی این موارد مورد توجه مسئولان باشد جوانان بهتر می دانند 
که کی، چه موقع و چگونه ازدواج کنند به قول معروف »هر کسی قبله خود را 

بهتر می  شناسد!«

  در پی انتقاد صدای زنجان  از یک تابلوی راهنمای گردشگری این تابلو از 
محل مذکور جمع آوری شد

دارالشفای حسینیه مزین بنام حضرت سیدالشهدا)ع( در ۳ طبقه و زیربنای 
75۰ متر مربع در کنار حسینیه اعظم احداث و در تیرماه سال ۱۳8۹ برای 
خدمت رسانی به همشهریان عزیز زنجانی افتتاح و تا سال ۱4۰۱ به فعالیت 

خود ادامه داد
در سال ۱4۰۱ با هماهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان زنجان 
مدیریت مجموعه به بخش خصوصی واگذار و پس از ۲ سال خدمات رسانی 
با نام »درمانگاه پاستور«، متاسفانه از شهریور سال گذشته به دلایل مختلف 
بخش خصوصی قادر به ادامه فعالیت نشد و درمانگاه مذکور تعطیل گردید.

از اینرو با نیاز به کسب مجدد برخی مجوزها و تعهد اخلاقی خادمین این 
حسینیه اعظم، مبنی بر ادامه ارائه خدمات درمانی در این درمانگاه، و با توجه 
به پیگیری و هماهنگی های انجام گرفته چندین ماهه با مجموعه دانشگاه 
علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی استان زنجان، مقرر گردیده در 

آینده نزدیک مجدداً این دارالشفاء راه اندازی خواهد شد.

از پایگاه خبری صدای زنجان نیوزاز پایگاه خبری صدای زنجان نیوز

بازخوردبازخورد

سمیه محرمی: معاونت تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم پزشکی زنجان، نخستین 
سامیت بین المللی فناوری های دارویی را با هدف گردهم آیی فعالان و کنشگران 
ملی، منطقه ای و فرامنطقه ای اکوسیستم فناوری دارویی از مورخ ۱۱ تا ۱۳ شهریور 

سال جاری برگزار می کند.
مهرداد حمیدی، دبیر سامیت فناوری فارما )Techpharm( دانشگاه علوم پزشکی 
زنجان امروز در نشست خبری با خبرنگاران با اشاره به برگزاری رویداد سامیت اظهار 

کرد: سامیت نوع جدیدی از رویداد است که باید تبیین شود.
معاون تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم پزشکی زنجان در این جلسه با اشاره به 
اینکه سامیت فناوری یک رویداد ساختار یافته است که معمولا در یک یا چند روز 
برگزار می شود و هدف آن گردهم آوردن ذی نفعان مختلف در اکوسیستم فناوری 
است، اضافه کرد: شرکت کنندگان می توانند شامل نوآوران فناوری رهبران صنایع 
فناوری  به  علاقه مندان  و  دانشگاهیان  سرمایه گذاران،  استارت آپ ها،  بنیان گذاران 

باشند.
وی با بیان اینکه این رویداد بستری برای بررسی پیشرفت ها بحث درباره مسائل 
حیاتی و همکاری در زمینه فرصت های آینده در دنیای فناوری فراهم می آورد، ادامه 
داد: در این سامیت سخنرانی های کلیدی توسط چهره های برجسته فناوری از جمله 

مدیران عامل پژوهشگران یا سیاست گذاران انجام می شود.
معاون تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم پزشکی زنجان با بیان اینکه در این سامیت 
پنل های گفت وگو و نشست تعاملی با حضور کارشناسانی از دیدگاه متنوع برگزار 

می شود، ادامه داد: موضوعاتی مانند ملاحظات اخلاقی چهارچوب قانونی یا فناوری های 
نوظهور مورد بحث قرار می گیرند.

آموزش  بر  تمرکز  با  کوچک  گروه های  برای  کاربردی  جلساتی  اینکه  بیان  با  وی 
مهارت ها علمی برگزار خواهد شد، خاطر نشان کرد: ارائه جدیدترین محصولات ابزارها 

و راهکارهای نرم افزار توسط شرکت ها و استارتاپ ها در دستور کار قرار دارد.
بسترهای گفت وگو در سامیت فراهم می شود

حمیدی با بیان اینکه تعاملات ساختار یافته یا غیررسمی از طریق سالن گفت وگو 
و جلسات یک به یک یا شام های اجتماعی انجام می شود، افزود: مسابقاتی برای 
استارتاپ ها و توسعه دهندگان جهت ارائه ایده ها و راهکارهای خود جوایز می  تواند 

شامل سرمایه گذاری مربی گری یا شراکت باشد.
معاون پژوهش دانشگاه علوم پزشکی زنجان با بیان اینکه معمولاً سامیت ها چندبعدی 
مانند فناوری برگزار می شود، اظهار کرد: سامیت نگاهی نو به رویدادهای اجتماعی 
علم و فناوری است که در سامیت، تلاش می شود که علم اجتماعی سازی شود و اثر 

اجتماعی علم دیده شود.
وی با اشاره به اینکه برند مفهومی ناظر به این است که دانشگاه باید اول به جامعه 

خدمت کند، عنوان کرد: این مفهوم دائماً در تماس و کنش متقابل با جامعه است.
حمیدی با اشاره به دائمی بودن این رویداد، گفت: دبیرخانه دائمی سامیت در پارک 
فناوری سلامت دانشگاه علوم پزشکی زنجان ایجاد شده است و این سامیت دائماً 

حضور و وجود خواهد داشت.

دبیر سامیت فناوری فارما )Techpharm( دانشگاه علوم پزشکی زنجان با اشاره به 
اینکه این سامیت یک همایش نیست که یک سال برگزار شود و تمام شود، افزود: این 
ارتباطات دائمی خواهد بود و امیدواریم برای زنجان رهاوردهای دراز مدت و میان مدت 
خیلی خوبی را نظیر تاسیس منطقه فناوری، ایجاد اکوسیستم فناوری دارویی و جذب 

سرمایه گذاری ها بر روی تولید دارو داشته باشد.
حمیدی با بیان اینکه کنگره ها هر سال در یک دانشگاه برگزار می شوند، ادامه داد: این 
سامیت مختص برند دانشگاه علوم پزشکی زنجان است و توسط این دانشگاه هر سال 

برگزار خواهد شد.
معاون دانشگاه علوم پزشکی زنجان با تاکید بر برنامه ریزی دراز مدت برای بها دادن، 
نقش دادن و پروراندن نسل جوان فناوران، گفت: مصمم هستیم که همه ساله این 
برنامه را تکرار کنیم تا این حرکت دائم زنده باشد و بتواند ایجاد فناوری، تشویق 

فناوری، اکتساب فناوری و پیاده سازی فناوری را مدیریت کند.
وی با اشاره به اینکه تلاش داریم رسانه ها در کنار برگزارکنندگان سامیت قرار بگیرند، 
افزود: از رسانه ها می خواهیم که به اجتماعی سازی این نوع گفتمان علمی و معرفی 

سامیت ۲۰۲5 به جامعه کمک کنند.
 زنجان یکی از قطب های نانو فناوری دارویی کشور

حمیدی با بیان اینکه زنجان به عنوان قطب نانو فناوری دارویی کشور حدود ۱۲ 
سال است که فعالیت می کند، ادامه داد: از رسانه ها خواست تا در راستای غرور ملی 
و ایجاد امید در جوانان، قدمی مثبت و سازنده بردارند.دبیر سامیت فناوری فارما 

)Techpharm( دانشگاه علوم پزشکی زنجان با اشاره به رتبه بالای ایران در تولید علم، 
بر دو نکته کیفی سازی علم و اثرگذاری اجتماعی اشاره کرد و گفت: باید از درگیرشدن 
با عدد و رقم پرهیز کرد و به انجام کارهای عمیق و کیفی و تأثیرگذار در سطح دنیا 
توجه کرد.وی افزود: باید دانشمندان نقاط تمرکز دنیا را رصد کنند و ببینند چه نوع 

علمی توسط اکوسیستم موردتوجه است.
حمیدی با تأکید بر اینکه یکی از اهداف سامیت، سوق دادن جامعه علوم دارویی کشور 
به سمت انجام کارهای با ضریب تأثیرگذاری بین المللی بالا است، افزود: دومین هدف 
اصلی، سوق دادن بدنه قوی علمی کشور به سمت ضریب اثرگذاری اجتماعی بالا است.

معاون تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم پزشکی زنجان با اشاره به اینکه باید نگاه کنیم 
ببینیم جریان تولید علم چه خدمتی به صنعت امروز کشور ما می تواند انجام دهد، 
اضافه کرد: از سوی دیگر باید دید چه خدمتی به تأمین نهادهای دانش و فناوری امروز 

صنعت داروسازی دنیا می توان انجام داد.
وی با تأکید بر اینکه این امر میسر نمی شود مگر اینکه بازیگران اکوسیستم )نوآور، 
فناور، مدیر، سیاست گذار، صاحب صنعت، صاحب سرمایه و رگولاتور( در کنار هم 
قرار گیرند، افزود: گسست بین دانشگاه، صنعت، سیاست گذار و رگولاتور، یک بیماری 

سنتی دانشگاه است.
دبیر سامیت فناوری فارما با بیان اینکه دانشگاه به سختی در حال درگیر شدن و 
پیشبرد پروژه های تحقیقاتی است، گفت: سامیت به هر دوی این مسائل )کیفی سازی 

علم و اثرگذاری اجتماعی( توجه خواهد داشت.

دبیر سامیت فناوری فارما )Techpharm( دانشگاه علوم پزشکی زنجان در کنفرانس مطبوعاتی مطرح کرد؛

برگزاری نخستین سامیت بین المللی فناوری های دارویی به میزبانی زنجان

سرپرست فرمانداری شهرستان ایجرود 
معارفه شد

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

روز  ایجرود  فرمانداری شهرستان  معارفه سرپرست  و  تکریم  آیین  زنجان/   صدای 
یکشنبه با حضور علی صادقی معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار زنجان برگزار 
شد. در این مراسم که با حضور جمعی از مسئولان برگزار شد »غلامرضا الهی سرشت« 
به سمت سرپرست فرمانداری شهرستان ایجرود معارفه و از خدمات »محسن لطفی« 
سرپرست پیشین فرمانداری این شهرستان قدردانی شد. معاون سیاسی استاندار زنجان 
در این مراسم با قدردانی از تلاشها و زحمات صورت گفته مسوولان حوزه اجرایی در 
شهرستان ایجرود، گفت: شأن و جایگاه مسئولان صرفا خدمت بی منت به مردم است. 
صادقی افزود: موفقیت این دولت، موفقیت نظام مقدس جمهوری اسلامی است و همه 
ما مکلف هستیم برای پیشبرد امور دولت وحدت را سرلوحه خود قرار دهیم. »غلامرضا 
الهی سرشت« از کارکنان استانداری زنجان مسوولیت هایی همچون مدیرکل روابط 
عمومی استانداری را در سوابق کاری خود دارد.شهرستان ایجرود با مرکزیت زرین آباد 
از شمال با شهرستان زنجان و ماهنشان، از شرق با شهرستان سلطانیه، از جنوب با 
شهرستان خدابنده و از غرب با استان کردستان همجوار است. جمعیت این شهرستان 

طبق سرشماری سال ۹۵ برابر با ۳۶ هزار و ۶۴۱ نفر است.

در کشور ما بیماران مبتلا به اختلالات روان در مقابله با دردهای خود تقریبا »تنها« هستند 
چون نه آدم های معمولی درکی از این نوع بیماری دارند و نه دولتمردان از این دسته 
از بیماران حمایتی می کنند. به رغم اینکه سازمان بهداشت جهانی اختلالات حاد روان 
مانندافسردگی های اساسی، اسکیزوفرنی، اختلال دوقطبی شدید را به عنوان »معلولیت« 
انجام  به  قادر  به نوعی دچار »فلج روحی« هستند و  بیماران که  این  برای  شناخته و 
فعالیت های روزمره خود نیستند، حقوق ویژه ای در نظر گرفته و در کشورهای اروپایی 
از بیماران اعصاب و روان حمایت ویژه می شود. اما در کشور ما لایحه حمایت از بیماران 
اعصاب و روان که سال ۱۳8۲ تدوین شد پس از گذشت بیش از ده سال هنوز به جایی 
نرسیده است. طی گفت وگویی با دکتر »امیر حسین جعفری« رئیس بیمارستان اعصاب و 
روان روزبه، به بررسی چالش های بیماران اعصاب و روان پرداختیم که بخش نخست این 

گفت وگو را در زیر می خوانید:
با توجه به افزایش چشمگیر پرخاشگری در جامعه، آیا می توان گفت که این پرخاشگری در 

دسته اختلالات روان قرار می گیرد؟
الزاماً نمی توان هر پرخاشگری را به معنای یک بیماری یا اختلال روانپزشکی در نظر گرفت. 
پدیده های اجتماعی مانند خشونت و پرخاشگری علل متعددی دارند و این پدیده ها، تحت 
تأثیر متغیرهای اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و همچنین موضوعات مربوط به سلامت 
روان رخ می دهند. به عبارت دیگر، سلامت روان بخشی از عوامل مؤثر بر وقوع پدیده ای 
همچون پرخاشگری است. بنابراین، نباید رابطه ای یک به یک بین پرخاشگری و بیماری 
روانپزشکی ایجاد کرد؛ به این معنا که هر فردی که پرخاشگری دارد، بیماری روانپزشکی 
دارد و همچنین هر کسی که دارای بیماری روانپزشکی است، حتما دچار پرخاشگری نیز 
خواهد بود. این گزاره به طور قطعی نادرست است. بیماران روانپزشکی در بسیاری از مواقع 
خود مورد خشونت قرار می گیرند و با تبعیض مواجه می شوند. درصد بسیار کمی از بیماران 
روانپزشکی هستند که ممکن است پرخاشگری یا خشونت داشته باشند و علل دیگر، از 
جمله علل فرهنگی و خانوادگی، تأثیر قابل توجهی بر این موضوع دارند. در نتیجه، به عنوان 
جمع بندی، می توان گفت که مسائل مربوط به سلامت روان در پدیده ای مانند خشونت 

دخیل هستند، اما سهم آن را نباید بیشتر از آنچه که واقعاً وجود دارد، در نظر گرفت.
با توجه به اینکه سازمان بهداشت جهانی، بیماری حاد روان را یک معلولیت شناخته است، 
چرا بیماری های حاد اعصاب و وران در ایران به عنوان یک معلولیت شناخته نمی شود و 

حقوقی برای آن در نظر گرفته نشده است؟
بیماری های دوقطبی در کشورهای اروپایی به عنوان معلولیت شناخته شده و حقوق خاصی 
برای مبتلایان به این بیماری لحاظ گردیده است. در این راستا، سوال مطرح می شود که 
چرا در ایران این بیماری به عنوان معلولیت شناخته نمی شود و آیا نظام پزشکی، روانپزشکی 

و روانشناسی کشور در این زمینه اقدامی انجام داده اند؟
حوزه سلامت روان به طور قابل توجهی مغفول واقع شده است

واقعیت این است که در نظام سلامت ایران، موضوع سلامت روان به طور قابل توجهی 
مغفول واقع شده و از سال ها پیش در زمینه بیماران روانپزشکی به خصوص از جهات 
مختلف به آن ها توجه نشده است. اگر به بیمارستان های روانپزشکی، مانند بیمارستان 
روزبه، مراجعه کنید، خواهید دید که تعداد زیادی از بیماران در انتظار دریافت خدمات 
مورد نیاز خود هستند. علت این موضوع غفلت سیستم سلامت از حوزه سلامت روان است 
که منجر به کمبودهایی نسبت به امکانات مربوط به ارتقاء سلامت روان در سراسر کشور 
شده است. این کمبودها به طور مشخص در خدمات سرپایی و درمانگاه ها به شکل خاصی 
و در مورد بیماران بستری به شکل دیگری خود را نشان می دهند. این وضعیت نه تنها در 
بخش های درمانی، بلکه در بخش های توانبخشی نیز قابل مشاهده است. خدمات بهداشتی 
نیز با کمبودهای اساسی در ارتقاء سلامت روانی مواجه هستند. این کمبودها و غفلت ها 
تأثیرات و عوارض خود را در جامعه، خانواده و محل کار افراد نشان می دهند و می توانند 

ناتوانی های جدی برای خود فرد ایجاد کنند.
به هر حال باید تأکید کرد که هرچند بیماری های روانپزشکی درصد محدودی از جمعیت 
را شامل می شوند، اما تأثیرات آن ها بر زندگی فردی، اجتماعی و خانوادگی انکارناپذیر است 

و نیازمند توجه و اقدام جدی از سوی نهادهای مربوطه هستند.

بی نتیجه ماندن لایحه حمایت از بیماران دارای اختلال روان بعد از یک دهه!
بیماران ممکن است ناتوانی هایی در عملکرد شخصی، خانوادگی و شغلی خود پیدا کنند 
و به این معنا نوعی از ناتوانی یا معلولیت را تجربه کنند. در این راستا، قاعدتا باید خدمات 
توانبخشی را ارتقا دهیم تا بتوانیم این افراد را به جامعه باز گردانیم. یکی از موانع موجود این 
است که لایحه حمایت از بیماران مبتلا به اختلالات روان سال هاست که به نتیجه نرسیده 
و پیگیری این لایحه که حقوق این بیماران را تضمین می کند و می تواند از آن ها حمایت 
کند، بالغ بر ده سال یا بیشتر که کار آن آغاز شده، اما هنوز به نتیجه مطلوب نرسیده است، 

در حالی که حتما باید به نتیجه مطلوب برسد.
آیا آمار مشخصی وجود دارد که نشان دهد چند نفر مبتلا به اختلالات روان در کشور 

هستند که به روانپزشک مراجعه نمی کنند؟
پیمایش هایی که در سطح کشور در سال های گذشته انجام شده، نشان می دهد که حدود 
۲۱ تا ۲6 درصد افراد جامعه ممکن است یک نوع بیماری روانپزشکی داشته باشند. وقتی 
می گوییم بیماری روانپزشکی، منظور ما شامل عموم بیماری ها است که شامل افسردگی، 
بیماری های اضطرابی، وسواس، بیش فعالی و همچنین بیماری های دیگر مانند اختلالات 

جنسی، بیماری های شدید روانپزشکی، دوقطبی، اسکیزوفرنی و موارد مشابه می شود.
نصف بیماران روانپزشکی به پزشک مراجعه نمی کنند

تقریباً می توان گفت که از هر چهار نفر، یک نفر مبتلا به یکی از این بیماری ها است و 
پیمایش ها نشان داده اند که تقریباً نیمی از افرادی که دچار بیماری روانپزشکی هستند، 
هیچ مراجعه ای به پزشک نداشته اند. همان نکته ای که اشاره کردم، بیماری هایشان مزمن 
شده و بر خانواده شان تأثیر گذاشته، اما درمان را پیگیری نکرده اند. تقریباً نصف بیماران 

روانپزشکی ما به پزشک مراجعه نکرده اند.
طول عمر مردم برای سیاستگذاران بیشتر اهمیت دارد تا کیفیت زندگی شان!

چرا اهمیت موضوع سلامت روان در جامعه و زندگی روزمره مردم مطرح نیست؟
به نظر من، مهم ترین مسئله آموزش است. ما باید افراد جامعه را آگاه کنیم که به جز 
متغیری به نام طول زندگی، عرض زندگی و کیفیت زندگی نیز یک فاکتور مهم در زندگی 
از زندگی فردی خود، اطرافیان و  اشاره می شود،  اغلب کم توجهیم؛ وقتی که  ماست. 
جامعه مان غفلت می کنیم و حتی این نکته را می توان در مورد سیاستگذاران نظام سلامت 
نیز مطرح کرد که آن چیزی که بیشتر اهمیت دارد، طول عمر است. هزینه و سرمایه گذاری 
که در نظام سلامت انجام شده، به مراتب بیشتر از آن چیزی است که در مورد کیفیت 
زندگی وجود دارد. غیر از نظام سلامت، این سیاست را در جاهای دیگر نیز می بینیم. برای 
مثال، پوشش بیمه ای خدمات سلامت روان، دارای محدودیت هایی است و همه این ها باعث 
شده که دریافت خدمات مربوط به بهداشت روانی برای افراد جامعه سخت شود. عامل 
اصلی در واقع رویکرد و نگرش افراد نسبت به این موضوع است؛ که اگر فردی به بیماری 
جسمی مبتلا شود، حتی اگر این بیماری کوچک و محدود باشد، به آن توجه می کنند که 
این هم امر خوبی است. اما همانی که ما می بینیم، فردی که به بیماری شدید روان پزشکی 
به صورت مزمن و طولانی مبتلا بوده، اما به آن توجه نکرده است. این موضوع نیاز به 

آموزش و فرهنگ سازی را نشان می دهد.
اکنون می دانیم که با توجه به شرایط اقتصادی جامعه، اضطراب و افسردگی در جامعه 
افزایش یافته است. این شرایط باید به چه میزان برسد که فرد به عنوان بیمار روانی تلقی 

شود و در موردش اقدام کند؟
همه انسان ها هیجاناتی دارند که نرمال است. همه ما غم، اضطراب، ترس و خشم را تجربه 
می کنیم و همه افراد در موقعیت های مناسب نیازمند این هیجانات هستند. وقتی این 
هیجانات غیرطبیعی می شود که باعث اختلال در عملکرد ما شود؛ یعنی وقتی ما آن قدر 
غم و اضطراب شدیدی داشته باشیم که نتوانیم کار خود را انجام دهیم یا با خانواده  ارتباط 
صحیحی برقرار کنیم یا نتوانیم درس بخوانیم. علاوه بر این، اگر این هیجانات در شرایط 
نامناسب بروز یابند یا با روش نامناسبی ابراز شوند، مانند خشم غیرمتناسب که بیش از حد 
ابراز شده باشد، این عوامل نشان می دهند که آیا این هیجانات در محدوده نرمال هستند یا 
غیرنرمال. اگر کسی دچار این مسائل باشد، طبیعتاً باید به متخصص این حوزه، روانپزشک 
مراجعه کند و بر اساس تشخیص روانپزشک، مشخص می شود که آیا بیماری روانپزشکی 

وجود دارد یا خیر.
خواب آوربودن همه داروهای روانپزشکی، تصور غلطی است

موضوع دیگری که بسیاری از مردم از آن واهمه دارند و به همین دلیل سراغ درمان 
نمی روند، ترس از مصرف داروهای اعصاب است. این نگرش ناشی از یک تصور غلط است؛ 
به ویژه این که همه داروهای روانپزشکی خواب آور هستند، در حالی که این طور نیست. 
درصد کمی از داروهای روانپزشکی خواب آورند و بسیاری از آن ها به تنظیم نشاط، خلق و 
خو و خواب افراد کمک می کنند و دارای تأثیرات مثبت بر کیفیت زندگی بیماران هستند.

بسیاری از افراد نگرانی دارند که داروهای روان پزشکی تأثیرات خواب آوری دارند یا ممکن 
است باعث وابستگی شوند. این نگرانی ها به نوعی نادرست است. درصد بسیار کمی از 
داروهای روان پزشکی، شاید کمتر از ده درصد، باعث وابستگی می شوند، آن هم اگر تحت 
نظر پزشک استفاده نشود. اگر پزشک آن را تجویز کرده باشد، با ملاحظات لازم این کار 
انجام می شود تا وابستگی ایجاد نشود. به طور کلی، واقعاً کمتر از ۱۰ درصد داروها موجب 
وابستگی می شوند. نگرانی دیگری که وجود دارد این است که مصرف داروها ممکن است 
بر عملکرد روزمره فرد تأثیر منفی بگذارد. به علاوه، نگرش فرهنگی موجود باعث می شود 
که افراد از اعلام مصرف داروهای روان پزشکی هراس داشته باشند. اینگونه تصورات غلط 
موجب ایجاد دید منفی نسبت به داروهای روان پزشکی شده است. لازم به ذکر است که 
درمان روان پزشکی الزاماً به معنای مصرف دارو نیست. در واقع، درمان روان پزشکی ممکن 
است شامل روش های غیردارویی همچون روان درمانی، نیز باشد که این درمان فارغ از 

داروها انجام می گیرد.
وضعیت اقتصادی نامناسب کشور چه تأثیری بر تشدید بیماری های روانی دارد و تا چه 

حد بر این موضوع تأثیرگذار بوده است؟
بیماری های روان پزشکی با عوامل اجتماعی و اقتصادی در ارتباط هستند. به طور دقیق تر، 
تشدید  یا  بروز  احتمال  می گیرد،  قرار  شدید  تنش  و  استرس  تحت  فردی  که  زمانی 
بیماری های روان پزشکی افزایش می یابد. با این حال، مشکل مالی به تنهایی عامل اصلی 
بروز این بیماری ها نیست. زمینه سازی در فرد، یعنی وجود آسیب پذیری در سیستم روانی، 
نیز نقش بسزایی دارد. به عبارت دیگر، استرس و تنش اجتماعی-اقتصادی ممکن است 
منجر به بروز بیماری های روان پزشکی در فردی شود که از قبل آسیب پذیری داشته است. 
به عنوان مثال، ممکن است با فردی مواجه شویم که فشار و استرس زیادی را تحمل 
کرده اما بیماری ای پیدا نکرده باشد. این موارد نشان دهنده این است که فرد باید دارای 
آسیب پذیری روانی باشد و سپس بروز تنش های شدید، آن آسیب پذیری را فعال کرده و 

موجب بروز بیماری می شود.
حال این که فرد چگونه باید تشخیص دهد که سطح اضطراب یا استرس و افسردگی اش 
بالا رفته و نیاز به مصرف دارو دارد، باید گفت که افراد نمی توانند به تنهایی در این زمینه 
تشخیص دهند و باید به متخصص روان پزشک مراجعه کنند. اما این که آیا نیاز به مراجعه 
به روان پزشک هست یا خیر، سؤالی است که نیاز به پاسخ دارد. بسیاری از احساسات ما 
ممکن است از محدوده نرمال خارج شوند و غیرطبیعی گردند، برای مثال وقتی در شرایطی 
قرار می گیریم که احساس غم و اندوه شدیدی را تجربه می کنیم، یا اضطراب و نگرانی 
شدیدی را حس می کنیم که بر عملکرد شخصی، خانوادگی، اجتماعی و شغلی ما تأثیر 
منفی می گذارد. اینها نشانه هایی هستند که می توانند نشان دهند نیاز به مشاوره و درمان 
وجود دارد. اگر چنین شرایطی وجود داشته باشد و علائم خطر نیز نمایان گردد، طبیعتاً 
باید به روان پزشک مراجعه کنیم و بر اساس تشخیص ایشان، اگر نیاز باشد از دارودرمانی 

یا روان درمانی استفاده شود.
آمار دقیقی از شیوع بیماری های روانی ژنتیکی در کشور وجود ندارد

شیوع بیماری های روانی ژنتیکی در خانواده ها در ایران به چه شکل است؟
برخی  برای  دارند.  قرار  ژنتیکی  عوامل  تأثیر  تحت  کمابیش  روان پزشکی  بیماری های 
بیماری ها این تأثیر پررنگ تر است، به عنوان مثال در مورد بیماری دوقطبی، در حالی که 
برای برخی دیگر از بیماری ها تأثیر کمتری دارد. آن دسته از افرادی که با بیماری هایی 
مواجه هستند که بار ژنتیکی در آن ها اهمیت و نقش پررنگ تری دارد، معمولاً شاهد این 
هستند که در خانواده یا فامیل خود نیز افراد دیگری وجود دارند که آن بیماری را دارند. 

بلاتکلیفی لایحه حمایت از بیماران دارای اختلال روان بعد از یک دهه!



دو شنبه  ۱۵  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۴۳ روز�� فرهنگ۴۴

پیمان عباسی مطرح کرد؛

وجه هنری سینما نابود شده و فقط وجه تفریحی اش باقی مانده
ایلنا/  فیلم های کمدی در سال های اخیر موفق ترین آثار سینمای ایران در گیشه به 
حساب می آیند و این در حالی است که بسیاری از منتقدان، سینماگران و کارشناسان 

سینما بر این عقیده اند که کیفیت آثار کمدی روز به روز در حال کاهش است.
در گفتگو با پیمان عباسی که نگارش فیلمنامه آثاری چون فیلم های سینمایی »زهر 
مار«، »پرتقال خونی« و »توفیق اجباری« را در کارنامه خود دارد، به نقد و بررسی 

سینمای کمدی پرداختیم که در ادامه مشروح این گفتگو را می خوانید:
سطح فیلم های کمدی سینمای ایران در یک سال گذشته را چطور ارزیابی 

می کنید؟
هر سال جوی شکل می گیرد که یک جریان و فضا در سینمای کمدی با همراه یک 
سری بازیگر در آن قرار می گیرند و تهیه کننده هایی که دنبال پول هستند هم بلافاصله 
موج سواری می کنند؛ مثلا در مقطعی که ما کار می کردیم بازیگرانی مثل مجید صالحی 
و علی صادقی بودند که در هر فیلمی سعی می شد از آن ها استفاده کرد حالا به دوره ای 
رسیدیم که بازیگرانی چون پژمان جمشیدی و بهرام افشاری در این آثار دیده می شوند. 
این وضعیت را در حیطه هنر سینما نمی توان دسته بندی کرد بلکه مربوط به بخش 
صنعت سینما می شود چراکه در آن هیچ چیزی به اندازه پول و درآمدزایی اهمیت 
ندارد و به طور کل تلاش بر این است که پولی به جیب زده شود که معمولاً هم این 
اتفاق رخ می دهد و معادلاتشان درست است و کسانی که تفکراتشان کمی قدیمی تر 
است، مثل آقای فرحبخش نمی توانند در این عرصه به موفقیت چندانی برسند. امروز 
شوخی نویسی های فیلم های کمدی از شوخی های اینستاگرامی برداشت می شود و 
کلیت قصه اهمیت چندانی ندارد بلکه فیلم ها متشکل از آیتم های به هم پیوسته ای 
است که کارکردش خنداندن مردم در سینماها است. من نمی توانم بگویم که این نوع 
فیلمسازی خوب یا بد است چون حداقل این چرخه پابرجاست و اصطلاحاً چرخ سینما 
با همین فیلم ها می چرخد و تا حدودی می توان گفت که سینما را زنده نگاه داشته اند.

شوخی های  از  گرفتن  الگو  همچنین  و  آثار  بودن  ستاره محور  فقط  آیا 
اینستاگرامی است که ما را به این نتیجه می رساند که این سینما جریانی صرفاً 

اقتصادی است؟
اینستاگرام حوصله آدم ها را کوتاه می کند، ما قبلًا کتاب می خواندیم اما بعدتر مقاله 
می خواندیم و حالا به جای اینکه یک مقاله سه صفحه ای بخوانیم، ویدئویی ۳۰ ثانیه ای 
می بینیم و حتی در بسیاری مواقع ۳۰ ثانیه هم فرصت نداریم و اگر ویدئو نظر ما را 
جلب نکند سریع به سراغ ویدئوی بعدی می رویم. حتی اپلیکیشن هایی مثل واتساپ 
برای پیام های صوتی قابلیتی قرار داده که صدا با سرعت بیشتری پخش شود چون 
مردم اصلًا حوصله ندارند و به تبع آن مردم حوصله دیدن فیلم ها و شنیدن و خواندن 
قصه های طولانی را ندارند و صرفاً می خواهند چند شوخی در کنار هم ببینند یا ۱۰ 
تا جوک پشت سر هم بشنوند و از سینما بیرون بیایند. سینمای کمدی به طور کل 
به این سمت رفته و آثار کمدی هم کاملًا قابل پیش بینی شده اند در حالیکه زمانی 
فیلم هایی چون »خارش هفت ساله« بیلی وایلدر ساخته می شدند و این فیلم ها واقعاً 
عمق و مفهوم داشتند. حتی در سینمای خودمان هم فیلم های کمدی بسیار خوبی 
ساخته می شدند؛ آثاری مثل »آدم برفی« یا »مرد عوضی« که آثار نسبتاً خوبی در 

سینمای کمدی هستند.
چند وقت پیش همه فیلم های کمدی اخیراً ساخته شده را پشت سر هم دیدم و هیچ 
کدام از شوخی های این آثار من را نخنداند چون همه را قبلًا در اینستاگرام دیده بودم. 
با این حال نمی توانم این نوع فیلم ها را کاملًا رد کنم و آن را بد بدانم چون جامعه امروز 

ما این نوع فیلمسازی را می پسندد و موجی است که ایجاد شده و جامعه کاری به این 
ندارد که هنرمندان و کارشناسان این سینما را دوست ندارند. از طرفی برای سینما هم 

مسئله مهم تر در شرایط حاضر این است که بتواند اقتصاد خود را داشته باشد.
سینما در این شرایط چگونه می تواند به جای ذائقه محوری، ذائقه ساز باشد؟

آثار خوبی که در تاریخ سینمای کمدی مان داریم تکرارشان دیگر نمی تواند نتیجه بخش 
باشد. ما باید بدانیم که در کجای دنیا و با چه ویژگی هایی زندگی می کنیم؛ ایران با 
همه جای دنیا تفاوت دارد. ذائقه مخاطب سینما را اتفاقاً  در این سال ها تغییر داده اند و 
آنقدر این ذائقه محدود شده که می بینیم همه فیلم ها از ترس اینکه در گیشه شکست 

نخورند شبیه هم شده اند.
آیا می توان شکل گیری این ذائقه را به شکلی دانست که جریانی آگاهانه آن 

را ایجاد کرده است؟
بخشی از این ذائقه ناخودآگاه شکل گرفته، مثلًا من دختری ۱5ساله دارم که می بینم 
به بخشی از شوخی های این فیلم ها می خندد و به نظر می رسد که استانداردها برای من 
به شکل دیگری تعریف شده است؛ ممکن است یک جوان یا نوجوان از سالن سینما 
بیرون بیاید، فیلم را اثر خوبی نداند اما همین که فیلم توانسته او را بخنداند کافی است. 
من که از نسل دیگری آمدم در 5۰ سالگی وقتی فیلم های روی پرده را می بینم، هیچ 
کدامشان نمی تواند من را بخنداند؛ پس فکر می کنم بخشی از این اتفاق ناخودآگاه است 

و به شرایط زمانه مربوط می شود.
اما درباره آگاهانه بودن شکل گیری این ذائقه هم باید بگویم که من خودم فیلمنامه ای 
داشتم که به آن مجوز ندادند و این فیلمنامه با آثاری که این روزها بر پرده سینماها 
می بینید متفاوت بود و دلیلی هم برای رد کردن آن وجود نداشت. محدودیت ها بسیار 
زیاد شده و به همین دلیل است که امروز سینمای زیرزمینی شکل گرفته و وقتی به 
فیلمساز مجوز نمی دهند و او مجبور است بدون مجوز فیلم بسازد، طبیعی است که 
وقتی تصمیم می گیرد زیر بار مجوز نرود ملتهب ترین سوژه ها را انتخاب کند که حداقل 

هم دلش خنک شود و هم بیشتر دیده شود.
چرا اصلاً سینمای زیرزمینی کمدی شکل نگرفته است؟

هنوز سینمای زیرزمینی در ژانر کمدی شکل نگرفته، به هر حال وقتی کسی با مخالفت 
روبرو می شود و سعی می کند در شرایطی سخت حتی با پول قرض گرفتن فیلم بسازد، 
حرفی را می زند که دلش می خواهد و معمولاً این حرف ها بر آمده از درد هستند.امکان 
دارد که در آینده چنین سینمایی شکل بگیرد، حداقل در فضای مجازی جنسی از 
کمدی شکل گرفته که ساختار رسمی محتوای آن را نمی پسندد و قطعاً به آن مجوز 
نمی دهد و این محتوا، جنس کمدی نسل امروز است که در توییتر و اینستاگرام آن 
را می بینیم. فعلًا محتوای کمدی خوب در فضای مجازی در قامت رئالیتی شو است، 
کلیپ هایی که تولیدکنندگانش برای شوخی هایشان طراحی هایی در نظر گرفته اند و 
مطمئن باشید اگر در رقابت با آثار رسمی قرار بگیرند قطعاً آثاری چون »جوکر« هم در 

برابر آن ها هیچ حرفی برای گفتن نخواهند داشت.
چه عواملی باعث شده که اثری تولید شده با یک تیم حرفه ای در رقابت با 

محتوای تولید شده در فضای مجازی نتواند حرفی برای گفتن داشته باشد؟
نسل جدید ویژگی هایی باورنکردنی دارد، من بچه هایی 8 ساله می بینم که تسلطشان بر 
هوش مصنوعی حیرت انگیز است. نسل ما به نسل جدید فرصت نمی دهد تا آن ها زمام 
امور را در دست بگیرند، در نتیجه آن ها مجبور هستند که با امکانات خودشان محتوا 
تولید کنند و قدیمی ها در دور تسلسل خودشان گرفتار هستند و با ترس از خطوط قرمز 

کارهایی می کنند تا از دور خارج نشوند.
اگر شرایطی رویایی اتفاق می افتاد و برای یک سال همه محدودیت ها برداشته می شد 
آن زمان می فهمیدیم که چه کسانی استعداد دارند و چه کسانی به لطف شرایط 

توانسته اند جایگاه خود را حفظ کنند.
آخرین فیلم کمدی خوبی که در سینمای ایران دیده اید، مربوط به چه سالی 

می شود؟
چند وقت پیش فیلم »خداحافظ دختر شیرازی« افشین هاشمی را دیدم که هرچند 
زیاد خنده دار نبود اما خیلی این فیلم را دوست داشتم که شاید مربوط به بازی درخشان 
بازیگران قدیمی اش می شد و به نوعی »دختر خداحافظی« را بازسازی کرده بودند که 
نشان می دهد هنوز هم سینمای دهه ۱۹6۰ آمریکا در قصه نویسی از امروز ما جلوتر 
است.اما اگر بخواهم یک کمدی بسیار خوب که واقعاً دیدنش من را به وجد آورد معرفی 

کنم، فصل های اول سریال »پایتخت« واقعاً نمونه های خوبی است.
آینده جریان رسمی سینمای کمدی را در حوزه کمدی چطور می بینید؟

به نظر می آید سینمای ما این خاصیت را دارد که هر سال چند فیلم ساخته شود که 
نوآوری های خاصی داشته باشد تا بتواند استانداردها را در یک حدی نگاه دارد یا حداقل 
کمی ارتقا دهد و بتواند در گیشه هم رکوردشکنی کند. باقی فیلم ها تکراری هستند 
و من فکر می کنم در سال جاری و سال آینده باقی سینما به سمت نابودی می رود 
چون فیلم هایی که در جشنواره فجر سال گذشته دیدم آثاری بودند که گویی مدیریت 
فرهنگی کشور تلاش دارد که تعریفی از فرهنگ ارائه دهد و بگوید که باید این فیلم ها 

را ببینید در حالیکه مردم آن فیلم ها را نمی بینند.
مدیریت فرهنگی ما می تواند با سفارش و دستور هرچقدر که دلش می خواهد فیلم های 
مطلوبش را بسازد اما چون این فیلم ها از دل نمی آیند به دل هم نمی نشینند و دیده 

نمی شوند.

رویداد۲4/ میان موج سریال های شبکه نمایش خانگی که یکی پس از دیگری با 
سر و صدای تبلیغاتی وارد میدان می شوند و به همان سرعت فراموش می شوند، 
سریال »آبان« نیز با ادعای روایتی متفاوت و ساختاری تازه پا به عرصه گذاشت؛ 

اما خیلی زود روشن شد که این سریال هم چیز تازه ای برای ارائه ندارد.
بر خلاف ادعای سازندگان که از یک درام معمایی پیچیده و شخصیت پردازی 
متفاوت سخن می گفتند، »آبان« از همان آغاز در تله کلیشه های رایج گرفتار 
شده است. یک دختر نابغه و یا درگیری با فساد اقتصادی؟ تمام اینها در ظاهر 
جذاب اند، اما در عمل با فیلمنامه ای سطحی و بی عمق، تنها بهانه هایی هستند 
برای کش دادن یک داستان که بار ها با روایت هایی بهتر در سریال های خارجی و 

حتی برخی تولیدات داخلی دیده ایم.
آنچه که بیش از همه در »آبان« توی ذوق می زند، فیلمنامه ای است که نه تنها 
از تعلیق و پیچیدگی لازم بی بهره است، بلکه گاه به قدری ساده و سطحی روایت 
می شود که مخاطب حس تماشای یک تله فیلم عصر جمعه را دارد. از کنش های 
غیر منطقی شخصیت ها تا دیالوگ های شعاری و موقعیت هایی که صرفا برای 
شوک دادن طراحی شده اند، فیلمنامه در ارائه یک روایت منسجم و قانع کننده 

شکست می خورد.
تنها نقطه قابل اتکا در این سریال، حضور بازیگرانی مانند شهاب حسینی و تا 
حدودی امین حیایی است که با تکیه بر تجربه و کاریزمای خود، سعی می کنند 
نقشی قابل باور خلق کنند. اما این تلاش ها در خلأیی از بازی های سطح پایین 

دیگر بازیگران، به سختی دیده می شود.
لاله مرزبان، بازیگر نقش اصلی، متاسفانه در ایفای نقش دختری نابغه و در عین 
حال آسیب پذیر، فاقد توانایی اقناع مخاطب است. نه تسلط بر لحن دارد و نه توان 
انتقال حس های متضاد شخصیتش را. او بیشتر شبیه به کسی است که در حال 

حفظ کردن دیالوگ هاست تا زندگی بخشیدن به نقش.
تلاش هایی برای استفاده از فضاسازی های سرد، نورپردازی های مدرن و موسیقی 
اینها  هم  باز  اما  باشد،  این سریال  قوت  نقاط  از  شاید  متن محسن چاوشی، 
نمی توانند ضعف ساختاری سریال را پنهان کنند. وقتی روایت بی جان است، 

موسیقی هم تنها به پس زمینه ای اضافه تبدیل می شود.
آبان؛ تقلیدی از سریال های ترکی، اما بدون جذابیت های بصری آنها

در نهایت باید گفت »آبان« بیش از آنکه یک سریال ساختارشکن و روان کاوانه 
باشد، شبیه به نسخه بی رمق سریال های ترکی است، با همان درام های کش دار، 
شخصیت های سطحی، و موقعیت های احساسی تصنعی. اما بر خلاف نمونه های 
ترکی، نه از زرق و برق بصری خبری هست، نه از جذابیت لوکیشن ها و نه حتی 

بازی های باورپذیر.
سریال آبان نه تجربه ای تازه به مخاطب می دهد و نه سرگرمی باکیفیتی ارائه 
می کند. با فیلمنامه ای ضعیف، بازی هایی ناهماهنگ، و روایتی بی هدف، این اثر 
نمونه ای است از اتلاف سرمایه و استعداد در مسیر تولید انبوه سریال های خانگی 

که بیشتر به فکر ویترین اند تا محتوای واقعی.

ایرنا/  مدیرکل دفتر بازاریابی و توسعه گردشگری خارجی گفت: بسیاری از گردشگران 
برای ورود به ایران مشکل روادید ندارند، اما چتر خبرهای منفی با هدف ایران هراسی 
و تضعیف صنعت گردشگری سبب می شود افراد برای انتخاب ایران به عنوان مقصد 
گردشگری خود شک کنند و دچار هراس شوند. مسلم شجاعی  اظهار داشت: بسیاری 
از گردشگران برای ورود به ایران مشکل روادید ندارند، مشکل در چتر خبرهای منفی 
مانند ایران هراسی است که باعث می شود افراد برای انتخاب ایران به عنوان مقصد 
خود شک کنند مانند حادثه ای که در بندر شهید رجایی هرمزگان رخ داد، رسانه 
های معاند اینگونه اخبار را برجسته می کنند تا گردشگران دچار هراس و از آمدن به 
ایران منصرف شوند.باید سعی شود با خبرهای منفی مقابله کنیم. شجاعی تاکید کرد: 
ایران با بیش از 4۰ کشور به صورت یکطرفه و دو طرفه روادید را لغو کرده به عنوان 
مثال روادید با کشورهای ترکیه، اندونزی، قزاقستان، عمان، تونس به صورت دو طرفه 
و با ازبکستان به صورت یکطرفه لغو شده است و به جز ۱۰ یا ۱۱ کشور که دستگاه 
دیپلماسی عامدانه به این نتیجه رسیده که روادید را برای آنها سخت بگیرد همه 

شهروندان دنیا می توانند در فرودگاه ویزا بگیرند و وارد ایران شوند.
وی در پاسخ به این پرسش که چرا روادید با برخی کشورها به صورت یکطرفه لغو 
شده است، گفت: برای لغو روادید با کشورهای دیگر اول ما یک قدم بر می داریم و آنها 
هم یک گام بر می دارند و کشورهای دیگر هم برای این کار ترغیب می شوند اما برخی 

کشورها به دلایل دیپلماتیک و اقتصادی روادید را لغو نمی کنند.
مقابله با ایران هراسی با برگزاری رویدادهای بین المللی

این پرسش که  به  بازاریابی و توسعه گردشگری خارجی در پاسخ  مدیرکل دفتر 
برگزاری رویدادهایی مانند اکسپو و بیزینس در بیزینس )بی تو بیB۲B( تا چه حد 
می تواند برای مقابله با ایران هراسی موثر باشند، اذغان داشت: یکی از ابزارهای موثر 
بازاریابی برگزاری رویدادهای بین المللی است. برای رویداد بی تو بی بیش از ۱۲۰ 
تورگردان خارجی به ایران سفر کردند که همه آنها سوشال مدیا دارند و با مخابره 
اخبار این رویداد همه متوجه می شوند گردشگری ایران پویا و دارای مزیت است و 
حرف برای گفتن دارد. اینگونه اخبار منفی درباره ایران خنثی می شود. شجاعی افزود: 
۱۰ سال قبل در یک گردهمایی تورگردانان خارجی به تهران دعوت شدند اما رویداد 
بیزینس در بیزینس )بی تو بی( برای اولین بار در کشور برگزار شده است، شناسایی و 
دعوت از تورگردانان بر عهده بخش خصوصی بود و دولت فقط سیاستگذاری را انجام 
داد. در این رویداد تورگردانان برای برقراری ارتباط سر میزهای یکدیگر حاضر شدند 
و برای همکاری های مشترک و بردن تورهای گردشگری به کشورهای خود یا دیگر 

کشورها با یکدیگر مذاکره و کارت های تبلیغاتی رد و بدل کردند.

همشهری/ پیمان جبلی، رئیس سازمان صداوسیما  در رابطه با شروع ساخت 
سریال پاییتخت 8 گفت: در ارتباط پایتخت بنده مجدداً ضمن تشکر از همه 
عوامل سریال پربیننده پایتخت، باید بگویم که ما آمادگی کامل خودمان را برای 

تولید پایتخت 8 اعلام کرده ایم و تیم تولید احتیاج به شکل گیری ایده دارند.
وی افزود: در هر صورت ما با تمام توان از تولید پایتخت 8 حمایت خواهیم کرد 

تا به ثمر بنشیند.
جبلی در پاسخ به این سوال که آیا صداوسیما مذاکراتی با مهران مدیری برای 
تولید سریال انجام داده است گفت: در ارتباط با مجموعه های دیگر و کارگردانان 
دیگر و افراد دیگر که در حال تولید سریال هستند، اطلاعات دقیق را سیما فیلم 
منتشر می کند. وی در پایان گفت: تا آنجایی که بنده اطلاع دارم بله مذاکراتی با 
آقای مهران مدیری صورت گرفته اما اطلاعات دقیق بیشتر در رابطه با این موضوع 

را سیما فیلم ارائه خواهد داد.

همه چیز آماده پایتخت ۸ است
 فقط آقای تنابنده باید... 

نقد و بررسی سریال »آبان« 

مدیرکل دفتر بازاریابی و توسعه گردشگری خارجی تشرح کرد؛

ایران هراسی حربه ای
 با هدف تضعیف صنعت گردشگری

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 
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هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون تعیین 
تكلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر آرا صادره هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای 
فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالكانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب 
دردونوبت به فاصله 15روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادرخواهد شد.* 1-برابر رای شماره140460327002000223مورخ 1404/01/10 کلاسه 1403-0759 
متقاضی حجت اله نجفلی فرزند غلامعلی به شماره شناسنامه 3682 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به 1596/05 مترمربع 
از پلاک 1945 فرعی از 122 اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر باغات برادر( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی* 2-برابر رای 
شماره140460327002000222 مورخه 1404/01/10 کلاسه 0758-1403 متقاضی حجت اله نجفلی فرزند غلامعلی به شماره شناسنامه 
3682 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 2512/39 مترمربع از پلاک 1945 فرعی از 122 اصلی واقع در ابهر بخش 

سه زنجان )ابهر باغات برادر( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی
تاریخ انتشار اول 1404/02/15* تاریخ انتشار دوم 1404/02/30

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
140360327002039251 مورخ 1403/11/27 به کلاسه شماره 3621-1402 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضیان 1- رقیه بهاوری 
فرزند ولی اله بشماره شناسنامه 6587 صادره از ابهر 2-محمد بهاوری فرزند امیر ارسلان بشماره شناسنامه 220355 در ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی به مساحت 1168/43 متر مربع پلاک 1950 فرعی از 122 اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان)ابهر - مابین اتوبان 
و کمربندی بالاتر از گاوداری خلفی روبروی مرغداری( خریداری از مالک رسمی)کلیه مالكین مشاعی(محرز گردیده است . لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/15* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/30
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 1403/06/24  -140360327006002992 اصلاحی  آراء  و   1402/11/15  –  140260327006003717 شماره  رای  برابر 
و140360327006003710 – 1403/09/19 هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی شهرستان طارم تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی آقای عبدالله جمشیدی فرزند عبدالحمید بشماره شناسنامه 
419صادره از طارم به شماره ملی 5399726297 در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 6965/19 متر مربع از مالكیت 
رسمی عبداله جمشیدی واقع در بخش هشت زنجان شهرستان طارم قریه کهیا مفروز و مجزا از پلاک 15 فرعی از 42- اصلی را نموده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند در شهرها از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق آگهی در روستا به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به اداره ثبت محل تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/15
 تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/30

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
140360327002038317 مورخ 1403/11/21 به کلاسه شماره 3713-1402 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم محمد زینل خانی فرزند 
حیدر بشماره شناسنامه 17412 صادره از ابهر در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 86544/43 متر مربع پلاک 2483 فرعی از 
122 اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان)اراضی مزروعی شناط بالا( خریداری از مالک رسمی )کلیه مالكین مشاعی(محرز گردیده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/15* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/30

سیدرضا شفیعی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان طارم 

سعید بهرامی رئیس ثبت اسناد و املاک 

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

سعید بهرامی رئیس ثبت اسناد و املاک 

ایسکانیوز/  روز جمعه پنجم اردیبهشت، انیمیشن »رویا شهر« به کارگردانی محسن 
عنایتی و تهیه کنندگی مصطفی حسن آبادی به اکران عمومی درآمد. به همین مناسبت 
خبرنگار به سراغ مصطفی حسن آبادی رفت. ایسکانیوز در طی این گفت وگو از پستی و 

بلندی مسیر انیمیشن سازی در ایران پرسید.
مصطفی حسن آبادی تهیه کننده انیمیشن »رویا شهر« در پاسخ به اینکه چه شد لازم 
دانستید سراغ مفهوم مقاومت برای ساخت انیمیشن بروید پاسخ داد: بعد از تجربه ی موفق 
تولید انیمیشن سینمایی »بنیامین« که با محوریت امیدآفرینی، نگاه به آینده و پرداختن 
به مفاهیم آخرالزمانی تولید شده بود، کارگروه ایده پردازی استودیو آینده نگار تصمیم 

گرفت فراتر از دستاوردهای اولیه اش حرکت کند.
وی اظهار داشت: با بررسی های عمیق تر و بازخوردهای ارزشمند مخاطبان و تحلیل های 
کارشناسان به این نتیجه رسیدیم که ایده ی محوری »بنیامین« ظرفیت بسیار گسترده تری 
برای پرداختن دارد. ظرفیتی که می تواند با نگاهی تازه تر و روایتی عمیق تر ارتباط بهتری 

و ماندگارتری با مخاطبان خودش برقرار کند.
حسن آبادی گفت: موضوعات مطرح شده در »بنیامین«، به خصوص بحث امید در دل 
ناامیدی های آخر الزمانی، با استقبال بالایی از سوی مخاطبان ما، به ویژه مخاطبان هدف 
یعنی کودکان و نوجوانان، روبه رو شد. همین بازخورد و جذابیت های ذاتی این مفاهیم ما 
را به این نتیجه رساند که لازم است با نگاهی دوباره و زاویه ای متفاوت به این اندیشه ی 
ارزشمند بپردازیم. وی ادامه داد: نتیجه ی این تصمیم، آغاز پروژه ی جدیدی تحت عنوان 
»رویا شهر« بود. ما در »رویا شهر« سعی کردیم به پشتوانه ی تیم خلاق و متخصص 
استودیو آینده نگار و با بهره گیری از تجربیات موفق قبلی، علاوه بر ارتقای فنی، روایی 
و هنری، اثری تولید کنیم که نه تنها در سطح ملی بلکه در سطح بین المللی هم بتواند 
تأثیرگذار باشد. تیم نویسنده ی این اثر تلاشی آگاهانه داشت تا مخاطب، به ویژه مخاطب 
بین المللی خود را به تأملی درباره ی نقش خودش در ساختن فردایی بهتر دعوت کند و 

بسیار امیدواریم که این موضوع محقق شده باشد.
تهیه کننده »رویا شهر« درمورد مدت زمان ساخت انیمیشن و چالش های این مسیر گفت: 
تولید انیمیشن سینمایی »رویا شهر« حدود چهار سال زمان برد و در این مدت نزدیک به 
دویست نفر از بهترین متخصصان این حوزه با ما همکاری داشتند. طبیعتاً در پروژه ای به 

این وسعت، چالش های زیادی هم وجود داشت. یکی از مهم ترین چالش ها، زمان بر بودن 
فرآیند تولید بود. وی تاکید کرد: ساخت انیمیشن به دلیل ماهیت پیچیده اش نیازمند 
صرف زمان زیادی برای تولید است. در این مسیر، حفظ هماهنگی تیمی، مدیریت درست 
پروژه و حفظ کیفیت یکنواخت در طول زمان بسیار حساس بود. خوشبختانه با تلاش 
تیم مدیریت پروژه و تسلط و خلاقیت دوستانمان، موفق شدیم این روند را به خوبی 

کنترل کنیم.
تولید  بود.  تولید  بالای  بعدی ما هم بحث هزینه های  افزود: چالش های  آبادی  حسن 
انیمیشن، به خصوص در این ابعاد، نیازمند منابع مالی قابل توجهی است که خب، با 
لطف خدا و حمایت حامیان پروژه توانستیم چالش های مالی را هم تا حد زیادی پشت 
سر بگذاریم. وی خاطرنشان کرد: مباحث فنی مثل رندر سنگین بعضی پلان ها، مشکلات 
از  انسانی متخصص در مقاطع خاص هم  نیروهای  کمبود  بعضاً  و  نرم افزاری  مختلف 
چالش های دیگر این پروژه بود. در مجموع، تولید انیمیشن »رویا شهر« مسیری پرچالش 
بود که خوشبختانه با لطف خدا و تلاش مستمر تیم خلاق و مصمم آینده نگار، موفق شدیم 

این پروژه را با کیفیت قابل قبولی به سرانجام برسانیم.
تهیه کننده »رویا شهر« باتوجه به تجربه های قبلی اش در انیمیشن سازی، چالش های این 
حرفه در ایران و حمایت دولت در این زمینه گفت:یکی از مهم ترین چالش های حوزه ی 
انیمیشن در کشور، بحث نیروهای انسانی متخصص است. هنرمندهایی که معمولاً تا یک 
مرحله ی قابل توجهی از نظر فنی پیشرفت می کنند و به سطحی می رسند که می توانند 
نقش مؤثری در رشد صنعت انیمیشن ایفا کنند. اما متأسفانه در این مرحله، به دلایل 
مختلف از جمله شرایط اقتصادی، عدم تداوم فعالیت در پروژه های تولیدی و عدم حمایت 
از سوی نهاد یا سازمانی خاص، این نیروهای توانمند جذب شرکت های خارجی می شوند، 
به طور کامل مهاجرت  یا  استودیوهای خارجی کار می کنند،  با  فریلنسر  به صورت  یا 

می کنند و از کشور خارج می شوند.

می شود.  محسوب  انسانی  سرمایه ی  خروج  خود،  نوع  در  اتفاق  این  کرد:  تصریح  وی 
سرمایه ای که به سختی در کشور پرورش پیدا کرده و می تواند آینده ی صنعت انیمیشن 
را تضمین کند. خروج این نیروها به ضرر همه ی انیمیشن ایران است و بعضاً شکاف های 
عمیقی در تولید آثار ملی ایجاد می کند. حسن آبای توضیح داد: به باور ما، دولت می تواند 
نقش مؤثری در کاهش این مهاجرت ایفا کند؛ به طرق مختلف از جمله حمایت هنرمندان 
در حوزه های مختلف، ارائه تسهیلات مالی، بیمه های حمایتی، ایجاد فرصت های شغلی 

پایدار و حمایت از استودیوهای حرفه ای که در این صنعت فعالیت می کنند.
وی ادامه داد: این موارد به نظر می رسد که می تواند انگیزه ی ماندن و فعالیت در داخل 
کشور را برای این نیروهای ارزشمند افزایش دهد و امیدواریم با ایجاد این حمایت ها، از 
ادامه ی این روند زیان بار جلوگیری شود و شاهد شکوفایی بیشتر استعدادهای انیمیشن 

ایران در داخل کشور باشیم.
تهیه کننده »رویا شهر« در جواب این سوال که آیا بعد از فیلم فجر تغییراتی در کار صورت 
گرفته است یا نه گفت: ما بعد از نمایش انیمیشن سینمایی »رویا شهر« در جشنواره ی 
فیلم فجر و دریافت بازخوردهایی که از مخاطبان و متخصصان این حوزه داشتیم، تصمیم 

گرفتیم تغییراتی را در فیلم ایجاد کنیم.
وی خاطرنشان کرد: این تغییرات تا حدی نسخه ی نهایی را تحت تأثیر قرار داد. ما علاوه 
بر اعمال تغییراتی در برخی پلان های میانی و بازنویسی تعدادی از دیالوگ ها، تصمیم 
گرفتیم پایان بندی فیلم را هم به صورت کامل تغییر دهیم. این بازنگری به نظر ما باعث 

شد اثر جان دارتر و پویاتر بشود و از نظر جذابیت، ارتباط بهتری با مخاطبان برقرار کند.
حسن آبادی ادامه داد: حالا هم با توجه به اکران های این چند روز، بازخوردهای واقعاً 
مثبتی از مخاطبان دریافت کرده ایم و خوشبختانه نشانه های خوبی از رضایت و ارتباط 
بهتر مخاطبانمان با نسخه ی جدید مشاهده کردیم. امیدواریم این روند مثبت در ادامه ی 

مسیر اکران هم تداوم داشته باشد.

تهیه کننده »رویا شهر« ؛

انیمیشن ساز توانمند ایرانی جذب شرکت های خارجی می شود



دو شنبه   ۱۵   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۴۳

چراغی که قرار است در دست معلم برای روشن کردن مسیر آینده نسل  جوان بدرخشد، 
این روزها با کم سو شدن امیدها و آشفتگی های ساختاری در نظام آموزشی، به سختی 
شعله ور مانده است. نیروی انسانی بخش مهمی از هر سازمان است اما آموزش  و پرورش 
سال هاست که با چالش هایی در این حوزه مواجه است. یکی از این چالش ها کیفیت 

تربیت نیروی انسانی و توانمندسازی معلمان است.
معلم شدن این روزها از چند طریق امکان پذیر است؛ نخست می توان در کنکور سراسری 
شرکت کرد و پس از کسب رتبه و شرکت در مصاحبه، راهی دانشگاه فرهنگیان شد. 
مورد بعدی جذب از طریق ماده ۲8 اساس نامه آموزش و پرورش است، در این شیوه 
فارغ التحصیلان سایر دانشگاه ها با شرکت در آزمون استخدامی در این سازمان جذب 
می شوند اما باید یک سال در دانشگاه فرهنگیان تحصیل کنند. در چند سال اخیر به 
واسطه کمبود شدید معلم، آموزش و پرورش ناچار شد که برخی افراد جذب شده را 
بدون گذراندن دوره در دانشگاه فرهنگیان راهی مدارس کند و درحین کار، آموزش هم 
ببینند. یکی دیگر از استراتژی هایی که آموزش و پرورش برای جبران کمبود انجام داد، 

افزایش ظرفیت دانشگاه فرهنگیان بود.
حالا اما بسیاری از کارشناسان و صاحب نظران بر این باور هستند که دانشگاه فرهنگیان 
ظرفیت این تعداد ورودی را ندارد و از منظر تعداد اساتید، امکانات آموزشی و فضای 

آموزشی با چالش مواجه است. 
همین امر بر کیفیت آموزش ها اثر می گذارد و در نهایت باید نتیجه آن را در کلاس 
درس ببینیم. از جهتی نیروهایی که از طریق آزمون استخدامی وارد می شوند هم با 
آموزش باکیفیتی در دوره های حین خدمت مواجه نیستند و این امر هم بر کیفیت 

نیروی انسانی اثر می گذارد.
معلم هایی که بدون آموزش راهی کلاس درس شدند

حداد عادل رئیس فرهنگستان زبان ادب پارسی با اشاره به وضعیت کنونی آموزش 
و پرورش افزود: متأسفانه 5۰ درصد از معلمانی که امروز در مدارس فعالیت دارند، 
آموزش های تخصصی تربیت معلم را ندیده اند. مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
صراحت دارد که هیچ کس نباید بدون عبور از مسیر رسمی دانشگاه فرهنگیان و تأیید 

صلاحیت آموزشی وارد کلاس درس شود.
دانشجومعلمی از تهران در باره کیفیت این دوره ها به ایسکانیوز گفت: کلاس های ما 
بیشتر حول محور موضوعات تئوری است. تنها کلاس روانشناسی کودک کمی مفید بود. 
دانشجوها سوالات بسیاری درباره نحوه تعامل با نسل جدید و شرایط متفاوتی که ممکن 
است حین تدریس پیش بیاید دارند اما کلاس ها و اساتید پاسخگوی این نیاز نیستند. 

دوره تنها ۱۲ جلسه بود که برای آموزش کافی نیست.
دانشجوی دیگری از آذربایجان شرقی هم با اشاره به کیفیت پایین دوره ها به ایسکانیوز 
صرفا  نداشتیم،  معلمی  مهارت  و  تدریس  روش  عملی  آموزش  برای  دوره ای  گفت: 
کلاس های تئوری بود که چندان مهارتی آموزش نمی داد. ما سابقه تدریس داریم و 
انتظار داشتیم که در این دوره ها با روش های جدید تدریس آشنا شویم اما صرفا مباحثی 

مطرح شد که کارایی چندانی نداشت.
کمبود استاد در دانشگاه فرهنگیان

این درحالی است که دانشگاه فرهنگیان حتی در حوزه آموزش به دانشجویان جذب شده 
با کنکور هم با چالش مواجه است. شاخص استاندارد نسبت دانشجو به هیات علمی ۲۰ 
است. در صورتی که این شاخص در دانشگاه فرهنگیان ۱۱۱ است و با شاخص استاندارد 
اختلاف معناداری دارد. به گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، کمبود سه 

هزار و 8۲۹ نفری عضو هیات علمی در این دانشگاه وجود دارد.
اعتراض تشکل های دانشگاه

کسورات  درخصوص  کشورهم  فرهنگیان  دانشگاه  سیاسی  تشکل های  از  جمعی 
دانشجویی، افزایش بودجه و شفافیت مالی این دانشگاه اخیرا نامه ای منتشر کرده است 

که متن نامه به شرح زیر است: این دانشگاه ]فرهنگیان[، هم از لحاظ نیروی انسانی 
دچار کمبود است، هم از لحاظ بودجه دچار کمبود است، هم از لحاظ فضای آموزشی 

دچار کمبود است. 
هر بخشی به نحوی بایستی همکاری کنند، کمک کنند؛ این مشکلات باید برطرف شود.

پایین بوده سرانه آموزشی دانشجویان
ابراهیم سحرخیز معاون اسبق وزارت آموزش و پرورش پیش از این در گفت وگویی 
که با ایسکانیوز داشت، درخصوص مشکلات این دانشگاه گفته بود که سرانه آموزشی 
دانشجویان دانشگاه فرهنگیان نسبت به دیگر دانشگاه ها پایین است. وی معتقد است: 
برای ساخت  اقداماتی  دولت سیزدهم  در  ندارد.  را  زیرساخت های لازم  دانشگاه  این 
خوابگاه انجام شد و باید ادامه پیدا کند تا امکانات این دانشگاه بیشتر شود. دانشگاه 
فرهنگیان با حدود ۲۳ هزار پذیرش در سال، به امکانات بروزی نیاز دارد. اعتبارات 
عمرانی این دانشگاه کم است و بودجه آن متناسب با دیگر دانشگاه ها رشد نکرده است. 

نسبت هیات علمی به دانشجو هم در حد استاندارد نیست.
پیروی از شیوه های سنتی

پیروی از شیوه های سنتی هم مشکلی است که اسفندیار نظری مدرس دانشگاه و معاون 
اسبق آموزش و پرورش مطرح کرد. وی در این باره به ایسکانیوز گفت: فارغ التحصیلان 
دانشگاه فرهنگیان روحیه و شادابی لازم را در کلاس درس ندارند زیرا مراکز تربیت معلم 
تنها نام دانشگاه را یدک می کشند و هنوز با الگو دهه 6۰ فعالیت می کنند. به همین 
دلیل معلمانی که از این دانشگاه ها می آیند، روحیه و شادابی کافی ندارند. به همین 
جهت نیازمند دگرگونی ساختاری و محتوایی در دانشگاه فرهنگیان و خروج از فضای 

دهه شصتی و استفاده از شیوه های نوین یادگیری هستیم.
متناسب نبودن آموزش با تخصص هر معلم

رضا زینلی از معلمان نمونه برنده جایزه بین المللی معلم معتقد است که یکی از مشکلات 
اصلی سیستم آموزش و پرورش کشور، نبود آموزش های تخصصی برای معلمان است. 
وی در این باره گفت: معلمان آموزش تخصصی لازم را متناسب با دروس مربوط به 
رشته خود دریافت نمی کنند. برای مثال، روش های آموزش برای دبیران زیست شناسی، 
فیزیک و شیمی باید متفاوت باشد، چرا که این دروس مبتنی بر مشاهده هستند و 
نیاز به ارائه در محیط های کارگاهی، آزمایشگاهی، موزه ها و طبیعت دارند. در حالی 
که در دانشگاه فرهنگیان، نوع آموزش برای همه رشته ها یکسان است و این مسئله 
نقص بزرگی در سیستم آموزشی کشور به شمار می آید. یک دانشجو معلم هم با اشاره 
به نبود آموزش های تخصصی به ایسکانیوز گفت: آموزش ها بسیار پایه است و متناسب 
با تخصص  هر معلم نیست. البته در حوزه روانشناسی کودک و تکنیک های معلمی 
آموزش های خوبی داریم اما ایراداتی وجود دارد که باید اصلاح شود. از این گذشته یکی 
از مشکلات ما کسوراتی است که بدون دلیل از ما کسر می شود. مثلا مبلغ چهار میلیون 
برای خدمات رفاهی از حقوق من کسر شده اما خدماتی دریافت نکرده ام برای نمونه 
من غذایی در دانشگاه نمی خورم اما هزینه کسر می شود. برای ایام نوروز و تابستان که 
آموزشی هم نیست مبلغی برای خدمات رفاهی کسر می شود. همین فشارهای مالی 

بی دلیل هم بر کیفیت تاثیر می گذارد.
دوره های ضمن خدمت متناسب با نیاز معلمان نیست

البته آموزش معلمان باید مستمر باشد و علاوه بر دانشگاه، در حین خدمت هم آموزش 
ببینند اما دوره های ضمن خدمت نتوانسته آنطور که باید، این خلا را پر کند. سحر بیات 
کارشناس تعلیم و تربیت در این خصوص به ایسکانیوز گفت: براساس علم تربیت روند 
برگزاری دوره باید به این شکل باشد که پس از ورود معلم به مدرسه، در حین خدمت 
نیازسنجی هایی براساس روایت ها و اتفاقات کلاس درس انجام شود، سپس راهکارهایی 
را برای حل مشکل و رفع نیاز مورد نظر طراحی کرده و دوره هایی را برگزار کنیم. بیات 
عنوان کرد: روند باید به گونه ای باشد که هر مدرسه نیازهای خود را که با تحلیل فضای 

کلاس درس به دست آورده، به مرکز ضمن خدمت گزارش کند و مرکز مبنای طراحی 
دوره ها را نیاز مدرسه قرار دهد. درحال حاضر در مرکز نیروی انسانی آموزش و پرورش 
بیش از سه هزار دوره از پیش تعیین شده وجود دارد که هر سال لیست آن به حوزه ها 
ارسال می شود و مشخص نیست که نیازسنجی این دوره ها چطور بوده است؟ وی با 
بیان اینکه دوره های ضمن خدمت فعلی براساس نیاز روز کلاس درس و مدرسه نیست، 
ادامه داد: روش برگزاری دوره ها هم اشتباه است. روش کافی نتی و تجاری برگزاری دوره 
باعث شده تا تاثیری در افزایش مهارت معلمان نداشته باشد. در چنین شرایطی که 
معلمان با روش های آموزشی درست، رشد نمی کنند، نمی توانیم شاهد اتفاقات خوب در 
مدارس باشیم. کارشناس تعلیم و تربیت عنوان کرد: هر روز شاهد فاصله گرفتن شکل 
تربیتی دانش آموزان از اهداف سند تحول بنیادین هستیم. چراکه ما معلمان را براساس 
نیازهای این نسل آموزش نداده ایم. سیاست گذاران به نیاز نسل جدید فکر نمی کنند. از 
طرفی وقتی ما از تجربیات بین المللی در آموزش معلمان استفاده نمی کنیم، نمی توانیم 

درانتظار رشد آن ها باشیم.
محمدحسن رئوفی معلم نمونه کشوری از استان گلستان هم در این خصوص گفت: 
دوره هایی که به عنوان ضمن خدمت برگزار می شوند، کیفی نیستند. بسیاری از این 
دوره ها کمکی به بروز شدن و یادگیری معلم نمی کنند. اگر به سمت کیفی سازی این 

دوره های ضمن خدمت برویم، بخشی از مشکلات حل می شود.
زهرا جمشیدی هم از برندگان جایزه معلم است که در حوزه کودکان استثنایی فعالیت 
می کند، وی معتقد است که معلمان این حوزه باید مدام بروز شوند. وی در این خصوص 
به ایسکانیوز گفت: پیشنهادم این  است که هر سال نیروهایی که در این راستا فعالیت 
می کنند در دوره های جامع آموزشی شرکت کنند تا اطلاعات بروزتری داشته باشند و 

بتوانند از پس اکثر قریب به اتفاق این مشکلات بربیایند.
جمشیدی بیان کرد: خارج از مسائل مالی و حقوقی که دغدغه فکری برای یک معلم 
ایجاد می کند، بالا بردن کیفیت آموزش یکی از دغدغه های معلم هاست که آموزش ها 
را از حد استاندارد بالاتر ببرند و در این زمینه  نیازمند حمایت مسئولین زیربط هستیم.

برای مثال یکی از نیازهای معلم آشنایی با تکنولوژی های جدید و نحوه استفاده از 
فضای مجازی است اما آموزش و پرورش صرفا سلبی برخورد کرده و ورود معلمان به 
این فضا را محدود کرده است. سمیه رحمت مدرس کارگاه های تربیت معلم در این باره 
به ایسکانیوز گفت: فضای مجازی باعث شد تا دیوارهای کلاس شکسته شود و اولیا با 
نحوه تدریس بیشتر آشنا شوند یا معلم های خلاقی که پیش از این دیده نمی شدند، 
به مردم معرفی شوند که این موضوع اتفاق خوبی است اما هنوز فضای مجازی برای 
مسئولان ما به رسمیت شناخته نشده است. مدرس کارگاه های تعلیم و تربیت توضیح 
داد: این درحالی است که باید بپذیریم که بودن در این فضا اجتناب ناپذیر است. معلم 
باید یاد بگیرد که چطور از این فضا استفاده کند و طوری نباشد که خلاف شان معلمی 
از دیگر بلاگرها پیروی کند تا دیده شود. اگر معلم را در این فضا رها کنیم و صرفا قوانین 
بازدارنده وضع کنیم، اشتباهات معلمان در این فضا هم بیشتر می شود. وی ادامه داد: در 
کارگاه های تربیت معلم دوره هایی به صورت خودجوش برگزار می کنیم و اما این فرصت 
باید برای همه معلمان کشور وجود داشته باشد تا بتوانند از از یک دیگر یاد بگیرند اما 
باید به حفظ حریم خصوصی دانش آموز توجه کنند. به معلمان می گویم که وارد فضای 
مجازی شوید و از یک دیگر یاد بگیرید تا سطح کار خود را ارتقا دهید.کمبودهای 
دانشگاه های فرهنگیان، بروز نبودن برخی آموزش ها، کمبود بودجه و دوره های ضمن 
خدمتی که متناسب با نیاز معلمان نیستند، همه باعث شده تا دچار خلا جدی در حوزه 
تربیت نیروی انسانی باشیم. البته معلمان خودجوش برای بروزرسانی اطلاعات خود 
تلاش می کنند اما سیستم هم باید خود را بهبود ببخشد تا چرخه تربیت نیروی انسانی 
به درستی شکل بگیرد. هفته معلم بهانه ای است که تا این دغدغه و مطالبه عمومی به 

گوش مسئولان برسد./ ایسکانیوز

۵۵آموزشروز��

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری؛حلقه مفقوده آموزش، نبود مهارت و آموزش تخصصی معلمان
سهمیه های کنکور تغییر می کند 

دبیر زبان و ادبیات فارسی مقطع متوسطه اول؛ 
تاثیر فضای مجازی بر یادگیری 

دانش آموزان در مدارس

سخنگوی وزارت آموزش و پرورش :
برگزاری امتحانات شبه نهایی اجباری نیست

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

همشهری/ حسین سیمایی صراف به تشریح سهمیه های در آموزش عالی و نحوه 
حفظ امنیت کنکور پرداخت و گفت: ادراک و تصوری که از سهمیه وجود دارد 
خیلی بیش از واقعیت است؛ ضمن اینکه رئیس جمهور دستور داده است که در 
وزارت علوم طرحی برای بازنگری سهمیه ها آماده کنیم. سهمیه ها نیز تنها سهمیه 
ایثارگری نیست. انواع مختلفی سهمیه به مناسبت های مختلفی که در کشور رخ 

داده، ایجاد شده است.
بخشی از صحبت های وزیر علوم را در ادامه بخوانید:

۱-ما در وزارت علوم همه موارد مرتبط با سهمیه را جمع بندی کردیم و یک راه حل 
منصفانه و عادلانه پیشنهاد کردیم و اکنون این مدلی که از سوی وزارت علوم به 
رئیس جمهور ارائه شده در حال ارزیابی است. باید این پیشنهاد هم کنترل شود تا 

منطبق بر موازین علمی باشد و امیدواریم شرایط بهتر شود.
2-بالاترین سطح سلامت و امنیت را در کنکور امسال شاهد هستیم و مطمئن 
هستیم هیچ سوال و پاسخ نامه ای به بیرون درز نکرده است. شیادان و کلاهبردارانی 
هستند که وعده می دهند و می خواهند افراد را تطمیع کنند، اما خوشبختانه مردم 
هوشیار هستند و می دانند که اگر احیاناً اتفاق خاصی هم در جلسه کنکور بیفتد، 

باعث محرومیت داوطلب از شرکت در کنکور در چند سال آینده می شود.
۳-باید خودمان را به جای خانواده های داوطلبان بگذاریم. همچنین پیرو بخشنامه 
همه  باید  اکید،  دستور  و  است  داده شده  سازمان سنجش  از سوی  که  قبلی 
حوزه های آزمون از نظر تدارک و پیش بینی استراحت و اسکان خانواده ها اهتمام 
برای  دانشگاه ها وقت کافی  تیرماه  آزمون سراسری در  نوبت دوم  برای  بورزند. 

آماده سازی نیز در اختیار دارند.
قوانین حوزه  تغییرات مداوم  درباره  داوطلبان  اعتراض خانواده های  ۴-در مورد 
کنکور، باید بگویمکه مصوبه تاثیر ۶ درس پایه یازدهم از سوی سازمان سنجش 
آموزش کشور اعلام شده است. اما این نکته مهمی است که قوانین کنکور باید 
پیش بینی پذیر باشند و ثبات داشته باشند. دانش آموزان باید پیش بینی کنند از 
سال اولی که وارد متوسطه می شوند تا سال چهارم که فارغ التحصیل می شوند 

دقیقاً با چه نظام حقوقی مواجه هستند.

ویستا/ باتوجه به اینکه امروزه استفاده از فضای مجازی در بین دانش آموزان و 
کودکان افزایش پیدا کرده است و استفاده بیش از حد از فضای مجازی  می تواند 
بر یادگیری و تمرکز دانش آموزان تاثیر بگذارد. امکان دارد که  با دسترسی به 
اینترنت و فضای مجازی دانش آموزان خود را مطلع درباره همه موضوعات بدانند 

و به کلاس درس توجه نکنند.
دراین راستا معصومه شکوری دکترای زبان و ادبیات فارسی و دبیر مقطع متوسطه 
اول درباره چالش های معلمان در کلاس درس اظهار کرد: با توجه به حضور نسل 
Z و آلفا در کلاس، با چالش ها و معضلات تازه ای روبرو هستیم که فضای مجازی 
نیز به آن ها دامن زده است. فضای مجازی باعث کاهش تمرکز و دقت دانش آموزان 
شده و آن ها را دچار آسیب های روحی و جسمی کرده است؛ در حالی که بسیاری 

از آن ها نمی دانند که فضای مجازی، دنیای واقعی نیست.
وی افزود: فضای مجازی بی مکان و بی زمان است و فرد را در لحظه به نقاط مختلف 
دنیا می برد. این فضا حتی بر هویت دانش آموزان تأثیر گذاشته و روابطی که در 
آن شکل می گیرد، بسیار خطرناک است. یکی دیگر از آسیب های فضای مجازی، 
نادیده گرفتن یکدیگر است. در خانواده ای سه نفره ممکن است هر فرد در اتاقی 
جداگانه و با گوشی مشغول باشد؛ بدون توجه به اعضای خانواده. این فضا افراد را 
از نظر اخلاقی تغییر می دهد و رفتارهای آن ها را تحت تأثیر توجهاتی مثل لایک 

و ویو قرار می دهد.
شکوری ادامه داد: فضای مجازی دانش آموزان را به "علامه دهر" تبدیل کرده و به 
آن ها این باور غلط را داده که با خواندن چند نکته، بر همه چیز مسلط هستند. به 
نظر من، برای رفع این معضل باید دانش آموزان در خانه و مدرسه احساس امنیت 
داشته باشند. اگر رابطه بین دانش آموز و معلم صمیمی باشد، می تواند نقش مؤثری 

در هدایت آن ها ایفا کند.
این دبیر تأکید کرد: باید به دانش آموزان آموزش داده شود که چگونه به درستی 
از گوشی همراه استفاده کنند و این ابزار که می تواند بدون زمان و مکان فرد را 
دچار چالش کند، قابلیت آن را دارد که با تولید محتوای آموزشی، به بستری مفید 

تبدیل شود.

برنا/ مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش، برنامه امتحانات نهایی 
پایه های یازدهم و دوازدهم شاخه نظری، دوره دوم آموزش متوسطه را برای خردادماه 
۱۴۰۴ اعلام کرد. این برنامه شامل دانش آموزان روزانه، بزرگسال، آموزش از راه دور، 

داوطلبان آزاد و متقاضیان ایجاد یا ترمیم سابقه تحصیلی است.
بر اساس اعلام این مرکز، امتحانات هماهنگ کشوری پایه نهم دوره اول متوسطه نیز 
در خردادماه ۱۴۰۴ برگزار خواهد شد. برنامه این سه عنوان آزمون، ضمیمه برنامه 
امتحانات پایه های یازدهم و دوازدهم منتشر شده است.   رئیس مرکز ارزشیابی و 
تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش با بیان اینکه امتحانات نهایی پایه دوازدهمی ها 
از 2۸ اردیبهشت  و همچنین پایه یازدهمی ها از 2۹ اردیبهشت ماه آغاز می شود، می 
گوید: امتحانات این دانش آموزان تا 22 خردادماه ادامه دارد.  محسن زارعی از شرکت 
کنندگان خواست تا با حضور در کلاس های درس، استفاده از کتب درسی و نکات ذکر 
شده توسط معلمان و همچنین با بهرمندی از راهنمای عمل و بسته های یادگیری 
تهیه شده توسط دبیرخانه راهبری کشوری، آمادگی لازم برای شرکت در امتحانات  
کسب کنند. وی  پیش از این با اشاره به کیفیت تصحیح برگه های آزمون های نهایی، 
با اشاره به اقدامات این مرکز در حوزه تحلیل عملکرد آزمون های نهایی گفته بود: برای 
تمام مصححان آزمون نهایی، کارنامه تعداد و نیز کیفیت تصحیح تهیه و ارسال شده؛ 
نتایج تحلیل ها نشان می دهد که همبستگی تصحیح دو مصحح اول و دوم بیش از 
۹۰ درصد است و  نمرات داده شده توسط دو مصحح اختلاف قابل توجهی نداشته 
و همبستگی بالایی داشته اند. تنها در کمتر از ۱۰ درصد از موارد، اختلاف معنادار 
میان نمرات مشاهده شده که این برگه ها نیز به مصحح سوم ارجاع شده است. نتایج 
این تحلیل ها نشان می دهد صحت و سلامت فرآیند تصحیح برگه های آزمون نهایی 
در سطح مطلوبی قرار دارد و همکاران ما در سراسر کشور با دقت و حساسیت بالا به 

این امر پرداخته اند.
سخنگوی وزارت آموزش و پرورش درباره آزمون های نهایی و شبه نهایی توضیح داد: 
امتحان شبه نهایی اجباری نیست و تصمیم گیری درباره برگزاری آن به مدارس واگذار 
شده است. این آزمون ها بیشتر با هدف آمادگی دانش آموزان و تقویت وضعیت تحصیلی 

آنان به صورت اختیاری برگزار می شود.

آگهی موضوع ماده 3 قانوت و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
اراضی  ثبتی  تكلیف وضعیت  تعیین  قانون  موضوع  دوم   / اول  هیات  مورخه 1402/02/27  برابر مصوبه شماره 32705/1402  برابرآرای صادره 
وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خدابنده تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضیان ذیل آگهی به شرح پلاک های ذیل 
خریداری از مالک رسمی و یا قرارداد عادی ومبایعنامه لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم وپس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.       تاریخ انتشار نوبت اول: 1404/01/30  
جواد شفیعی - رئیس ثبت و اسناد واملاک خدابنده  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1404/02/15                                                                                           

آگهی موضوع ماده 3 قانوت و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره 140360327005001068 مورخ 1403/06/07 هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ماهنشان تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی آقای علی حیدری 
فرزند مطلب بشماره شناسنامه 961 صادره از ایران در یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 556.54 متر مربع پلاک 2013 فرعی 
از 3- اصلی واقع در بخش 6 زنجان  شهر دندی خریداری از مالک رسمی خانم شهربانو برزگری دندی محرز گردیده است.لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد. 
حمیدرضا ملکی رئیس ثبت اسناد و املاک تاریخ انتشار نوبت اول:1404/01/30* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/15

پلاک بخش نام پدر نام ونام خانوادگی  ردیف

8۵/۱9۱ ۴ خا نعلی ابوالفضل خدابنده لو ۱

8۵/۱9۴ ۴ خا نعلی ابوالفضل خدابنده لو 2

8۵/۱92 ۴ خا نعلی ابوالفضل خدابنده لو 3

8۵/۱93 ۴ خا نعلی ابوالفضل خدابنده لو ۴

8۵/۱9۵ ۴ خا نعلی ابوالفضل خدابنده لو ۵

8۵/۱9۶ ۴ خا نعلی ابوالفضل خدابنده لو ۶

8۵/۱89 ۴ خا نعلی ابوالفضل خدابنده لو ۷

8۵/۱9۰ 4 خا نعلی ابوالفضل خدابنده لو 8

آگهی موضوع ماده 3 قانوت و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابرآرای صادره برابر مصوبه شماره 32705/1402 مورخه 1402/02/27 هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خدابنده تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضیان ذیل آگهی به شرح پلاک های ذیل خریداری از مالک 
رسمی و یا قرارداد عادی ومبایعنامه لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.  تاریخ انتشار نوبت اول: 1404/01/30      *   تاریخ انتشار نوبت دوم: 1404/02/15 

جواد شفیعی - رئیس ثبت و اسناد واملاک خدابنده

۵۷/328 ۵ غیب اله ۱ اکبر بیگدلی

آگهی موضوع ماده 3 قانوت و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابرآرای صادره برابر مصوبه شماره 32705/1402 مورخه 1402/02/27 هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خدابنده تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضیان ذیل آگهی به شرح پلاک های 
ذیل خریداری از مالک رسمی و یا قرارداد عادی ومبایعنامه لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.   تاریخ انتشار نوبت اول: 1404/01/30        

*  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1404/02/15 

۵۰/۱۴۴ ۴ سعادتقلی عزیز بوذری ۱

جواد شفیعی - رئیس ثبت و اسناد واملاک خدابنده

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای صادره هیات اول موضوع قانون تعین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک ایجرود به شرح ذیل ملكیت امَینه محمودی فرزند غلام حسن به شماره ملی 4285266581 نسبت ششدانگ خریداری به 
صورت قولنامه عادی مالک رسمی مشاعی در 1 قطعه زمین زراعی به شرح ذیل محرز گردیده. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتواند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد. *1-ششدانگ یک قطعه زمین زراعی مساحت 197/81 متر مربع به پلاک فرعی 3866 از 

36 اصلی بخش5 زنجان واقع در زرین آباد برابر رای شماره 140360327004005718 مورخه 1403/12/12
علی غلامی رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان ایجرود تاریخ انتشار نویت اول:1404/01/31* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/15

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر آرا صادره هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر بخش سه زنجان تصرفات مالكانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده 
است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 15روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضیان 
اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادرخواهد شد.* 1-برابر رای شماره140360327002038381 مورخه 
1403/11/21 مالكیت آقای سینا رمضانی فرزند محمد به شماره شناسنامه 4400272788 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی 
به مساحت 1386/72 مترمربع از پلاک 1087 فرعی از 118 اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان )ابهر اراضی روستای قمچ آباد( خریداری از مالک 
رسمی کلیه مالكین مشاعی کلاسه 2978-1402* 2-برابر رای شماره140360327002038391 مورخه 11/21 /1403 مالكیت خانم حمیده 
رمضانی فرزند محمد به شماره شناسنامه 4400201317 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 2419/89 مترمربع 
از پلاک 1087 فرعی از 118 اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان )اراضی روستای قمچ آباد( خریداری از مالک رسمی کلیه مالكین مشاعی کلاسه 
2974-1402* 3-برابر رای شماره140360327002038349  مورخه 11/21 /1403 مالكیت آقای محمد رمضانی فرزند علی اصغر به شماره 
شناسنامه 1000 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 11084/89 مترمربع از پلاک 1087 فرعی از 118 اصلی واقع 

ابهر بخش سه زنجان )اراضی روستای قمچ آباد( خریداری از مالک رسمی کلیه مالكین مشاعی کلاسه 1403-2976
سعید بهرامی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تاریخ انتشار اول 1404/01/31* تاریخ انتشار دوم 1404/02/15

سعید حسنی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک زنجان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
 برابر رای هیات قانون صدرالاشاره تصرفات مالكانه آقای / خانم جواد ابراهیمی فرزند حسن نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین 
مزروعی به مساحت 7334/76 مترمربع تحت پلاک  2084 فرعی از 10 اصلی روستای دیزج بالا بخش 7 زنجان خریداری از آقای 
حاج علی محمدی محرز گردید.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالكیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.

بدیهي است در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقررطبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1404/01/31*  تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/15

آگهی مفقودی

برگه سبز خودرو سواری پراید صبا ، مدل 1387، به شماره موتور: 2363973 شماره شاسی: S1412287733082 شماره 
پلاک 97 - 921 ص 48 به نام آقای حمید تقی لو مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی

شاسی  شماره   M241011124M موتور:  شماره  به   ،1403 مدل   ،Z24NIBM تیپ  زامیاد   ون  کامیونت  خودرو  سبز  برگه 
NAZPL140BR0791249 شماره پلاک 97 - 647 ص 48 به نام آقای محسن رضائی مغانلوئی مفقود گردیده واز درجه اعتبار 

ساقط می باشد.



دو شنبه  ۱۵  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۴۳ روز�� خانواده۶۶

لایحه تأمین امنیت زنان که بیش از ۱۳ سال است که در کشاکش میان دولت و 
مجلس به سر می برد، با اینکه امید می رفت با تمرکز ویژه ای که بر آن صورت گرفته 
است به زودی تصویب شود بار دیگر محل مناقشه میان کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی و معاونت زنان و خانواده ریاست جمهوری قرار گرفت. کلیات این لایحه 
در گذشته به تصویب رسیده بود اما برخی نکات و ابهامات موجب شد که تصویب 
جزئیات آن با مشکل مواجه شود. در بررسی این لایحه جرم انگاری هایی که برای 
مصادیق خشونت علیه زنان شده بود دارای بار حقوقی بوده و نیازمند بررسی های چند 

جانبه خصوصاً بررسی با دیدگاه قضائی بود.
در دوره جدید مجلس شورای اسلامی کمیسیون اجتماعی با محوریت فراکسیون زنان 
و خانواده، کمیته ای متشکل از نمایندگان معاونت زنان و خانواده ریاست جمهوری، 
نمایندگان مجلس در فراکسیون اجتماعی و قضائی نمایندگان قوه قضائیه و برخی 
کارشناسان و پژوهشگران این حوزه تشکیل شد و از ماه های آخر سال ۱4۰۳ بررسی 
مواد این لایحه با جدیت دنبال می شد و معاونت زنان نیز وعده پیگیری این لایحه در 

مجلس را به انحای مختلف مطرح می کرد.
بنا به گفته نمایندگان مجلس این لایحه برای جلوگیری از مطول شدن و حذف مواد 
تکراری و قوانین موجود و نیز بررسی های حقوقی و قضائی نیازمند برخی تغییرات بود. 
از این رو این کمیته تخصصی بر آن شد تا با بررسی جوانب مختلف، لایحه را اصلاح و 
تکمیل کند و در کمیسیون اجتماعی به بحث بگذارد. اما هفته گذشته زهرا بهروزآذر، 
معاون زنان و خانواده رئیس جمهور پس از جلسه کمیسیون اجتماعی مجلس بیان 
کرد که دولت لایحه را پس می گیرد چرا که تغییرات زیادی در آن صورت گرفته است. 
لذا این لایحه که کلیات آن در کمیسیون اجتماعی به تصویب رسیده بود از دستور 

کار خارج شد.
اختلاف نظر در سیاست گذاری؛ ذبح حقوق زنان

به نظر می رسد عدم توافق میان دولت و نمایندگان مجلس برای تدوین قانونی جامع 
برای حمایت از زنان و منع خشونت علیه آنان نشان از نگاه متفاوت این دو طیف و 

احتمالاً عدم شناخت جامع آنان از این حوزه دارد.
از طرفی عدم اطلاع از محتوای لایحه و تغییرات آن به این مسئله دامن می زند زیرا 
کسی نمی داند دقیقاً چه چیزی در این لایحه مورد پذیرش طرفین نیست. تا جایی 
که برخی افراد، نمایندگان مجلس را به تدوین قوانین محدودکننده علیه زنان متهم 
کنند، بی آنکه بدانند پشت پرده چه چیزی در جریان است و عده ای دولت را به پیروی 
سیاست ها و کنوانسیون های بین المللی و فمینیستی متهم کنند. تا جایی که در برخی 
اظهارات، جریان تحجر مانع تصویب این لایحه به نفع زنان دانسته شد و برخی هم 

حاکمیت را به عدم توجه به زنان و حقوق آنان متهم کردند.
این درگیری موجب می شود که در نهایت نیازها و چالش های واقعی زنان جامعه ذبح 
شود و این لایحه همواره محلی برای درگیری سیاسی میان دو جناح باشد. در حالی 
که مسئله زن یک مسئله انسانی اجتماعی است و نگاه سیاسی به آن صرفاً موجب به 

حاشیه رانده شدن حقوق زنان می شود.
عدم پاسخگویی و عدم شفافیت در گفتمان دولت و مجلس، علاوه بر بار روانی و 

پیامدهای اجتماعی گسترده ای خواهد داشت
از سوی دیگر بی توجهی به فضای عمومی، جامعه فعالان حوزه زنان و رسانه ها و 
نظرات آنان در این موضوع، عدم اعتماد جامعه بانوان به ارکان مختلف حاکمیتی را 
در پی دارد. تا جایی که بانوان جامعه ما امروز مسئولین امر را نماینده و دلسوز خود 
ندانند. رسانه به عنوان حلقه میانی دولت و مردم می تواند در این زمینه نقش ایفا کند 
و دغدغه های مردم را به گوش مسئولین امر برساند و از سوی دیگر تلاش های صورت 

گرفته برای بهبود شرایط بانوان جامعه را نیز بازگو کند. اما عدم اعتماد و شناخت 
نسبت به جامعه متکثر زنان و نیز اهمیت ندادن به جایگاه رسانه موجب دلسردی 

بانوان خواهد شد.
لایحه ای که می توانست با طرح مصادیق خشونت علیه زنان در جامعه و در خانواده 
گره ی از مشکلات زنان باز کند و همچنین نشانی از عزم دولت و حکومت برای حمایت 
زنان باشد، امروز از دستور کار خارج شده و با عدم پاسخگویی و عدم شفافیت در 
گفتمان دولت و مجلس، علاوه بر بار روانی و پیامدهای اجتماعی گسترده ای خواهد 
داشت. تا زمانی که محتوای این لایحه به بحث گذاشته نشود نه می توان نظرات و 
تصمیمات نمایندگان را توجیه کرد و نه پس گرفتن لایحه از سوی دولت را پذیرفت.

پنهان کاری در خصوص محتوای لایحه به معنای وجود مسائل مناقشه برانگیز در آن 
است و این تصور را ایجاد می کند که اگر این لایحه واقعاً دارای مواد حاوی مواد مترقی 
و حمایتی بود، دلیلی برای مخفی کاری چه از سوی مجلس و چه از سوی دولت وجود 
نداشت و خواه ناخواه با خود این پیام را دارد که ما هنوز در پذیرش حقوقی واقعی زنان 
دچار تناقض هستیم. هم ادعای حمایت از زنان را داریم و هم از گفتگوی شفاف درباره 

قوانین مربوط به آنان هراس داریم.
بازنگری در قوانین خانواده؛ ضرورت توازن حقوق و تکالیف

از این گلایه ها که بگذریم با بررسی عناوین لوایح اخیری که در رابطه با زنان در مجلس 
شورای اسلامی بررسی شده است، مانند قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، 
قانون حمایت از خانواده از طریق ترویج فرهنگ عفاف و حجاب و حالا لایحه حفظ 
کرامت و حمایت از زنان و خانواده، حتی بدون آنکه از محتوای آن با خبر باشیم، به نظر 
می رسد اساساً در قانون نویسی و سیاست گذاری در حوزه زنان، هویت زن به تنهایی 
مورد خدشه قرار دارد و زن صرفاً در چهارچوب نقش های تبعی و ثانوی که می پذیرد، 
تعریف می شود. از این رو است که هر قانونی باید تحت عنوان حفظ خانواده نوشته 

شود، حتی اگر به قیمت انکار حقوق فردی زن تمام شود.
تنها جایی که مردان در خانواده دیده می شوند موضوع مهریه بوده که آن هم در 
حال آب رفتن مداوم، بدون توجه به تبعات آن برای زنان و صرفاً در راستای کاهش 

مسئولیت مردان است
این در حالیست که اگر بخواهیم قوانینی که مستقیماً مربوط به زنان است، مانند عفاف 
و حجاب و جوانی جمعیت را در جامعه به خوبی اجرا کنیم، لازم است ابتدا جامعه 
هدف آن را در نظر بگیریم. حال چگونه ممکن است در لایحه ای که صرفاً قرار است 
از ظلم به زن در خانواده و در جامعه جلوگیری کند از هویت مستقل زنان، فارغ از 
نقش های اجتماعی، صرف نظر کرد؟ مگر بنا نبود که لایحه کرامت زنان ناظر به حقوق 
فردی زن و برای منع خشونت علیه آنان باشد؟ آیا این لایحه برای دختران جوان 
نیست؟ آیا دختران مجرد دهه شصتی مخاطب این لایحه نیستند و برای حضور در 
اجتماع نیاز به امنیت و کرامت ندارند؟ ا گر زن را صرفاًً در خانواده و در نقش همسری 

و مادری در نظر بگیریم بخش قابل توجهی از زنان را نادیده گرفته ایم.
از طرفی آیا موانعی که حضور ایمن زنان در جامعه را تضمین می کند جزو مصادیق 
این لایحه نخواهد بود؟ مثلاً ایمن سازی خیابان ها، روشنایی کوچه های تاریک یا امنیت 
زنان در استفاده از حمل و نقل عمومی کرامت زن نیست؟ این موارد ارتباطی با نقش 

او در خانواده دارد؟
مگر نه اینکه خانواده از دو جنس مرد و زن تشکیل شده و هر دو در حفظ آن مسئول 
هستند؟ چگونه است که بار خانواده لزوماً بر دوش زنان قرار گرفته و هیچ لایحه و 
قانونی که ناظر به نقش و مسئولیت مردان در خانواده باشد، نه وجود دارد و نه حتی 
مطرح می شود. اما تمام قوانین مربوط به زنان حامل بار سنگین خانواده است. تنها 

جایی که مردان در خانواده برای قانون گذاران اهمیت می یابند، در موضوع مهریه بوده 
که آن هم، بدون توجه به تبعات تصمیم گیری ها برای زنان، صرفاً در راستای کاهش 

مسئولیت مردان است.
از سوی دیگر تاکید بیش از اندازه و افراطی بر زن و برابری و ایجاد تقابل میان دو 
جنس، از سوی برخی افراد، بدون توجه به نقش و هویت آنان و نیز اهمیت خانواده، نه 
به نفع زن بوده و نه دردی از جامعه دوا خواهد کرد. تکیه بر کنوانسیون های بین المللی 
بدون توجه به میزان تطابق آن ها با فرهنگ و ارزش های اسلامی نیز راه گشا نخواهد 

بود.
نادیده گرفتن مداوم حقوق یک جنس و فارغ از زوجیت دانستن خانواده و کاهش 
مسئولیت های یکی از طرفین، چه زن و چه مرد، موجب افزایش طلاق، فرار از ازدواج، 

کاهش فرزندآوری و در نهایت فروپاشی خانواده خواهد شد
بنابراین به طور کلی، نادیده گرفتن مداوم حقوق یک جنس و فارغ از زوجیت دانستن 
خانواده و کاهش مسئولیت های یکی از طرفین، چه زن و چه مرد، موجب افزایش 
طلاق، فرار از ازدواج، کاهش فرزندآوری و در نهایت فروپاشی خانواده خواهد شد. 
بنابراین گذاشتن بار خانواده بر دوش یک طرف در قوانین کمکی به وضعیت این نهاد 

با اهمیت نخواهد کرد.
از این رو پیوند زدن حقوق زنان به خانواده، بدون توجه به اقشار مختلف زنان و 
نقش های آنان، علاوه بر اینکه خود خانواده را هم تهدید می کند، به دلیل نادیده گرفته 
شدن زن به صورت مستقل، منشأ تبعیض بیشتری علیه آنان می شود، خشونت علیه 

آنان را افزایش می دهد و موانع رشد آنان در جامعه را بیشتر می کند.
قوانین باید هم از حقوق فردی زنان و هم از نقش آنان در خانواده حمایت کنند و 
از سوی دیگر باید ناظر بر مسئولیت پذیری مردان در خانواده باشد. همچنین باید از 
کشمکش های سیاسی در این خصوص پرهیز کرد و مسئله زنان نباید قربانی اختلافات 
جناحی شود. لذا به نظر می رسد در نبود گفتگوی شفاف بین دولت، مجلس و جامعه 
مدنی و نگاه یک جانبه به این مسئله، این لایحه و قوانین مشابه به نتیجه مطلوب 

نخواهند رسید.

بازی سیاست با حقوق زنان؛

چرا لایحه تامین امنیت بانوان به بن بست خورد؟
معاون هماهنگ کننده و سرپرست
 رئیس پلیس آگاهی استان زنجان:
سارق اماکن خصوصی با 2۰ فقره

 سرقت دستگیر شد

مدیرکل دامپزشکی استان زنجان:
دامپزشکی زنجان کمبود فضای آزمایشگاهی دارد

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

صدای زنجان/ معاون هماهنگ کننده و سرپرست رئیس پلیس آگاهی استان از 
دستگیری سارق اماکن خصوصی با2۰ فقره سرقت در شهرستان زنجان  خبر داد.  

سرهنگ کارآگاه محمد علی آدینه لو   معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی 
استان زنجان , با اعلام این خبر، اظهار داشت: پس از وقوع چند فقره سرقت از 
اماکن خصوصی در سطح شهرستان  زنجان ، بررسی موضوع در دستور کار مأموران 

پلیس آگاهی قرار گرفت.
گشت های  کارگیری  به  و  روزی  شبانه  تلاش  با  کارآگاهان  کرد:  تصریح  وی 
نامحسوس، یک نفر از سارقان سابقه دار را شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی آن 

را در مخفیگاهش دستگیر کردند.
این مقام انتظامی با بیان اینکه متهم در بازجویی اولیه به 2۰ فقره سرقت از اماکن 
خصوصی و ساختمان های نیمه کاره اقرار کرد، گفت: این سارق حرفه ای پس از 

سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی شد.
معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان زنجان از افرادی که در حال 
ساخت و ساز هستند خواست تا برای ساختمان های در حال احداث خود از نگهبان 
مورد اعتماد استفاده کنند و در صورت مشاهده افراد مشکوک مراتب را از طریق 

تلفن ۱۱۰ و یا تلفن ۱۳۰ مرکز فوریت های پلیس آگاهی  اعلام کنند.

صدای زنجان/ مدیرکل دامپزشکی استان زنجان گفت: اداره دامپزشکی زنجان با 
چالش بزرگی به نام کمبود فضای آزمایشگاهی رو به رو است.

محمدباقر حاج کاظمی با بیان اینکه اداره دامپزشکی زنجان با چالش بزرگی به نام 
کمبود فضای آزمایشگاهی رو به رو است، اظهار کرد: این موضوع به ویژه در سازمان 

دامپزشکی که یک نهاد علم محور است، تأثیرات منفی زیادی دارد.
وی با بیان اینکه فعالیت های بهداشتی دامپزشکی علاوه بر جنبه های سلامت 
عمومی، جنبه های اقتصادی و اجتماعی بسیار مهمی نیز دارند، عنوان کرد: از 
آنجایی که این فعالیت ها در تعامل با موجودات زنده حساس و اکوسیستم ها قرار 
دارند، تصمیم گیری های فنی و اجرایی در این زمینه باید بر پایه داده های علمی و 
نظارت های دقیق انجام گیرد. مدیرکل دامپزشکی استان زنجان با اشاره به اینکه 
آزمایشگاه ها به عنوان بخش کلیدی این فرآیندها نقش بسیار مهمی در تشخیص 
و کنترل بیماری ها، مسمومیت ها و سایر مشکلات بهداشتی دارند، ابراز کرد: چند 
سالی است که به دلیل تکمیل نشدن ساختمان فنی دامپزشکی در استان و محدود 
بودن فضای آزمایشگاهی، فعالیت های علمی و تحقیقاتی دامپزشکی در استان با 

محدودیت مواجه شده است.
وی با تأکید بر اینکه این کمبود فضا باعث شده که بسیاری از آزمایش ها و تجزیه  
و تحلیل های ضروری در استان امکان پذیر نباشد، بیان کرد: در نتیجه نمونه ها برای 
بررسی و تجزیه  و تحلیل های بیش تر باید به استان های دیگر منتقل شوند که این 

خود هزینه های زیادی را به همراه دارد.
وی اضافه کرد: همچنین این تأخیر در ارسال نمونه ها و دریافت نتایج باعث می شود 
که تصمیم گیری های مرتبط با کنترل بیماری ها و قضاوت در مورد محموله های 
فرآورده های پروتئینی دامی با تأخیر مواجه شود و احتمال وقوع مشکلات بهداشتی 
یا اقتصادی افزایش یابد. مدیرکل دامپزشکی استان زنجان با بیان اینکه این وضعیت 
نه تنها بر فرآیندهای مدیریتی تأثیر منفی می گذارد بلکه موجب افزایش هزینه ها 
و فشار بر منابع موجود نیز می شود، ادامه داد: به همین دلیل ضروری است که 
ساخت و تکمیل ساختمان فنی آزمایشگاه دامپزشکی استان هرچه سریع تر انجام 
گیرد تا این مشکل اساسی حل شود. حاج کاظمی اضافه کرد: امید است با حمایت 
و همکاری مسئولان، این پروژه در سال جاری تکمیل شود و بتوانیم با ایجاد فضای 
آزمایشگاهی مناسب، به سرعت به نیازهای علمی و اجرایی این حوزه پاسخ دهیم و 

از وقوع مشکلات بهداشتی و اقتصادی در آینده جلوگیری کنیم.

ایسنا/ اداره کل حقوقی قوه قضاییه به سوالی درباره استفاده از مرخصی استعلاجی 
روزانه و ساعتی پاسخ داده است که متن سوال و پاسخ آن را می خوانید:

در قانون مدیریت خدمات کشوری مصوب ۱۳86 با اصلاحات بعدی در خصوص تعلق 
مرخصی استعلاجی به کارکنان رسمی دستگاه قضایی صرفاً از مرخصی استعلاجی 
روزانه نام برده شده که عندالاقتضاء در خصوص بیماری های صعب العلاج تا چهار 
ماه و بیش از آن با تشخیص پزشک معتمد دستگاه قابل استفاده است و از مرخصی 
استعلاجی ساعتی ذکری به میان نیامده است. در مواردی که مستخدم رسمی،  دچار 
بیماری مزمن و ناشناخته )مانند تومور کاذب مغزی( باشد و به تأیید کمیسیون 
پزشکی، فعالیت اندک برای وی تجویز شده باشد؛ بدون آنکه از کار افتاده کلی تلقی 
شود و قادر به حضور تا پایان ساعت اداری نباشد؛ اولاً، قانونگذار در ارتباط با حل 
مشکل چه تدبیری اندیشیده است؟ ثانیاً، در صورت سکوت قانون در این گونه موارد، 
تکلیف دستگاه چیست؟ ثالثاً، آیا نظریه کمیسیون پزشکی دستگاه ذی ربط در مورد 

مستخدم بیمار به شرح پیش گفته، مجوزی برای کاهش ساعت کاری است؟
نظریه مشورتی اداره کل حقوقی قوه قضاییه:

»قانون گذار در تبصره ۲ ماده 84 قانون مدیریت خدمات کشوری مصوب ۱۳86 با 
اصلاحات بعدی و تبصره ماده 48 قانون استخدام کشوری مصوب ۱۳45 با اصلاحات 
بعدی در غیر مورد بیماری های صعب العلاج سقف مرخصی استعلاجی در سال را 
حداکثر به مدت چهار ماه تعیین کرده است؛ هیأت وزیران نیز در آیین نامه مرخصی ها 

مصوب ۱۳46/7/۲۲ با اصلاحات و الحاقات بعدی بر این حکم تصریح و مقررات آن را 
تبیین کرده است؛ این حکم قانونی ناظر بر فرض غالب و شایع حدوث بیماری است 
که نیازمند استفاده از مرخصی به صورت کامل و روزانه است؛ بنابراین، در فرضی که با 
تأیید پزشکی قانونی وضعیت مستخدم به گونه ای است که باید از مرخصی استعلاجی 
ساعتی برخوردار شود، به نظر می رسد منعی در استفاده از این مرخصی تا سقف مد 
نظر مقنن در طول سال وجود ندارد؛ بویژه آنکه هدف مقنن از تصویب و پیش بینی 
چنین مقرره ای، حمایت از مستخدمینی است که وضعیت بیماری آنها مانع از انجام 
خدمت آنان است )ماده 48 قانون استخدام کشوری مصوب ۱۳45 با اصلاحات بعدی( 
و چنانچه این ملاک در مورد مستخدمین نیازمند مرخصی استعلاجی ساعتی نیز 

وجود داشته باشد، اعطای این مرخصی به آنان، بلامانع به نظر می رسد.«
 ماده 84 قانون مدیریت خدمات کشوری که زیر عنوان حقوق و تکالیف کارمندان و 

در فصل دوازدهم این قانون آمده است مقرر داشته است:
ماده 84ـ کارمندان دستگاه های اجرائی سالی سی روز حق مرخصی کاری با استفاده 

از حقوق و مزایای مربوط را دارند.

 حداکثر نیمی از مرخصی کارمندان درهر سال قابل ذخیره شدن است.
تبصره ۱ ـ کارمندان دستگاههای اجرائی می توانند در طول مدت خدمت خود با 
موافقت دستگاه ذی ربط حداکثر سه سال از مرخصی بدون حقوق استفاده نمایند و 
درصورتی که کسب مرخصی برای ادامه تحصیلات عالی تخصصی در رشته مربوط به 

شغل کارمندان باشد تا مدت دو سال قابل افزایش خواهد بود.
تبصره ۲ ـ کارمندان دستگاههای اجرائی طبق گواهی و تأیید پزشک معتمد حداکثر 

از چهار ماه مرخصی استعلاجی در سال استفاده خواهند نمود.
 بیماریهای صعب العلاج به تشخیص وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از 
محدودیت زمانی مذکور مستثنی می باشد و مقررات مربوط در آئین نامه این فصل 

پیش بینی می گردد.
مرخصی  از  استفاده  نظر  از  اجتماعی  تأمین  قانون  مقررات  ـ مشمولین  تبصره ۳ 

استعلاجی تابع همان مقررات می باشند.
تبصره 4 ـ کارمندان زن که همسر آنها در مأموریت بسر می برند می توانند تا پایان 

مأموریت حداکثر به مدت شش سال از مرخصی بدون حقوق استفاده نمایند.

اداره کل حقوقی قوه قضاییه مطرح کرد؛

امکان استفاده کارمندان از مرخصی استعلاجی ساعتی

دهیاری دیزج آباد از توابع بخش مرکزی شهرستان زنجان در نظر دارد تهیه مصالح و اجرای عملیات بهسازی معابر )جدول گذاری،سنگفرش( در این روستا را از طریق برگزاری مناقصه عمومی به پیمانكاران واجد شرایط حقیقی و حقوقی)بومی استان( دارای 
صلاحیت و گواهینامه پیمانكاری در رشته راه و ترابری و یا ساختمان و ابنیه دارای )حداقل رتبه برای اشخاص حقیقی پایه 1 و برای اشخاص حقوقی رتبه 5 بهمراه گواهی صلاحیت ایمنی(  و دو قرارداد مرتبط با اجرای جدول گذاری و سنگفرش ، دیوار 

سنگی در روستا در 3 سال گذشته واگذار نماید لذا از کلیه متقاضیان دعوت می گردد جهت دریافت اسناد مناقصه در موعد مقرر به نشانی مشروحه ذیل مراجعه نمایند.
اطلاعات مناقصه:

1-نوع مناقصه : مناقصه عمومی یک مرحله ای
2-مشخصات مناقصه : 

تهیه مصالح و اجرای عملیات بهسازی معابر روستای دیزج آباد به مبلغ برآورد اولیه  52/470/487/871 ریال طبق مشخصات فنی و بر اساس فهرست بهای راه ، راه آهن و باند فرودگاه سال 1404
3-مدت اجرای عملیات : 3 ماه از تاریخ تحویل زمین یا عقد قرارداد                                                         * 4-محل و مدت دریافت اسناد مناقصه : تا مورخ 1404/02/22 ساعت14:00 درسامانه ستاد - شماره تماس جهت پاسخ به سوالات 02433449004- 09196118209

5-نحوه تامین اعتبار : از محل اعتبارات دهیاری تامین گردیده است.                                               *6-مدت اعتبار پیشنهادها : تا سه ماه بعد از آخرین روز تسلیم )بارگذاری( پیشنهادها 
7-مهلت تسلیم )بارگذاری( پیشنهادها : تا مورخ 1404/03/03 ساعت14:00 درسامانه ستاد                *8-محل تسلیم پیشنهادها سامانه ستاد و ضمانت نامه دبیرخانه بخشداری مرکزی زنجان می باشد. 

9- سپرده شرکت در مناقصه : پنج درصد مبلغ برآورد اولیه برابر با 393/524/623/2  ریال که به صورت ضمانت نامه بانكی معتبر به مدت سه ماه از تاریخ آگهی اول و به نفع دهیاری دیزج آباد و برای سه ماه دیگر قابل تمدید بوده و باید به صورت فیزیكی و در پاکت دربسته 
و مهر و امضا شده در مدت قبول پیشنهادها به دبیرخانه بخشداری مرکزی ارائه شود.

10-میزان تضمین حسن انجام تعهدات به مبلغ 10 درصد مبلغ پیشنهادی می باشد که پس از تحویل موقت پروژه و با تایید کارفرما استرداد خواهد شد.
11-در صورتی که برندگان اول، دوم و سوم مناقصه )هر کدام 10 روز از اعلام دهیاری( حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده شرکت در مناقصه آنان ضبط و وصول خواهد شد.

12-نام و نشانی مناقصه گزار: دهیاری دیزج آباد واقع در شهرستان زنجان ، بخش مرکزی ، روستای دیزج آباد   
13-زمان و محل بازگشایی پاکتهای مناقصه : مورخ 1404/03/04 ساعت 00:09  در محل بخشداری مرکزی زنجان 

14-تمام اسناد مناقصه، از جمله این دعوت نامه باید به مهر و امضای مجاز تعهد آور پیشنهاد دهنده برسد.    * 15-یک نسخه کپي از اساسنامه و نسخ روزنامه رسمي مربوط به تأسیس شرکت و تغییرات بعدي ارائه گردد.
16- یک نسخه کپی از رتبه بندی معتبر ارائه گردد.

17- ارائه قیمت پیشنهادی بر اساس فهرست بهای راه ، راه آهن و باند فرودگاه سال 1404 و به عدد و حروف نوشته شود ، قیمتهای پیشنهادی قلم خورد شده و لاک خورده نوشته شده باشد رد خواهد شد.
18- برنده مناقصه موظف است پروژه را بیمه تمام خطر پیمانكاران و مسئولیت مدنی )بیمه حوادث در قبال کارگران و کارکنان( نماید و مبحث 12 مقررات ملی ساختمان و قوانین کار و بیمه تامین اجتماعی را رعایت نماید .

19-عقد قرارداد این مناقصه تابع شرایط عمومی پیمان )پیوست  بخشنامه  شماره 54/842-102/1088 مورخه 3/3/ 78 هیات دولت یا معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی ریاست جمهوری( می باشد و پیمان فاقد تعدیل می باشد.
20- به این قرارداد هیچگونه تعدیل آحاد بها و ما به التفاوت مصالح و ارز و امثالهم که پیش از قرارداد و یا پس از آن ابلاغ شده باشد و یا می گردد تعلق نمیگیرد.

21- شرکت کنندگان در مناقصه به شرط رعایت سقف مجاز انجام عملیات عمرانی می توانند در مناقصه شرکت نمایند.
22- شرکت در مناقصه و دادن پیشنهاد به منزله قبول شروط و تكالیف آیین نامه مالی دهیاری می باشد.

23-کلیه پیمانكاران شرکت کننده در مناقصه می بایست دارای صلاحیت راه و ترابری و یا ساختمان و ابنیه )حداقل رتبه برای اشخاص حقیقی پایه 1 و برای اشخاص حقوقی رتبه 5 بهمراه گواهی صلاحیت ایمنی( باشند و تصویر 2 قرارداد اخیر مرتبط با پروژه در 3 سال گذشته 
و تاییدیه کارفرمایان قبلی مطابق فرم پیوست و صورتجلسه تحویل موقت و قطعی پروژه را به همراه سایر مدارک جهت بررسی در کمیسیون معاملات ارائه نمایند. در غیر این صورت دهیاری در بررسی پیشنهاد قیمت آنها مختار خواهد بود.

24-کلیه کسورات قانونی )بیمه و مالیات( برعهده پیمانكار می باشد و پیمانكارانی که مشمول مالیات بر ارزش افزوده میباشند مدارک معتبر ثبت نامی خود را ضمیمه اسناد نمایند.
25-دهیاری به پیشنهادات فاقد امضا، مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از تاریخ انقضا مدت زمان مقرر در فراخوان واصل شود ترتیب اثر نخواهد داد.

26- صرفا اسناد پاکت های پیشنهاد )ب( و )ج( دارای امضای الكترونیكی مورد پذیرش است. در جلسه بازگشایی پاکت های )ب( و )ج(، اسناد فیزیكی)کاغذی( و اسناد فاقد امضای الكترونیكی)دارای مهر گرم( به هیچ وجه مورد پذیرش نیست.
۲۷-کلیه هزینه های مربوط به سامانه ستاد و روزنامه و ... مربوط به مناقصه پس از بازگشایی اسناد به عهده برنده مناقصه خواهد بود.

شناسه آگهی:۱۹2۳۱۶۹   )) آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای ((                                         
نوبت اول

 

معاون عمرانی استاندار زنجان :
زنجانی ها مرز مهران و تمرچین را برای پیاده روی 

اربعین انتخاب می کنند

فارس/  مسعود بیات متش، معاون عمرانی استاندار زنجان در نخستین جلسه 
ستاد اربعین استان که در سالن جلسات استانداری با بیان اینکه یکی از اهداف 
اصلی این کمیته زیرساخت، تسهیلگری و ارائه خدمات به زائران اربعین حسینی 
است، اظهار داشت: بیشترین مرز مورد مراجعه شهروندان زنجان و سایر استان های 
شمال غربی برای عزیمت به زیارت و پیاده روی اربعین مرز مهران و تمر چین 
بر اساس رویه های سال های  اینکه  بیان  با  استاندار زنجان  است.معاون عمرانی 
گذشته، بیشترین وظایف پشتیبانی بر عهده شهرداری زنجان است، افزود: تأمین 
و پشتیبانی ماشین آلات در این ایام بر عهده شهرداری خواهد بود، ضمن اینکه 
شهرداری زنجان نیز پیش بینی های لازم را برای ارائه خدمات هرچه بهتر به زائران 

خواهد داشت.
ناوگان  تأمین  و  استان  در  مواصلاتی  محورهای  ایمن سازی  اینکه  بیان  با  وی 
حمل ونقل بر عهده اداره کل حمل ونقل جاده ای استان زنجان است، بیان داشت: 
باتوجه به اهمیت دو محور اصلی زنجان-بیجار و قیدار-همدان، ضروری است از 
ظرفیت ها و منابع این ایام به بهترین شکل استفاده شود. همچنین در ادامه این 
جلسه محسن سهندی، جانشین فرمانده سپاه انصارالمهدی )عج( استان زنجان با 
بیان اینکه ما در دو حوزه اصلی از جمله رفاهی و امنیتی فعالیت می کنیم، اظهار 
داشت: چندین سال است گروه های جهادی تخصصی اقشار بسیج، چه در داخل 

کشور و چه در عراق، با جدیت مشغول خدمت رسانی هستند.
جانشین فرمانده سپاه انصارالمهدی )عج( استان زنجان با بیان اینکه امسال طراحی 
و تهیه بسته های فرهنگی ویژه زائران خارجی عبوری از استان زنجان، شامل معرفی 
استان، اشتراکات عقیدتی و مذهبی، و ظرفیت های مشترک با سایر کشورها در 
دستور کار است، افزود: این بسته ها با هماهنگی استان های هم جوار تهیه و هنگام 
تحویل گیری یا تحویل دهی زوار به دیگر استان ها، در اختیارشان قرار می گیرد.در 
ادامه باقر سپهری، مدیرکل امنیتی، انتظامی، اتباع و مهاجرین خارجی استانداری 
زنجان گفت: سال گذشته 4۳ هزار و ۹۰۰ زایر در استان از طریق سامانه سماح 
برای پیاده روی اربعین ثبت نام کردند و حدود 85 درصد از این زایران مرز مهران 

را برای تردد انتخاب کردند.
همچنین محمد اسماعیلی، رئیس ستاد بازسازی عتبات عالیات استان زنجان از 
آمادگی ۳4 موکب این استان برای خدمات رسانی در ایام پیاده روی اربعین خبر داد 
و گفت: حدود ۳۰ مورد از این موکب ها در کشور عراق خدمات اسکان و تغذیه را 

به زایران در کشور ارائه می دهند.



77روز��دو شنبه   ۱۵   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۴۳ ورزش

و  دستمزدها  بحث  همیشه  معتبر،  لیگ های  در  به ویژه  ورزش،  دنیای  در  مهر/ 
قراردادهای بازیکنان یکی از داغ ترین موضوعات است. اما در والیبال ایران، به ویژه 
افزایش  به بحران تبدیل شده است.  این موضوع در سال های اخیر  برتر،  در لیگ 
غیرمتعارف دستمزدها در شرایطی که بسیاری از باشگاه ها با محدودیت های مالی 
جدی روبه رو هستند، پرسش های زیادی را در مورد سلامت مالی لیگ، رقابت پذیری 

و آینده آن به وجود آورده است.
افزایش بی سابقه دستمزدها

برخی مربیان لیگ برتری معتقدند لیگ برتر والیبال ایران در مرحله مقدماتی هنوز 
به سطح رقابت های حرفه ای نزدیک نشده و جذابیتی پایینی دارد و در مرحله پلی 
آف است که لیگ حساسیت و جذابیت بالایی دارد، اما با وجود این مسئله بازیکنان 
با مبالغ نجومی دردسر زیادی برای مدیران باشگاه ها به وجود آورده اند و این موضوع 
امسال شرایط را سخت تر کرده است. برخی بازیکنان کم نام و نشان که قرارداد فصل 
گذشته شان ۲ تا 4 میلیارد بوده حالا پیشنهادهای ۱۰ تا ۱5 میلیاردی به باشگاه ها 

می دهند و این رقم از سوی برخی بازیکنان به ۲۰ میلیارد هم رسیده است.
در این میان برخی اهالی والیبال هم یکی از عواملی که باعث رشد بی رویه قراردادها در 
این فصل شده را دعوت بیش از 4۰ بازیکن به اردوی تیم ملی والیبال ایران از سوی 
آندره آ پیاتزا، سرمربی ایتالیایی تیم ملی می دانند. بازیکنانی که شاید هنوز در لیست 
نهایی تیم ملی قرار نگرفته اند، به اعتبار دعوت به اردو خود را ملی پوش می دانند و 
این وضعیت باعث شده تا برخی بازیکنان درخواست های مالی غیرمنطقی و بسیار بالا 

داشته باشند.
وادی سرمربی تیم والیبال طبیعت جز مربیانی است که اعتقاد دارد دعوت از 4۰ 
گفت:  مهر  به خبرنگار  باره  این  در  و  قراردادها شده  قیمت  افزایش  باعث  بازیکن 
»دعوت 4۰ بازیکن باعث شده بازار قراردادها دچار تورم شود. بازیکنان با اتکا به عنوان 
ملی پوش، دستمزدهای چند برابری مطالبه می کنند. من به مسئولان گفتم که این 
دعوت گسترده باعث شده تا قیمت ها بالا برود و بازیکنی که سال گذشته مبلغ معقولی 

دریافت می کرد، اکنون سه تا چهار برابر آن مبلغ را مطالبه می کند.«
نارضایتی باشگاه ها و سرمربیان

تقی ذکایی، سرمربی تیم والیبال مهرگان نور که فصل گذشته اولین تجربه خود در 
لیگ برتر را پشت سر گذاشت، در گفتگو با خبرنگار مهر درباره افزایش دستمزدها 
اظهار داشت: »متأسفانه رقم هایی که برخی بازیکنان مطرح می کنند بسیار غیرمتعارف 
است. به عنوان مثال، بازیکنی که سال گذشته ۲ میلیارد تومان مبلغ قراردادش بوده، 
امسال درخواست ۱۰ میلیارد دارد. این ارقام اصلًا منطقی و طبق قانون نیست. با توجه 
به این شرایط مدیرعامل باشگاه مهرگان نور تصمیم گرفته به جای تمرکز بر جذب 
بازیکنان گران قیمت، به جوانان فرصت دهد. امیدواریم امسال هم در لیگ بمانیم و 

همچون سال گذشته شگفتی ساز باشیم.«
این صحبت های ذکایی بیانگر دغدغه های بسیاری از باشگاه ها است که با افزایش 
بی سابقه دستمزدها، برای ادامه حضور در لیگ با مشکلات مالی جدی مواجه شده اند. 
او علت این مسائل را عدم شفافیت مدیران باشگاه ها می داند و می گوید: »معتقدم که 
رقم قراردادها باید متعارف باشد تا باشگاه ها بتوانند آن را پرداخت کنند. متأسفانه 
مدیرعامل ها شفاف عمل نمی کنند و به همین خاطر مشکلات به وجود می آید. اگر هر 

باشگاه به طور شفاف قرارداد ببندد، این مسائل به وجود نمی آید.«
پیشنهادات برای ساماندهی وضعیت

قراردادهای  مورد وضعیت کنونی  یزد، در  باشگاه شهداب  امیر شرافت، مدیرعامل 
بازیکنان گفت: »وقتی وارد بازار نقل و انتقالات شدیم، با اعداد و ارقام شوکه کننده ای 
روبرو شدیم، که بیشتر از سمت بازیکنان جوان بود. بازیکنانی که در گذشته شاید 
قراردادهای یک میلیاردی می بستند، اکنون درخواست های غیرمنطقی دارند. این 
روزها قراردادهای چند میلیاردی از جمله پیشنهادات غیرمنطقی است که بازیکنان 

جوان ارائه می دهند.«
وی در ادامه به شرایط ویژه باشگاه های خصوصی اشاره کرد: »ما یک باشگاه خصوصی 
هستیم، نه دولتی و نه نیمه خصوصی. بودجه مان محدود است و به جای اینکه به دنبال 
جذب بازیکنان با قراردادهای کلان برویم، مجبوریم از اسپانسرها یا فروش بازیکنان 
برای تأمین بودجه استفاده کنیم. این شرایط بازار را برای ما بسیار سخت کرده است.«

شرافت پیشنهاد داد که برای جلوگیری از افزایش بی رویه دستمزدها، باید نظارت 
بیشتری صورت گیرد و در این رابطه گفته است: »بسیاری از باشگاه ها از این وضعیت 
ناراضی هستند و ما حتی پیشنهاد تشکیل اتحادیه باشگاه ها را داده ایم تا اختیارات 

تصمیم گیری در زمینه قراردادها به باشگاه ها داده شود.«
نوسانات اقتصادی و تأثیر آن بر قراردادها

غلامرضا مومنی مقدم، سرمربی تیم صنعتگران امید، نیز با تأکید بر وضعیت نگران کننده 
قراردادها می گوید: »هزینه ها نسبت به سال گذشته بیشتر شده و برخی قراردادها واقعاً 
بالاست. برخی ارقام منطقی هستند، اما برخی دیگر نه. البته حق بازیکنان برای داشتن 
قراردادهای خوب کاملًا قابل درک است، زیرا این شغل آن هاست و زندگی شان به آن 

وابسته است.«
او همچنین به موضوع دعوت بازیکنان به اردوهای تیم ملی اشاره کرد و تصریح کرد: 
»دعوت به اردو به تنهایی نباید به عنوان یک امتیاز در قراردادها مطرح شود. بازیکنی 
که در تیم ملی جوانان حضور دارد، باید در لیست نهایی باشد تا واقعاً بتواند در مذاکرات 
قراردادی تأثیرگذار باشد. هزینه ها نسبت به سال گذشته بیشتر شده و برخی قراردادها 

واقعاً بالا رفته است.
البته حق بازیکنان برای داشتن قراردادهای خوب کاملًا قابل درک است، چون این 
شغل آنهاست و زندگی شان به آن وابسته است. قراردادها باید بر اساس کیفیت لیگ و 

جایگاه تیم ها در لیگ کشور تنظیم شود.
برخی ارقام به نظر می رسد که حبابی باشند، اما به محض اینکه نفرات نهایی تیم ملی 
مشخص شوند، بسیاری از این اعداد و صحبت ها اصلاح خواهند شد. فقط دعوت به 
اردو به تنهایی نباید به عنوان یک امتیاز در قراردادها مطرح شود. بازیکنی که در تیم 
ملی جوانان حضور دارد، باید در لیست نهایی باشد تا واقعاً بتواند در مذاکرات قراردادی 

تأثیرگذار باشد.«
عبدالرضا علیزاده سرمربی تیم والیبال شهرداری ارومیه هم جز مربیانی است که به 

موضوع قراردادهای میلیاردی واکنش نشان داده و در این باره به خبرنگار مهر، گفته 
است: »در حال حاضر ارقامی که در بازار نقل و انتقالات می شنویم، خیلی عجیب و 
غریب هستند. به طور مثال رقم میلیاردی و غیرمتعارف برای جذب والیبالیست ها 

مطرح شده که این موضوع می تواند تأثیر زیادی بر لیگ ما داشته باشد.
 البته من به شخصه معتقدم که هر بازیکنی که پول می گیرد، حقش است، اما در 
بعضی موارد این ارقام خیلی غیرمتعارف هستند. نه اینکه بخواهم بگویم بازیکنان 
نباید پول بگیرند، بلکه معتقدم که هر ورزشکاری هر چقدر که می گیرد، حق اوست.«

علیزاده همچنین به راه حل های این موضوع اشاره می کند و می گوید: »برای پیشرفت، 
باید نگاه مان را تغییر دهیم و به سمت جذب بهترین بازیکنان دنیا حرکت کنیم. ما 
نمی توانیم فقط به فکر صادر کردن بازیکنان باشیم؛ باید تلاش کنیم که بازیکنان 

خارجی با کیفیت به لیگ مان بیایند تا لیگ مان پویاتر و رقابتی تر شود.«
حمایت فدراسیون و بی توجهی باشگاه ها

میلاد تقوی، رئیس فدراسیون والیبال ایران، نیز در گفتگو با خبرنگار مهر به این 
موضوع قراردادهای غیرمتعارف در لیگ والیبال واکنش نشان داد و در این رابطه 
گفت: »متأسفانه برخی از قراردادهای بازیکنان در لیگ برتر خارج از قاعده و چارچوب 
افزایش پیدا کرده اند و این وضعیت اصلًا مورد تأیید ما نیست. سال گذشته هم به این 
موضوع اشاره کردم که فدراسیون به تنهایی نمی تواند جلوی این روند را بگیرد. ما در 
سال گذشته از باشگاه ها خواستیم که تا تدوین قانون جدید مذاکرات خود را متوقف 
کنند، اما به محض پایان جلسه، باشگاه ها به کار خود ادامه دادند. اگر باشگاه ها همکاری 

نکنند، فدراسیون به تنهایی نمی تواند این وضعیت را مدیریت کند.«
وقتی  است،  باشگاه ها  همکاری  موضوع  »اصل  است:  کرده  تأکید  باره  این  در  وی 
باشگاه ها بدون هیچ قاعده و قانونی با بازیکنان شروع به مذاکره می کنند و آن ها هم 
رقم عجیب و غریب می دهند و توافق هم صورت می گیرد در نهایت این بازار روز به 

روز برای عده ای داغ تر می شود.
 اگر باشگاه ها همکاری لازم را انجام می دادند در چارچوب قوانین خاصی می توانستیم 

موضوع قراردادها را مدیریت کنیم.
 به هر حال هیچ کس از پول بدش نمی آید و برخی از بازیکنان هم از این فضا استفاده 
می کنند. واقعاً اگر باشگاه ها همکاری نکنند، نمی توانیم جلوی این موضوع را بگیریم. 

امیدوارم باشگاه ها امسال همکاری بیشتری با فدراسیون داشته باشند.«

قرارداد والیبالیست ها هم سرسام آور شد؛

 پرش جوانان از روی قیمت بزرگان!

همشهری/  سرانجام هواداران تراکتور به آرزوی دیرین خود رسیدند و این تیم را بر 
بام فوتبال ایران دیدند. از هفته ها قبل تر بوی قهرمانی تراکتور به مشام می رسید و 
در نهایت هم این تیم در فاصله ۲بازی تا پایان فصل جام را به خانه برد. بی گمان 
چنین موفقیتی تحت تأثیر تنها یک عامل نیست. تراکتور در این فصل تیم خوب، 
پرستاره و متوازنی داشت و از سوی دیگر از ضعف ها و مشکلات سایر رقبا هم سود 
برد. سرخپوشان تبریزی تقریبا در سراسر لیگ بیست وچهارم کیفیت فنی شان را حفظ 
کردند و در نهایت به چیزی که حق شان بود رسیدند. در این میان اما حتما باید اشاره ای 
ویژه به شخص دراگان اسکوچیچ داشت؛ مربی کرواتی که بعد از تحمل بی مهری و 
جفا در تیم ملی، با نشاندن تراکتور بر قله فوتبال ایران حقانیتش را به بهترین شکل 

ممکن نشان داد.
داستان یک جفاکاری

به طور خودکار، خیلی ها بعد از قهرمانی اسکوچیچ با تراکتور، یاد معامله ای افتادند که 
در تیم ملی با او شد. پس از آنکه مارک ویلموتس - سرمربی محبوب و منتخب مهدی 
تاج- با ۲شکست عجیب برابر بحرین و عراق تیم ملی ایران را در آستانه حذف از مرحله 
پیش مقدماتی جام جهانی قرار داد، دراگان اسکوچیچ به عنوان صاحب جدید نیمکت 
این تیم معرفی شد. صادقانه باید گفت که این انتخاب در آن زمان محل بحث بود و 
خیلی ها را شگفت زده کرد، اما عملکردی که اسکوچیچ روی نیمکت تیم ملی ارائه داد، 
همه بحث ها را به پایان رساند. او در ماموریتی بسیار دشوار و در شرایطی که مسابقات 
باقیمانده از مرحله پیش مقدماتی در گرمای خردادماه به طور متمرکز در منامه برگزار 
می شد، همه رقبا و ازجمله بحرین و عراق را شکست داد و تیم را به مرحله بعد رساند. 
پس از آن هم او موفق شد با تیم ملی سریع ترین صعود تاریخ ایران به جام های جهانی 
۳۲تیمی را رقم بزند. همه اینها در حالی بود که شاید دستمزد دراگان در تیم ملی، 
یک دهم هزینه تراشی ویلموتس هم نمی شد. در شرایط معمول، قاعدتا باید از چنین 
مربی موفقی حمایت می شد، اما آنچه در عمل اتفاق افتاد، کاملا برعکس بود. مهدی 
تاج به فدراسیون بازگشت و در نخستین ماموریتش با پایین کشیدن اسکوچیچ، بار 
دیگر کارلوس کی روش را روی نیمکت تیم ملی نشاند. نتیجه آن سیاست هم که در 

جام جهانی۲۰۲۲مشخص شد و نیازی به تکرار نیست!
چه ملامت هایی...

ناسپاسی در قبال اسکوچیچ تنها به عزل او از تیم ملی محدود نمی شد، چه اینکه مربی 
کروات در دوران کارش هم طعنه و تحقیرهای زیادی را تحمل کرد. برخی هواداران 
فوتبال که به هر دلیلی با این مربی زاویه داشتند یا کارلوس کی روش به سلیقه شان 
البته کارشناسان،  نزدیک تر بود، اسکوچیچ را »مربی خونه به خونه« می نامیدند و 
منتقدان و تعداد زیادی از رسانه ها هم از کورس سرکوفت زدن به این مربی عقب 
نمی ماندند. به یاد بیاوریم که جواد نکونام در قامت سرمربی فولاد چگونه در واکنش 
به شایعه حضورش در کادرفنی تیم ملی به عنوان دستیار دراگان گفت: »اگر بر عکس 
باشد، منطقی تر است!« مجموعه اینهاست که باعث می شود قهرمانی اسکوچیچ با 
تراکتور، معنایی فراتر از یک فتح جام عادی داشته باشد، حتی بیشتر از شکسته شدن 

یک طلسم 5۰ساله. این موفقیت برای دراگان، رنگ و بوی انتقام داشت...

ایسنا/  دلسا شیخی و هلیا کاظمی به ترتیب توانستند مقام های اول و دوم این 
مسابقات را کسب کنند. مسابقات تیراندازی با کمان قهرمانی کشور در رده سنی 
نونهالان روز گذشته با حضور کمانداران نونهال سراسر کشور به میزبانی استان 
از  زنجان  استان  نمایندگان  رقابت ها  این  برگزار شد. در  اراک  مرکزی در شهر 
شهرستان خرمدره متشکل از چهار کماندار به نام های دلسا شیخی، هلیا کاظمی، 

آناهل سیزم و بنیامین امیرلو با سرمربیگری شاهپوررضا کاظمی حضور داشتند. 
در پایان این مسابقات، دلسا شیخی و هلیا کاظمی به ترتیب توانستند مقام های اول 

و دوم این مسابقات را کسب کنند.

تسنیم/  زمانی نام هایی از ورزشکاران زنجانی را دیدیم که در میادین آسیایی و 
جهانی خوش درخشیده و پرچم ایران اسلامی را به اهتزاز درآوردند اما وقتی از 
دنیای حرفه ای آن ورزش خداحافظی کردند نتوانستیم جایگزینی در آن سطح 

برای آن ورزشکار تربیت و معرفی کنیم.
استعدادیابی و کارهای زیربنایی در ورزش شعار همیشگی مدیران ورزشی در کشور 
و استان بوده اما به دلیل پاسخگویی به افکار عمومی به نتیجه گرایی کوتاه مدت 
روی آورده اند و یا عمر مدیریتی در ورزش کشور آنقدر پایین است که  مجال این 
نوع کارها را به مدیران نمی دهد. اینکه در کاراته نتوانستیم بلافاصله ورزشکاری در 
سطح برادران روحانی معرفی کنیم و یا اینکه در کشتی بعد از میثم نصیری کسی 
در این سطح برای رده بزرگسالان نداریم و اینکه نتوانستیم جایگزینی در سطح 
محسن محمدسیفی در ووشو داشته باشیم، همگی نشان از نبود برنامه منسجم 
در استعدادیابی اصولی و مدون در ورزش استان است. حال که سرپرست جدید 
اداره کل ورزش و جوانان استان زنجان با حواشی زیاد بالاخره انتخاب و معرفی 
شد، باید دید که چه برنامه عملیاتی در بحث استعدادیابی ورزش استان دارد. باید 
دید که اسلام محمدی پور که دارای تحصیلات مدیریت ورزشی است چه اندازه 
حوصله کارهای زیربنایی و استعدادیابی دارد تا این تفکر در هیئت های ورزشی نیز 
تزریق شود. باید دید اصلا حکم مدیرکلی وی امضا می شود و یا وی موقت در این 
سمت معرفی شده است. زمانی رشته شنا و واترپلو در زنجان چنان رشدی داشت 
که تعدادی از ملی پوشان، زنجانی بودند اما چند سالی است که روزهای کم فروغ 
این ورزش را در زنجان شاهد هستیم. روزی ورزش دوچرخه سواری ورزشکارانی 
همچون مهدی سهرابی داشت که نماینده ایران در میادین آسیایی، جهانی و 
المپیک بودند اما سوال اساسی این است که ما بلافاصله توانستیم جایگزین سهرابی 
را در این رشته پیدا کرده و تربیت کنیم؟ اکنون در رشته وزنه برداری قهرمانان 
خوبی را تربیت کردیم اما اگر نتوانیم جایگزینی برای این ورزشکاران تربیت کنیم 
، کار اصولی و مدون انجام ندادیم؛ ورزش تکواندو این روزها با معرفی ورزشکارانی 
همچون امیرسینا بختیاری توانسته امیدها را برای داشتن یک ورزشکار در المپیک 
۲۰۲8 زنده کند اما این هوشمندی باید در مدیریت این هیئت وجود داشته باشد تا 
دل خوش تک ستاره ها نباشند و از الان جایگزینی برای چنین ورزشکارانی داشته 
باشند . توجه به ظرفیت های شهرستانی با تقویت زیرساخت ها و هیئت ها می تواند 
در استعدادیابی موثر باشد و نباید تمام تمرکز مدیران به مرکز استان باشد؛ گاهی 
نبود زیرساخت ورزشی در شهرستان ها و روستاها باعث شده تا از استعدادهایی 

غافل شویم که می توانند سالها برای استان افتخارآفرینی کنند .
اینکه یک ورزشکار از یک روستایی در یکی از شهرستان های استان به اردوی تیم 
ملی در رده های پایه دعوت می شود نشان از وجود استعدادهای فراوان در ورزش 
استان است اما توجه به این استعدادها و مدیریت آنها تا رده بزرگسالان کاری است 
که مدیران ورزشی نباید از آن غفلت کنند. ملزم شدن صنایع به حمایت از ورزش 
چالش اساسی سال های قبل تاکنون ورزش استان بوده که امید است استاندار 
زنجان در این زمینه ورود جدی و فعالانه داشته باشد چرا که ایجاد انگیزه در 
نوجوانان و جوانان برای ورود به رشته های مختلف نتایج ارزشمندی هم در ورزش 

و هم در مدیریت آسیب های اجتماعی دارد.

ناکامی ورزش زنجان در جانشین پروری!

طلای مسابقات قهرمانی کشور برگردن 
کماندار زنجانی

برنده بزرگ قهرمانی تراکتور؛ مربی خونه به خونه!

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

آگهی موضوع ماده 3 قانوت و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابرآرای صادره برابر مصوبه شماره 32705/1402 مورخه 1402/02/27 هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت 
ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خدابنده تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضیان ذیل 
آگهی به شرح پلاک های ذیل خریداری از مالک رسمی و یا قرارداد عادی ومبایعنامه لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكیت صادر خواهد شد.  تاریخ انتشار نوبت اول: 1404/01/30 *    تاریخ انتشار نوبت دوم: 1404/02/15 

جواد شفیعی - رئیس ثبت و اسناد واملاک خدابنده

پلاک بخش نام پدر نام ونام خانوادگی  ردیف

98/298 ۵ غلامعلی محسن مرادی ۱

98/299 ۵ غلامعلی محسن مرادی 2

آگهی موضوع ماده 3 قانوت و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابرآرای صادره برابر مصوبه شماره 32705/1402 مورخه 1402/02/27 هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خدابنده تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضیان ذیل آگهی به 
شرح پلاک های ذیل خریداری از مالک رسمی و یا قرارداد عادی ومبایعنامه لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر 

خواهد شد.    * تاریخ انتشار نوبت اول: 1404/01/30  
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1404/02/15 

جواد شفیعی - رئیس ثبت و اسناد واملاک خدابنده

۴3/۵8۱ ۴ هادی خدابنده لو اسماعیل ۱

آگهی موضوع ماده 3 قانوت و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360327005001080 مورخ 1403/06/08 هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ماهنشان تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی آقای محمد نجفیان 
فرزند جانعلی بشماره شناسنامه 821 صادره از ایران در یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 544.8 متر مربع پلاک 2008 فرعی 
از 3- اصلی واقع در بخش 6 زنجان خریداری از مالک رسمی خانم شهربانو سوزگری محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد. 
حمیدرضا ملکی رئیس ثبت اسناد و املاک تاریخ انتشار نوبت اول:1404/01/30* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/15

آگهی موضوع ماده 3 قانوت و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای صادره هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک ایجرود به شرح ذیل مالكیت سید مرتضی میرنعمتی خوئینی فرزند سید حسن به شماره ملی 4280490619 نسبت به ششدانگ 
خریداری به صورت قولنامه عادی در 1 باب عمارت به شرح ذیل محرز گردیده. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر 
خواهد شد. 1-ششدانگ یک باب عمارت مساحت 165.47 مترمربع به پلاک فرعی 1134 از 141 اصلی بخش 5 زنجان واقع در خوئین 

برابر رای شماره 140360327004003526 مورخه 1403/08/03
علی غلامی رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان ایجرود تاریخ انتشار نویت اول:1404/01/31* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/15

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

 برابر رای هیات قانون صدرالاشاره تصرفات مالكانه آقای / خانم سعید و پرویز ایوبی فرزندان صیادعلی هرکدام نسبت 
به سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 2270/09 مترمربع تحت پلاک  605 فرعی از  64 اصلی 
روستای چیر بخش 7 زنجان خریداری از آقای حامد بیات محرز گردید.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضي اعتراضي داشته باشند 
مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت عدم 

وصول اعتراض در مهلت مقررطبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/15* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/30

آگهي فقدان سند
مربوط به درخواست ثبتی شماره C 091404013113585036 140421727006000042 گزارش شماره 

آگهي فقدان سند مالكیت سند مالكیت ششدانگ یكباب ساختمان با مشخصات ذیل: پلاک 176 فرعي از 52- اصلی بخش هشت 
شهرستان طارم شهر/روستا:روستاي رزه بند، نام و نام خانوادگي مالک : حسین حبیبی شماره سریال :سند الف471269/1401- 
صادر و تسلیم گردیده است.مالک ملک با ارائه دو فقره استشهاد مصدق ، مدعي مفقود شدن سند مالكیت به علت جابجایي گردیده 
و تقاضاي صدور سند مالكیت المثني پلاک فوق را برابر ماده 120 آیین نامه قانون ثبت و تبصره هاي ذیل آن نموده است. لذا در 
اجراي ماده مزبور اعلام میگردد چنانچه هرکس مدعي انجام معامله با وجود سند مالكیت نزد خود است بایستي از تاریخ انتشار 
این اگهي ظرف مدت ده روز اعتراض خود را به اداره ثبت طارم تسلیم نماید و رسید اخذ نماید در صورت عدم اعتراض و یا عدم 

ارائه سند مالكیت این اداره مطابق ماده 120 - آیین نامه مزبور نسبت به صدور مالكیت المثني بنام متقاضي اقدام خواهد نمود. 
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طارم-سید موسی الرضا شفیعی تاریخ انتشار : 1404.02.15 

سعید حسنی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک زنجان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
140360327006005142 – 1403/12/16 هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی شهرستان طارم تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی آقای امیر نظری فرزند قربانعلی بشماره شناسنامه 150 صادره از طارم به شماره 
ملی 5399947641 در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 246/76 از مالكیت رسمی ابراهیم روحانی واقع در بخش هشت زنجان شهرستان 
طارم شهر آببر مفروز و مجزا از پلاک 146- اصلی را نموده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند در شهرها از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها 
از تاریخ الصاق آگهی در روستا به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.
سیدرضا شفیعی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان طارم تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/15* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/30

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
سلطانیه تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی خانم لیلا بابائی سنبل آبادی فرزند عباس بشماره شناسنامه 1233 در 1- ششدانگ))یک 
قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت 9909/89 مترمربع پلاک شماره 854 فرعی از 63اصلی2-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی 
کاداستری(( به مساحت 5700/74 مترمربع پلاک شماره 851 فرعی از 63 صلی خریداری از مالک رسمی خانم لیلا بابایی سنبل آبادی 
اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 

بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول :1404/02/15* تاریخ انتشار نوبت دوم :1404/02/30

حمید بابائی رئیس ثبت و اسناد املاک شهرستان سلطانیه
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ایران۸۸

چرا  صف دریافت وام ازدواج 
دوباره طولانی شد؟

نقد تند عباس عبدی به ارسال پیامک های حجاب؛
بیهوده مقاومت نکنید

این سنگر قابل دفاع نیست

یک گزارش محرمانه باعث توقف پتروشیمی 
میانکاله شد 

خبر مهم وزیر رفاه درباره مرحله بعدی
 طرح کالابرگ الکترونیک

خبر 

کوتاه 

از  یکی  میانکاله،  تالاب  کیلومتری   5 در  پتروشیمی  احداث  پروژه  رویداد۲4/ 
پرحاشیه ترین طرح های صنعتی شمال کشور در دهه اخیر به شمار می رود. طرحی 
که با هدف ایجاد اشتغال و توسعه صنعتی در استان مازندران کلید خورد، اما از همان 
ابتدا با مخالفت های شدید زیست محیطی رو به رو شد و تا امروز، همچنان بدون مجوز 
قانونی و معلق باقی مانده است. پروژه پتروشیمی میانکاله در محدوده ای حدود ۱۰۰ 
هکتار از اراضی منابع طبیعی در حاشیه منطقه حفاظت شده میانکاله تعریف شده بود. 
از همان ابتدا، مسئولان سازمان محیط زیست هشدار دادند که اجرای این طرح در 
قالب استاندارد های فعلی پتروشیمی های کشور، آسیب های جبران ناپذیری به طبیعت 

بکر منطقه وارد خواهد کرد.
توسعه استان های شمالی کشور با اصول نوین

در دهه ۱۳6۰، استان های گیلان و مازندران با جمعیتی کمتر از ۳ میلیون نفر، عمدتاً 
بر کشاورزی و گردشگری استوار بودند. اما امروز این جمعیت به بیش از 8 میلیون 
نفر رسیده، در حالی که اراضی کشاورزی به شدت کاهش یافته اند و سواحل و منابع 
دریایی نیز به علت بهره برداری بی رویه، دیگر توان پاسخگویی به نیاز های معیشتی 
مردم را ندارند. وضعیت اشتغال در مازندران بحرانی است. طبق برآوردها، بیش از 
۳۰۰ هزار نفر در این استان بیکار هستند. چنین شرایطی باعث شده بسیاری از 
بومیان برای کسب درآمد راهی پایتخت می شوند ویا در ویلا های تهرانی ها سرایداری 
می کنند و به نوعی »گماشتگان« تهرانی ها می شوند. به همین دلیل، ضرورت ایجاد 
صنایع و شهرک های صنعتی بزرگ در شمال کشور، آن هم با رعایت دقیق ضوابط 

زیست محیطی، به عنوان یک راهکار اساسی مطرح شده است.
چرا پتروشیمی میانکاله مجوز نگرفت؟

به گفته یکی از مقامات اسبق سازمان محیط زیست، »اگر سرمایه گذار پتروشیمی 
میانکاله حاضر بود ۱۰۰ میلیون دلار بیشتر هزینه کند و استاندارد های درجه یک 

اروپایی را پیاده سازی نماید، هیچ مانعی برای صدور مجوز وجود نداشت«.
عیسی کلانتری تاکید کرد »برخلاف اطهار نظر هایی که درباره صدور مجوز از سوی 
محیط زیست در دوره های مختلف مطرح شده، در هیچ دوره ای سازمان محیط 
زیست به پتروشیمی میانکاله مجوز فعالیت نداده است«. اما تلاش برای صرفه جویی 
و کاهش هزینه ها باعث شد که پروژه با طراحی هایی پایین تر از حد استاندارد ارائه 
شود. بنا بر این گزارش، سازمان محیط زیست در دو نوبت بررسی، از صدور مجوز 
خودداری کرده تا جایی که، تجریشی، معاون وقت محیط زیست انسانی، تأکید کرده 
بود که »در مازندران باید بالاترین سطح استاندارد های جهانی رعایت شود، چرا که هر 
گونه آلودگی در این منطقه حساس می تواند منجر به فاجعه ای زیست محیطی شود«.

اما پتروشیمی میانکاله چه استاندار هایی را باید رعایت می کرده 
تا بتواند فعالیت کند؟

فاضلاب  تصفیه  سیستم  نبود  پروژه،  فنی  »مشکلات  جمله  از  استانداردها،  این 
پیشرفته، عدم بهره گیری از آب شیرین کن های مدرن و نبود تمهیدات لازم برای 

جلوگیری از انتشار گاز های آلاینده از دودکش ها عنوان شده است«.
۱5۰۰ شغل سوخت؛ چون کسی حاضر نشد ۱۰۰ میلیون دلار اضافه خرج کند!

طرفداران پروژه میانکاله می گویند که اجرای آن می توانست حداقل برای ۱5۰۰ نفر 
به صورت مستقیم اشتغال ایجاد کند و سالانه بالغ بر ۲5۰ میلیون دلار درآمد ارزی 
به کشور بیاورد. با این حال، کارشناسان هشدار داده اند که در صورت عدم رعایت 
استانداردها، این توسعه می توانست منجر به نابودی زیست بوم منحصر به فرد منطقه و 

از بین رفتن منابع آب و خاک شود.
فعالیت سبز پتروشیمی ها در اروپا

استاندارد های فعالیت صنایع در اروپا بالاتر از آمریکاست. نمونه هایی در اروپا نشان 
می دهد که می توان صنایع آلاینده را نیز با رعایت کامل ضوابط در داخل شهر ها 
ساخت، اما این نیازمند تعهد کامل به رعایت قوانین زیست محیطی است؛ تعهدی که 
در پروژه میانکاله مشاهده نشد. به طور مثال در شهر »وین« پتروشیمی و صنایعی 
مانند کارخانه های سیمان و فولاد فعالند، اما با رعایت بالاترین استاندار ها تا آسیبی 

به محیط زیست وارد نشود.

اعتماد/ عباس عبدی فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اینکه قرار بوده در جلسه 
دیروز سران قوا درباره ارسال پیامک های حجاب تصمیم گیری شود؛ به انتقاد از 
رویه موجود برای ترویج حجاب پرداخت و نوشت: »من کاری به تحولات مربوط 
به حجاب نزد زنان و جامعه ندارم ولی ۳۰ سال پیش مطالعه ای در این باره کردم 
و با توجه به متغیر های اصلی جامعه توضیح دادم که دیر یا زود وضعیت حجاب 
به گونه ای خواهد شد که حفظ آن به عنوان خط قرمز و با اتکا به حمایت مردم 

ممکن نخواهد بود.«
پیشه  را  این سوال که »دولت ها در چنین شرایطی چه سیاستی  با طرح  وی 
می کنند؟« نوشت: »یا با این تحول و تغییر همراهی می کنند تا بلکه تشدید نشود، 

یا آنکه سفت و سخت جلوی آن می ایستند. 
ایستادگی مثل همان حفظ سنگر غیر قابل دفاع است، که دیر یا زود فرو می ریزد، 
در نتیجه سنگربانان را دچار هزیمت می کند. زیرا وضعیت به مرحله ای می رسد که 
بسیاری از مدافعان معتقد می شوند که این سنگر قابل دفاع نیست و مقاومت را 
بی فایده می دانند و آن را ترک می کنند و حتی به جبهه مقابل می پیوندند، همین 
امر وضعیت دفاعی سنگر را ضعیف تر می کند. در عمل هم قانون موجود حجاب 

قابل اجرا نیست، مصوبه جدید هم خطرناک تشخیص داده شده است.«
وی تاکید کرد: »تنها راه در برابر حکومت این است که خطوط قرمز خود را از دل 
مردم بیرون آورد. خطوط قرمز یعنی مواردی که عبور از آن جرم است. این باید به 
خواست مردم گره بخورد. جابه جا شدن آن نیز فراتر از قدرت من و شما است و باید 
به آن احترام گذاشت و آن را به رسمیت شناخت. مقاومت در برابر خواست جامعه 
جز شکست در شکل هزیمت نتیجه دیگری ندارد. ولی تعامل مثبت حکومت با 
جامعه آنان را به اینجا می رساند که خودشان از خطوط قرمز جدید دفاع کنند. 
طرفداران خطوط قرمز کنونی نه تنها در عمل موفق نبوده اند و سنگر ها را از دست 
داده اند، بلکه نه به لحاظ نظری هیچ ایده روشنی در دفاع از این سنگر ها و خطوط 
قرمز دارند و نه در عمل هیچ راهبرد و تاکتیک اثربخشی را پیشنهاد می کنند. نتیجه 

این سیاست ها از پیش روشن است. بدون تردید.«
عبدی در بخشی از این یادداشت نوشت: »اگر خطوط قرمز ناشی از اراده و خواست 
مردم باشد، در اغلب موارد متغیر و تحول پذیر است، چون ارزش های اجتماعی و 
فهم ما از مسائل در حال تحول است. بنابراین اصطلاحاً ناموسی کردن خطوط قرمز 

ما را به بن بست می رساند.«

صاحب خبر/  احمد میدری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره توزیع کالابرگ 
و در چه  داده خواهد شد  کارگران  به  نوبت  اینکه چند  و  کارگران  به  الکترونیکی 
دهکهایی تعلق خواهد گرفت، اظهار کرد: آنچه که در بودجه آمده است برای ۳۰ درصد 
ماهانه داده شود ولی بودجه اش باید از محل حذف یارانه ها تامین شود که بعید است 

به این سرعت بتوانیم به حذف یارانه ها برسیم و این کار را انجام بدهیم.
میدری خاطرنشان کرد: ما امیدواریم که مثل سال گذشته منبع جدیدی برایش دیده 
و از صندوق توسعه ملی برداشت شود چون بحث امنیت غذایی و خوراکی مهم است 
و اگر همان یک میلیارد دلار برای ۳۰ درصد داده شود می توانیم 6 ماه را حتما بدهیم 

یعنی برای اینکه بتوانیم در کل سا  بدهیم رقمی معادل ۲ میلیارد دلار نیاز است.
عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس، با بیان اینکه متاسفانه دولت در 
اجرای کالابرگ الکترونیکی به گونه ای عمل کرده که برخی افرادی که باید از خدمات 
این بخش بهره مند شوند از خدمات این بخش محروم شده اند،گفت:دولت نسبت به 

نحوه دهک بندی ها تجدیدنظر کند.
علی حدادی در انتقاد به نحوه اجرای مصوبه مجلس توسط دولت در خصوص ارائه 
کالابرگ الکترونیکی، گفت: ارائه کالابرگ الکترونیکی مصوبه مجلس بوده که دولت باید 
دقت لازم در اجرای آن را داشته باشد تا حقی از هیچ کدام از اقشار کم درآمد و متوسط 
جامعه تضییع نشود. نماینده مردم ساوجبلاغ، نظرآباد، طالقان و چهارباغ در مجلس 
شورای اسلامی، تصریح کرد: متاسفانه دولت در اجرای این مصوبه با لحاظ دهک بندی 
اقشار مختلف جامعه به گونه ای عمل کرده است که برخی افرادی که باید از خدمات 
این بخش بهره مند شوند همچون برخی افراد فاقد مسکن از لیست دریافت کالابرگ 
الکترونیکی حذف شده اند. این نماینده مردم در مجلس دوازدهم یادآور شد: هم اکنون 
لازم است دولت در جهت تحقق اهداف پیش بینی شده در این مصوبه برنامه ریزی 

دقیقی بخصوص در نحوه درج اطلاعات افراد در سامانه مربوطه داشته باشد.  
عضو هیئت رئیسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: آنچه 
باید در اجرای این مصوبه مورد بازنگری قرار گیرد هم بروزرسانی اطلاعات مندرج در 

این سامانه و هم تجدیدنظر در نحوه دهک بندی ها است.

سال ۱4۰4 چه سالی خواهد بود؟ دولت پزشکیان با 
چه دست اندازهایی روبروست و چه تصمیمات سختی 

را باید در این سال بگیرد؟ 
با  مصطفی هاشمی طبا فعال سیاسی در گفتگویی 
خبرگزاری خبرآنلاین پاسخ های خود به این سوالات 
را مطرح کرده و ضمن آن هشدارها و نگرانی های خود 

را بازگو کرده است.
او نگاهش فراتر از سیاست به چالش ها در حوزه محیط 
زیست و اجتماع و اقتصاد و ....نیز معطوف است اما 
معتقد است ریشه همه مشکلات در کشور سیاست 

است.
به حضور  گریزی  گفت  و  این گپ  در  طبا  هاشمی 
پرتعداد مهاجران افغان در ایران هم زد و گفت؛»در 
حالی که در تهران دولت تاکنون اجازه مسجد اهل 
تسنن  اهل  جمعه  نماز  عبدل آباد  در  نداده،  تسنن 
افغانستانی با چندین هزار افعانستانی برگزار می شود. 
در شیراز نماز عید فطرشان شاید با 5۰ هزار نفر برپا 
می شود. الان این موضوع یک تهدید برای کشور شده 

است.«
مشروح گفتگوبا مصطفی هاشمی طبا، که سابقه حضور 
در دولت های هاشمی و خاتمی را داشته، در ادامه 

بخوانید؛ 
آقای هاشمی طبا! بسیاری معتقدند سال 1۴۰۴ 
هم برای مجموعه کشور و هم دولت را باید سال 
شما  بدانیم.  سخت  تصمیمات  سال  و  سخت 
امسال را چگونه می بینید؟ این تصمیمات سخت 

در چه حوزه هایی باید گرفته شود؟ 
همه تصمیماتی که در کشور گرفته می شود، همدیگر 
بسیاری  از  کنون  تا  ما  می دهد.  قرار  تاثیر  تحت  را 
یا  و  نگرفتیم  را  یا تصمیماتی  بوده ایم؛  غافل  چیزها 
شده  انباشت  این ها  همه  گرفتیم.  بدی  تصمیمات 
است. من اصلا به سیاست خارجی کاری ندارم چون 
موضوع دیگری است. اما در مورد مثلا مسائل زیست 
محیطی یا مواردی که به آینده مرتبط است سال ها 
بد تصمیم گیری شده و عقب افتادگی پیدا کرده ایم. 
از  بهتر  و  بهتر هستیم  از همه  فکر می کردیم  مدام 
همه کار کرده ایم؛ در حالی که اینگونه نیست. بنابراین 

تصمیمات سخت، یکی دوتا نیست.
هم از نظر زیست محیطی، هم از نظر آب، هم خاک و 
... در حال ریزش هستیم. به هرحال این ها باعث ایجاد 
مسائل اجتماعی جدید می شود. مثلا الان مسائلی بین 
یزد و اصفهان و جاهای دیگر وجود دارد. این به خاطر 
تصمیمات نادرستی بوده که همیشه ما گرفتیم و مردم 
هم از آن مطلع نبوده اند. از سمت دیگر تاسیسات مان 
به  و  شده  فرسودگی  و  کهنگی  تخریب،  دچار  هم 

بازسازی آن نپرداخته ایم.  
تصمیم سخت این است که بپرسیم می خواهیم چه 

کارکنیم؟
داریم.  کشور  در  که  است  مشکلاتی  این ها  همه 
بنزینی  خودرو  هم  سال هاست  داریم؛  بدمصرفی 
پرمصرف تولید می کنیم و هم این که این همه مصرف 
تا ۹  معادل هشت  روزانه  ما  داریم.  در کشور  انرژی 
میلیون بشکه نفت داریم، نفت و گاز مصرف می کنیم.  
خیلی تصمیمات است که باید گرفته شود. علاوه بر 
این ها، مساله سیاست خارجی و مشکلاتی هم دولت 
هایی چون آمریکا داریم. وقتی هم که به یک موضوع 
تصمیم  می شویم.  غافل  دیگر  موضوع  از  می پردازیم 
سخت این است که بپرسیم می خواهیم چه کارکنیم؟ 

آیا اصلا می خواهیم ایران وجود داشته باشد یا نه؟ 
احساس خوبی از حضور چند میلیون مهاجر افغان در 

ایران ندارم زیرا...
نیستند.  تا  دو  یکی  سخت  تصمیات  گفتید 
اولویت بندی کنید آن ها  را  اگر بخواهید، آن ها 

کدام اند؟ 
اولویت این است که ببینیم اصلا می خواهیم ایرانی 
وجود داشته باشد یا نه؟ این مساله تاکنون مورد توجه 

قرار نگرفته است.
هم در داخل مان مشکلات بسیار زیادی داریم و این 
مشکلات را ایجاد کرده ایم و هم متاسفانه همسایه های 
خوبی نداریم. من با اینکه مهاجرپذیر باشیم و آدم هایی 
بیایند در مملکت ما زندگی کنند، مخالف نیستم اما 
وقتی طبق آمار چند میلیون افغانستانی پشتون در 

ایران زندگی می کنند؛ احساس خوبی ندارم.
یعنی اگر ما فقط از سمت افغانستان تهدید شویم دچار 
مشکلات بسیار زیادی در داخل خواهیم بود. این ها 
مسائل ساده ای نیست؛ مسائل بسیار سنگینی است و 
اصلا نیازی نیست که آمریکا به ما حمله کند. این ها 

جزو اولویت ها است.
نمی دهد  تسنن  اهل  مسجد  اجازه  دولت  تهران  در 
اما در عبدل آباد چندین هزار افغانستانی نماز جمعه 
این  باز می گذاریم که  برگزار می کنند چطور مرز را 
در  که  حالی  در  شوند؟  ما  کشور  وارد  پشتون  همه 
تهران دولت تاکنون اجازه مسجد اهل تسنن نداده، در 
عبدل آباد نماز جمعه اهل تسنن افغانستانی با چندین 
عید  نماز  در شیراز  برگزار می شود.  افعانستانی  هزار 
فطرشان شاید با 5۰ هزار نفر برپا می شود. الان این 

موضوع یک تهدید برای کشور شده است.
این مساله فقط از یک سمت مرزی است. ما از سوی 
مرزهای دیگر هم دچار چنین مشکلاتی هستیم. اما 
من متوجه نمی شوم که چرا دولت یا حکومت نسبت 
به این مسائل انقدر بی توجه است. این ها یک سری 
آن که  خلاصه  است.  سیاسی  و  اجتماعی  مسائل  از 
احساس خوبی ندارم، احساس می کنم که کشور دچار 

مشکلات اساسی است. ناامیدم زیرا...

خیلی ناامیدکننده صحبت کردید، به نظر می رسد که 
اصلا اراده ای نمی بینید برای حل مسائل. 

همین طور است که گفتید. چون من الان هفت، هشت 
سال است که راجع به این مسائل می گویم و می نویسم 
اما کوچک ترین توجهی نمی شود. فقط یک سری از 
آدم ها، دهان  خود را باز می کنند و حرف های بی خود 

می زنند.  
در بحث اجتماعی، داخلی، زیر خط فقر بودن، مصرف 
مساله  دوتا  یکی  ارز  دادن  هدر  بحث  یا  فوق العاده 
نیست. هرجا دست بگذاریم مساله داریم. چطور ممکن 
 6۰۰ نوروز،  عید  تعطیلات  روز   ۱5 طول  در  است 
کشته بدهیم؟  این یعنی ما بلد نیستیم کار مملکت را 

ساماندهی دهیم.  
چقدر از مسائلی که اشاره کردید به ساحت سیاست 
از آن هم  به نظر می رسد بخشی  برمی گردد؟ چون 

مربوط به ساحت اجتماعی و ... است.  
ما  اینکه  برمی گردد.  سیاست  ساحت  به  آن ها  همه 
چگونه مملکت را اداره کنیم بحث تصمیمات سیاسی 

است.
آیا راه حلی در همین سیاست هم وجود دارد؟  

بعضی وقت ها مساله به جایی می رسد که راه حلی وجود 
چاه ۲۰۰  یک  نفر  یک  که  می ماند  این  مثل  ندارد. 
متری بکند و سنگی داخل آن بیندازد و به دیگران 
که از آن جا عبور می کنند بگوید این سنگ را از چاه 
در بیاور. اما آن سنگ را به راحتی نمی توان درآورد؛ 
وقتی مسائل باهم انبار می شود و برای هیچکدام راه حل 

پیدا نمی شود.
متاسفانه تصمیمات، تصمیمات درستی نیست

آقای قالیباف دو سال پیش گفتند که باید تصمیمات 
سخت و محکم بگیریم. خب کجاست!؟ همه تصمیمات 
در جهت بن بست است. مثلا همین قانون راهبردی که 
بعد از برجام نوشته شد ... نوشتند به شرطی می توانیم 
برجام را تجدید کنیم که حتما برای ما سود اقتصادی 
داشته باشد. یک وقت می گویند که ما این را درست 
می کنیم شما هر توافقی کنید ما قبول داریم. این یعنی 
دست دولت و مذاکره کننده کاملا بسته باشد و معلوم 
هم نباشد که چطور برویم توافقی کنیم که حتما برای 
ما سود اقتصادی داشته باشد. از این چیزها زیاد است. 
دست همه بسته باشد برای اینکه یک قانونی نوشته 

شود.   
بعد هم تصمیمات الکی ]گرفته می شود[. مثلا فرض 
سه تا  می خواهم  بگوید  اتمی  انرژی  سازمان  کنید 
نیروگاه اتمی با روسیه بزنم و سه  تا پنج میلیارد دلار 
هم هزینه آن است. در حالی که از سوی دیگر مشخص 
نیست وضعیت نیروگاه اتمی 4۰-5۰ ساله مان چطور 
باشد؟ متاسفانه تصمیمات، تصمیمات درستی نیست. 
دست ما هم به جایی بند نیست فقط غصه می خوریم. 

قالیباف دو سال پیش گفت باید تصمیمات سخت و محکم بگیریم، خب کجاست!؟

هشدار صریح هاشمی طبا درباره حضور پرتعداد مهاجران افغان در ایران

نگاه روز

هجوم خاموش ملخ مراکشی به مزارع زنجان

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 
ایسکانیوز/ قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور گفت: »مجلس میزان وام را افزایش داد، 
اما در عین حال سقف تسهیلات تکلیفی را افزایش نداد یا اگر افزایش داد، متناسب 
با افراد متقاضی افزایش نداد. طبیعتاً کسانی که در نوبت دریافت وام بودند و کسانی 
که جدیداً ملحق می شوند، تعدادی هستند که نمی توانند در سال جاری تسهیلات را 
دریافت کنند.« احمد رحمانیان، قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور، درباره اینکه 
مدت زمان انتظار برای دریافت وام ازدواج خیلی طولانی است. حداقل شش الی هفت 
ماه و بلکه بیشتر، آیا سازمان بازرسی در این زمینه نظارتی دارد؟، توضیحاتی ارائه کرد.

قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور گفت: سازمان بازرسی اقدامات گسترده ای را 
در خصوص قانون جوانی جمعیت انجام داده است. سازمان بازرسی کل کشور اولین 
تشکیلاتی که بر اساس تاکیدات ریاست قوه قضاییه تشکیل داد، قرارگاه نظارتی بود و 
براساس آن مطالبه گری و راستی آزمایی را انجام داد. وی افزود: تسهیلاتی برای وام ها 
اعم از وام ازدواج و فرزندآوری در نظر گرفته شد. در اثر پیگیری سازمان بازرسی، تمام 
عددی که قانونگذار در قانون بودجه برای این امر در نظر گرفت، صدرصد و بیشتر از 
صدرصد محقق شد. قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور درباره علت طولانی بودن 
صف دریافت وام ازدواج، گفت: مجلس میزان وام را افزایش داد، اما در عین حال سقف 
تسهیلات تکلیفی را افزایش نداد یا اگر افزایش داد متناسب با افراد متقاضی افزایش 
نداد. طبیعتا کسانی که در نوبت دریافت وام بودند و کسانی که جدیدا ملحق می شوند، 
تعدادی هستند که نمی توانند در سال جاری تسهیلات را دریافت کنند. رحمانیان 
در پایان تاکید کرد: راهکار این است که مجلس شورای اسلامی باید سقف دریافت 

تسهیلات را افزایش دهد و حداقل باید 4۰۰ همت را افزایش دهد.


